
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

»موصل« با بازی ســوهیل دباخ و آدام بسا، یک تریلر 
جنگی  به زبان عربی است که در عراق می گذرد و درباره 
یک تیم پلیس SWAT است. آنها برای نابودی اعضای داعش 
که عزیزان شان را کشته اند به ماموریت فرستاده می شوند.

دباخ گفت: »وقتی من در رســانه های اجتماعی خود 
نوشــتم که این فیلم قرار اســت اکران شود ، روز اول  از 

طرف داعش تهدیدهای فراوانی شدم.«
آنها فیلم ها و ســخنان زشــت زیادی می فرســتاند. 
می گفنتد، اکنون  شما را می شناسیم و باید مواظب خودت 
باشی. هر روز سر خود را لمس کنید تا مطمئن شوی سرت 

روی تن ات هست. 
آنها می نوشــتند »ما می دانیم کجا زندگی می کنید و 

به سراغت می آییم.«
»موصل« به تهیه کنندگی برادران روسو و به کارگردانی 
متیو مایکل کارناهان، در تاریخ 26 نوامبر ســال 2020 از 
شــبکه نتفلیکس به نمایش درآمــد و به یکی از پربیننده 

ترین فیلم ها در اروپا و خاورمیانه تبدیل شد.
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علی رغم تکذیب های شرکت پخش فرآورده های نفتی، دبیر کانون کامیون داران 
خودداری برخی جایگاههای سوخت از عرضه گازوئیل به رانندگان در بعضی از ساعات 
شــبانه روز را تأیید کرد.چند هفته ای اســت که برخی رانندگان کامیون از خودداری 
جایگاه های عرضه سوخت به آنها در تعدادی از استان ها به خصوص در ساعات پایانی 
شب تا صبح روز بعد از آن، گلایه دارند.حتی تعدادی از کامیون داران با توجه به قطع 
برق های اخیر می گویند، شــب تا صبح در صف می مانیم تا کامیون حمل سوخت، به 
جایگاه برسد؛ سپس باید چند ساعت هم در صف بمانیم تا برق وصل شود و جایگاه دار 

بتواند سوخت را از نفتکش به مخزن منتقل کند!
با این حال کرامت ویس کرمی، مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ۱۱ 
دی مــاه، این موضــوع را تکذیب و اعلام کرد روزانه ۵0 میلیون لیتر گازوئیل از طریق 

2۸00 جایگاه سوخت نفت گاز بین کامیون داران توزیع می شود.
به گفته این مقام مســئول، سازمان راهداری سهمیه سوخت خودروهای سنگین را 
بر اساس پیمایش به شرکت پخش اعلام می کند.فاطمه کاهی سخنگوی شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی نیز ۱۷ دی ماه بار دیگر این موضوع را تکذیب کرد و با اشاره 
به انتشار خبرهایی درباره تعطیلی بعضی از جایگاه های نفت گاز در ساعاتی از شب گفت: 
کل جایگاه های عرضه این فرآورده در کشور فعال هستند و هموطنان می توانند موارد 
احتمالی را به این شــرکت گزارش کنند.عبدالهاشم حسن نیا، معاون وزیر راه و رئیس 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای نیز در گفت وگو با خبرنگار مهر با رد این موضوع 
که برخی جایگاه داران از عرضه گازوئیل به کامیون داران خودداری می کنند، اظهار داشت: 
کامیون داران بر اساس سهمیه ای که برایشان تعیین شده، در حال دریافت سوخت هستند.

احمد کریمی دبیر کانون کامیون داران در گفت وگو با خبرنگار مهر با تأیید اظهارات 
برخی رانندگان که تعدادی از جایگاه های ســوخت در چند استان از ارائه گازوئیل در 
بعضی ســاعات روز خودداری می کنند، اظهار داشت: مخصوصاً در استان های مرزی از 
ســاعت ۱0 شب سوخت ندارند تا صبح روز بعد؛ من شخصاً به چند جایگاه سر زدم و 

دیده ام که تعدادی کامیون در صف هستند و منتظرند تا سوخت برسد.
وی درباره تکذیب هایی که شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در خصوص عدم ارائه 
سوخت به کامیون داران می شود، ادامه داد: نمی توان با پنهان کردن مشکلات، مشکلات 
را حل کرد؛ اینکه بگویند چنین چیزی وجود ندارد، صحیح نیست و این موضوع عدم ارائه 
سوخت به کامیون داران در برخی ساعات شبانه روز، کاملاً صحت دارد.کریمی یادآور شد: 
یکی از دلایل وقوع این مشکل، کرایه حمل محموله های نفتی تا چندی قبل از کالاهای 
تجاری بالاتر بود و قاعده آن هم همین است؛ چون کامیون های تانکر دار و نفتکش، هم 
مشــمول قانون حمل مواد خطرناک می شوند و هم اینکه همیشه یک سر خالی تردد 

دارند؛ چون از پالایشگاه به جایگاه سوخت، محموله را حمل می کنند.

 کرایه حمل نفتکش ها از سایر کامیون داران کمتر است
وی افزود: اما بعد از مدتی، شرکت ملی پخش در بخش کرایه حمل، پا به پای کرایه 
حمل کالاهای تجاری نیامد؛ امسال طی دو سه مرحله کرایه را تا مدتی افزایش دادند؛ 
امسال طی سه مرحله افزایش کرایه حمل محموله های نفتی رقم خورد که مجموعاً ۷0 
درصد نسبت به سال قبل افزایش کرایه حمل برای کامیون های تانکر دار را شاهد بودیم 
اما مشکل اینجاســت که شرکت ملی پخش، کرایه را با تأخیر به رانندگان نفتکش ها 
پرداخت می کند.فعال صنفی صنعت حمل و نقل جاده ای تصریح کرد: به عبارت دیگر، 
کرایه حمل را راننده کامیون تانکر دار یک تا دو ماه بعد از جابه جایی و حمل محموله 
از شــرکت ملی پخش دریافت می کند؛ چون فرآیند اداری آن طولانی است و شرکت 

پخش باید کرایه حمل را به حساب پیمانکار و سپس پیمانکار برای راننده واریز کند.
کریمــی با بیان اینکه انگیزه دارندگان کامیون های تانکر دار برای فعالیت در حوزه 
جابه جایی محموله های نفتی کاهش یافته، گفت: قبلاً شرکت نفت به نفتکش ها علاوه بر 
کرایه حمل، برخی خدمات از قبیل تأمین لاستیک یا واگذاری اقساطی کامیون یا اعطای 

تسهیلات خرید تانکر، ارائه می داد؛ اما الان این مشوق ها از بین رفته است.
به گفته دبیر کانون کامیون داران، در حال حاضر شاهد حذف تدریجی کامیون های 
تانکر دار و تعویض تانکر با »کفی« هستیم و کامیون های نفتکش از حوزه جابه جایی 

سوخت به جابه جایی کالاهای تجاری روی آورده اند.
وی درباره ماده ۳۸ قانون تأمین اجتماعی اظهار کرد: مشکل اساسی که وجود دارد، 
این است که بر اساس این قانون، کامیون های حمل سوخت، تابع قانون پیمانکاری میان 
شرکت ملی پخش با پیمانکار پروژه حمل محموله های نفتی می شوند؛ در حالی که ماده 
۳۸ قانون تأمین اجتماعی، متوجهِ پیمانکار است نه راننده؛ ولی در حال حاضر پیمانکار 

۴.2 درصد از کرایه حمل را کسر و آن را در بارنامه هم ذکر می کند.
کریمی بیان کرد: بارنامه، صورت حساب نیست؛ بلکه به طور کامل باید پرداخت شود؛ 
اما از رانندگان کامیون های نفتکش، شرکت ملی پخش ۴.2 درصد از رقم مذکور در بارنامه 
کم می کند. ماده ۳۸ قانون تأمین اجتماعی می گوید کلیه قراردادهای پیمانکاری که مبدأ 
تاریخی و مقصد تاریخی معین )قرارداد مدت دار( و نرخ معین دارد، مشمول اعمال ماده 
۳۸ بوده و ۴.2 درصد باید از قرارداد پیمانکار کسر شده و به حساب تأمین اجتماعی واریز 
شود؛ سپس در پایان سال و پس از آنکه پیمانکار، حُسن اجرای پیمان را دریافت کرد، 
می تواند این مبلغ را دریافت کند؛ این ماده قانونی هیچ ارتباطی به راننده ندارد که از این 
مبلغ از آنها کم می شود. در حالی که رانندگان رأسا و از جیب خود حق بیمه می دهند.

بازیگران فیلم »موصل« 
تهدید به مرگ  شدند!

 ســیزدهمین حراج تهران در حالی برگزار شــد که با 
فروش تابلوی یکی از نقاشان حاشیه ساز، به قیمت عجیب 
۱2 میلیــارد تومان، رکورد بالاترین رقم فروش یک اثر در 

تاریخ برگزاری این حراجی شکسته شد.
 این تابلو اثر آیدین آغداشلو است که رکورد دوازده دوره 

حراج تهران را نیز شکست.
 نــام آیدیــن آغداشــلو در ماه های اخیر به واســطه 
حاشــیه های مرتبط با طرح شــکایت برخی شــاگردان و 

اطرافیانش خبرساز شده بود.

افسانه بایگان بازیگر سینما، تئاتر و تلویزیون به مناسبت 
سالروز تولدش در موزه سینما حضور پیدا کرد.

به گزارش روابط عمومی موزه سینما، همزمان با حضور 
»افسانه بایگان« در موزه سینما تاریخ شفاهی وی که شامل 
دوران کودکی، نوجوانی، نحوه آشــنایی و ورود به سینما، 
علاقه به شــعر و خاطراتی از همکاری وی در سریال ها و 

فیلم های سینمای است، ضبط شد.
بایگان در جشــنواره فیلم فجر بــرای فیلم های »کافه 
ستاره«، »دو فیلم و یک بلیت« نامزد بهترین بازیگر نقش 
اول زن و برای فیلم »خواهران غریب« دیپلم افتخار بهترین 

بازیگر نقش اول زن را دریافت کرده است.
گفتگوهای تاریخ شــفاهی موزه سینمای ایران با هدف 
شــناخت علاقمندان به سینما به ویژه جوانان و نسل های 
آینده با تاریخ و رویدادهای ســینمای ایران  و آشــنایی و 
بهره مندی از سیر زندگی هنری پیشکسوتان  و هنرمندان 
شاخص  تهیه می شود  و تاکنون تعداد زیادی از هنرمندان 

جلوی دوربین موزه سینمای ایران قرار گرفته اند.

 فروش ۱۲ میلیاردی 
تابلوی نقاشی در تهران!

ثبت زندگینامه »افسانه 
بایگان« در موزه سینما 

اگر به روند خاموشی ها به طور دقیق نگاه شود و آن را در کنار آلودگی های 
هوا در تهران و کلان شهرها قرار دهیم، شاهد سلسله اتفاقاتی خواهیم بود که 
نشان دهنده عدم وجود رویکردهای سیستمی در نحوه نگاه ما در حوزه های 
مختلف زیرساختی و زیربنایی است. اگر در خاطرتان مانده باشد بعد از مطرح 
شدن بحث آلودگی های هوای تهران و کلان شهرها، ابتدا از سوی مسوولان 
به موضوع بنزین و کاهش کیفیت بنزین اشاره شد. اما هرگز مشخص نشد که 
این دلیل واقعی است یا توجیهی است که برای پنهان کردن سوءمدیریت های 

مدیریتی و تقنینی و... ارایه می شود.
در مرحله بعد به تعداد زیاد خودرو ها و مشکل سیستم حمل و نقل عمومی 
اشاره شد و بعد تئوری هایی درخصوص مشکلات موتورخانه ها طرح شد. تئوری 
بعد متوجه منطقه 22 تهران بود و در کل دامنه وسیعی از این موارد ردیف 
شدند بدون اینکه پشت این رویکردها، روند منطقی خاصی و تحلیل معقولی 
وجود داشته باشــد. در واقع هرگز جواب روشن و درخوری به ابهامات داده 
نشد. در انگلستان و اساسا کشورهای توسعه یافته، وقتی ادعاهایی درخصوص 
موضوعاتی که به نوعی به ســلامت یا معیشت عمومی ارتباط دارد، مطرح 
می شــود، بلافاصله کمیته ای حقیقت یاب با حضور افراد مرجع، متخصص و 
کارشناس شــکل می گیرد که این افراد اقدام به ارایه گزارش های مستقلی 
درخصوص مشــکلات عمومی می کنند. یک چنین ضرورت هایی در اقتصاد 
ایران هرگز به  طور جدی مورد توجه قرار نمی گیرد و هرگز به عطش جامعه 

برای پاسخگویی به ابهامات توجهی نمی شود.
پرسش کلیدی آن است که آیا در اقتصاد ایران اتفاقاتی که از نوع حوادثی 
چون کمبود برق و مساله آلودگی ها و سوخت مازوت رخ نمی دهد؟ در اقتصاد 
هم یک چنین حوادثی به کرات رخ می دهد، اما چون روند بروز مشکلات در 
اقتصاد تدریجی است و ممکن است مستقیما با جان مردم سر و کار نداشته 
باشد، )هر چند به صورت تدریجی با مسائل حیاتی اجتماعی در ارتباط است( 
چندان به آن توجه نمی شود. یکی از موارد که من اسم آنها را زیر فرش کردن 
مشکلات می گذارم، عدم توجه به تاثیرات بنیادین تحریم ها در اقتصاد ایران 
است. این فقدان توجه باعث شده تا اقتصاد ایران به مرور با انباشت مشکلات 
روبه رو شود، به گونه ای که زخم های ناسور تاثیر بسیار منفی در اقتصاد ایران 

گذاشته شود.
نمونه عینی این نوع مشکلات در حوزه کلان پولی، کسری بودجه، توسعه 
پایه پولی، عدم رشد اقتصادی به دلیل تحریم ها و... است که روی هم تلنبار 
شده یا به عبارت دیگر زیر فرش کتمان شده است. آیا این موارد، روشن نبوده 
است؟ چرا بررسی تحلیلی رویکرد کارشناسان اقتصادی دلسوز نشان می دهد که 
به طور مستمر تحلیلگران به این خطرات اشاره کرده اند و درخصوص آن تذکار 
داده اند. اما هرگز جواب روشنی از سوی مسوولان و تصمیم سازان به آنها داده 
نشده است. همان طور که مسوولان تصور می کردند کتمان موضوعاتی چون 
آلودگی هوای تهران و عدم سرمایه گذاری در زیرساخت های صنعت برق و... 
ممکن است مشکل را حل کند در حوزه های کلان اقتصادی هم تصمیم سازان 
تصور می کنند، انکار مشکلات تحریمی و ارتباطی و... می تواند آنها را حل کند.

اما واقعیت نشــان می دهد که انکار مشکلات هرگز باعث حل مشکلات 

دبیر کانون کامیون داران تایید کرد

عدم عرضه گازوئیل در برخی جایگاه ها عدم عرضه گازوئیل در برخی جایگاه ها 
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1399/10/27

شماره : 1003

 کاهــش آمــار ابتــا بــه کرونــا در کشــور؛ مرهــون اجــرای طرح 
حاج قاســم ســلیمانی

فرمانده ستاد عملیات مدیریت بیماری کرونا در تهران، با اشاره به تاثیر اجرای 
طرح محله محور حاج قاسم سلیمانی در کاهش میزان مبتلا و مرگ و میر ناشی از 
این بیماری در کشور به ویژه در پایتخت، در خصوص استمرار اجرای این طرح ابراز 
امیدواری کرد. دکتر علیرضا زالی در رزمایش قرارگاه پدافند زیستی منطقه 2۱طرح 
شهید حاج قاسم سلیمانی، ناحیه مقاومت بسیج میثم تمار، با اشاره تحقق منویات 
مقام معظم رهبری و به کارگیری روشی موثر در ردیابی موارد جدید ابتلا، در قالب 
اجرای این طرح اجتماعی و محله محور، اظهار کرد: این خدمت پیوسته و مستمر طی 
این دوماه، تجلی اراده بلند تمامی دست اندرکاران طرح حاج قاسم سلیمانی است.

وی ادامه داد: مهمترین دســتاورد این طرح ملی به خصوص در استان تهران، 
همگرایی و تعامل سازنده نهادهای مدیریتی، سیاسی، انتظامی و بهداشتی است. 
همه عزیزان در این طرح با تقابلی ســتودنی در راه اهداف ملی گام بر می دارند و 

امروز شاهد این ممارست تیمی ارزشمند هستیم.
زالی تبلور همگرایی جمعی در ذیل طرح سردار حاج قاسم سلیمانی، در طول 
چند سال اخیر را بی سابقه دانست و گفت: در منطقه 2۱نیز همچون سایر مناطق 
استان، همگرایی بی بدیلی را میان سازمان آموزش و پرورش منطقه، بسیج، هلال 
احمر، نیروی انتظامی و شبکه بهداشت شاهد هستیم. البته نکته قابل تقدیر پوشش 

صد درصدی جمعیت این منطقه در قالب این طرح محله محور است.
فرمانده ســتاد عملیات مدیریت بیماری کرونا در تهران، کاهش چشمگیر آمار 
مرگ و میر و ابتلا در کشور و به ویژه در پایتخت طی دو ماه اخیر را رهین و وام 
دار اجرای طرح سردار حاج قاسم سلیمانی اعلام کرد و افزود: در تهران از ابتدای 
آذرماه تا کنون، شاهد کاهش ۷۹درصدی در آمار مرگ و میر، ۷۱درصدی در آمار 
مراجعه بیمارستانی و ۷6درصدی در آمار مراجعه روزانه افراد به مراکز بهداشت و 
درمان بوده ایم. همچنین در این بازه زمانی در میزان بســتری در بخش مراقبت 

های ویژه، کاهش ۴۱درصدی گزارش شده است.
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، زالی تصریح کرد: 
این کاهش آمار در هفته های دی ماه نیز پیوسته و پویا ادامه داشته به طوری که 
در هفته سوم نسبت به هفته دوم دی ماه ۷.۵درصد کاهش در میزان مرگ و میر 

و ۱۱.۵درصد در میزان بستری گزارش شده است.
وی در پایان ضمن تقدیر از همراهی های تمامی نهادهای دست اندرکار اجرای 
این طرح محله محور، عنوان کرد: باید قدرشناس مردم فهیم هم باشیم که با رفتار 
ستوده مدنی و شهروندی همراه مجریان و تیم های حمایتی طرح شدند. اوج توفیق 
طرح ردیابی بیماران در زمان کاهش آمار حاصل می شــود، امیدواریم اجرای این 

طرح کماکان با نشاط ادامه داشته باشد.

 لزوم اجباری شدن معاینه فنی برای موتورسیکلت های ترخیص شده
در پی اجرای طرح ترخیص موتورسیکلت های رسوبی از پارکینگ ها و توقفگاه ها 
توسط نیروی انتظامی، یک کارشناس آلودگی هوا با اشاره به اینکه موتورسیکلت های 
توقیف شده جزو اموال مردم هستند، گفت: آنچه اهمیت دارد لزوم اجباری شدن 

معاینه فنی برای موتورسیکلت های ترخیص شده است.
 نیروی انتظامی که خود یکی از متولیان اجرای قانون هوای پاک است از آبان ماه 
امسال طرح ترخیص موتورسیکلت های رسوبی از پارکینگ ها و توقفگاه ها را اجرایی 
کرده است و درحالی هزاران موتورسیکلت رسوبی به چرخه حمل و نقل باز می گردند 
که ســازمان حفاظت محیط زیست معتقد است که ۹0 درصد موتورسیکلت های 

رسوبی در پارکینگ ها فرسوده هستند و باید اسقاط شوند.
این تصمیم نیروی انتظامی در حالی اتخاذ شــده که براســاس آخرین سیاهه 
انتشار شهر تهران سهم منابع متحرک مانند خودروها، موتورسیکلت ها، خودروهای 
دیزلی و... در آلودگی هوا 60 درصد و ســهم منابع ثابت حدود ۴0 درصد اســت و 
سهم موتورسیکلت ها در تولید آلاینده های گازی حدود 2۱ درصد و در تولید ذرات 
معلق ۱0 درصد است. همچنین هر ۱0 موتورسیکلت کاربراتوری در هر کیلومتر 
به اندازه یک اتوبوس دیزلی قدیمی، ذرات معلق - که عامل اصلی آلودگی هوا در 
فصول سرد است - تولید می کند. تصمیم برای ترخیص موتورسیکلت های رسوبی 
واکنش سازمان حفاظت محیط زیست را به دنبال داشت و مسعود تجریشی - معاون 
محیط  زیست انسانی سازمان حفاظت محیط  زیست گفت: سیاست های تشویقی 
برای بازگرداندن موتورسیکلت های غیراستاندارد به سطح خیابان ها متضاد با منافع 
سلامت مردم است .حتما یکی از اهداف پلیس برای ترخیص این موتورسیکلت ها 
با تســهیلات ویژه، خالی کردن پارکینگ ها بوده است این درحالیست که به این 
مسئله نگاه جامعی نشده و درحال  حاضر خالی کردن پارکینگ ها مساوی است با 
افزایش آلودگی هوای شهرها. یوسف رشیدی  کارشناس آلودگی هوا  نیز در گفت 
و گو با ایسنا با اشاره به اینکه موتورسیکلت های توقیف شده جزو اموال مردم است 
و نمی توان از ترخیص آن ها صرف نظر کرد، گفت: با این حال لازم بود استانداردی 
برای ترخیص این موتورسیکلت ها تعیین و حداقل معاینه فنی موتورسیکلت های 
ترخیص شده را که بعضا مدت ها است در پارکینگ قرار دارند را اجباری می کردند.

وی ادامه داد: موتورسیکلت های توقیف شده بخشی از اموال مردم است و نمی توان 
بدون در نظر گرفتن جایگزینی برای آن ها از ترخیص این موتورسیکلت ها خودداری 
کرد. رشیدی ضمن تاکید بر ضرورت جایگزین کردن موتورسیکلت های فرسوده 
و کاربراتوری با موتورسیکلت های برقی و موتورسیکلت هایی که آلایندگی کمتری 
دارند، تصریح کرد: متاسفانه دولت در مدیریت و وارد کردن موتورسیکلت های برقی 
و کمتر آلاینده در چرخه تولید موفق عمل نکرده و هیچ اقدامی برای از رده خارج 
کردن موتورسیکلت های کاربراتوری که اکنون در سطح شهر تردد می کنند و هیچ 

کس نگران آن ها نیست، صورت نگرفته است.
رشیدی در پایان ضمن اشاره به نقش موتورسیکلت های کاربراتوری و فرسوده در 
تشدید آلودگی هوا گفت: لازم است برنامه هایی اجرا شود تا بتوان با در نظر گرفتن 
حق مالکان موتورسیکلت ها اقدام به نوسازی، تعویض و تعمیر موتورسیکلت های 

آلاینده کرد تا آلودگی هوا نیز کاهش پیدا کند.

 جزئیات کسرخدمت  جدید ازدواج و کسری فرزند برای سربازان
رییس اداره ســرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیروهای مسلح جزئیات و شرایط 
بهره مندی از کسر خدمت دو ماهه تاهل را تشریح کرد. امیر غلامرضا رحیمی پور 
درباره کسرخدمت  دوماهه برای سربازان متاهل، گفت: به استناد مصوبه فرماندهی 
معظم کل قوا خدمت کارکنان وظیفه متاهل دو ماه کاهش داشته است، اما شرط 
بهره مندی از این مصوبه این است که فرد متقاضی حتما در تاریخ اول آذر ۹۹ یا 
بعد از آن به خدمت ســربازی اعزام شده باشد. وی درباره افرادی که ممکن است 
در حین خدمت متاهل شــده باشند نیز گفت: این افراد نیز به شرط آنکه پس از 
تاریخ اول آذر ۹۹ اعزام شده باشند، می توانند مدارک خود را به یگان خدمتی برده 

و درخواست کسر خدمتشان را ثبت کنند.
رییس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیروهای مسلح درباره اینکه آیا این 
کسرخدمت ها برای تمامی سربازان و در تمام مناطق خدمتی نیز اعمال خواهد شد 
یا خیر به ایسنا گفت: این کسرخدمت دوماه برای تمام سربازان است و تنها شرط 
آن همان تاریخ اعزام اســت که به آن اشــاره کردم. به عنوان مثال مدت خدمت 
کارکنان وظیفه غیر بومی در مناطق امنیتی درگیر ۱۷ ماه است یا طول این مدت 
در مناطق عملیاتی و امنیتی غیر درگیر، محروم و بد آب و هوای مرزی و ســایر 
جزایر خلیج فارس نیز ۱۸ ماه شده است، اگر سربازی کسری خدمت داشته باشد، 

دو ماه کسری نیز از مدت سربازی اش کسر خواهد شد.
رحیمی پور  درباره تاریخ عقد نیز اظهارکرد: تاریخ ثبت عقد مهم نیست  وهمانطور 
که گفته شد حتی اگر سربازی در حین خدمت نیز متاهل شده باشد، می تواند از 

این کسر خدمت بهره مند شود.

رییس مرکز ملــی فرش ایران گفت: این 
مرکز با انجام ســلیقه یابی، بــه دنبال تولید 
فرش هایــی منطبــق با فرهنگ و ســلیقه 
کشورهای همسایه و منطقه اوراسیا است تا 

تقاضا برای فرش ایرانی افزایش یابد.
»فرح نــاز رافــع« افزود: گشــایش های 
احتمالی سیاسی و اقتصادی ناشی از تحولات 
بین المللی، می تواند به جهش صادراتی فرش 

دستباف منجر شود.
وی یــادآور شــد: از دو ســال پیش و با 
اعمــال دور تازه تحریم ها علیه کشــورمان، 
فرش دســتباف نیز یکی از اقلامی بود که با 
محدودیت هایی در بازارهای جهانی مواجه شد.

رافع خاطرنشــان کرد:  اکنون برنامه های 
گســترش بازاریابی به ویژه در کشــورهای 
همسایه و منطقه اوراسیا در دستور کار این 

مرکز است.
وی، همچنیــن از برنامه ریزی برای ثبت 
نشــان تجاری و علامت تاییــد برای فرش 
دستباف خبر داد که به این منظور، اقدامات 
مشترکی با سازمان مالکیت معنوی و سازمان 

مدیریت صنعتی در دستور کار است.
رییس مرکز ملی فرش ایران بیان داشت: 
این مرکز با تبدیل تهدید تحریم به فرصت، 
در دو سال گذشته گام هایی به منظور ارتقای 
داخلی ســازی زنجیره تامین مواد اولیه این 

هنر- صنعت برداشت.
وی با بیان اینکه بیش از ۴0 سال بر تولید 
مواد اولیه این هنر- صنعت تلاشــی نشده و 

نظارتی بر فروش مواد اولیه آن وجود نداشته 
اســت، یادآوری کرد: فرش یک کالای ایرانی 
است، اما ابریشم، موارد رنگ زا و در برخی موارد 

پشم مورد نیاز آن از خارج تامین می شود.
رافع، به برنامه ریــزی برای ایجاد زنجیره 
کامل تولید مواد اولیه فرش اشاره کرد که برای 
نخستین بار پس از چهار دهه به صورت نمونه 
و پایلوت در استان گلستان کلید خورده است.

این مقام مسوول ادامه داد: به این ترتیب 

مباحث نوغان داری، نخ ریســی نخ ابریشم و 
پشم )از اصلاح نژاد دام گرفته تا تهیه پشم، 
پشم چینی، رنگ رزی و تامین سایر مواد اولیه( 
در استان گلستان اجرا خواهد شد و در سایر 
استان ها نیز به فراخور زیست بوم خاص همان 
اســتان می توان زنجیره ناقصی از تولید مواد 

اولیه را داشت.
پیش تر سخنگوی گمرک ایران اعلام کرده 
بود که در هشــت ماهه امسال ۴۷ میلیون و 

۹۱۹ هزار 66۳ دلار فرش دستباف به جهان 
صادر شده است که با مدت مشابه سال قبل 
کمتــر از ۸00 هزار دلار فاصله دارد.مجموع 
جهانی صادرات فرش دستباف در سال 20۱۹ 
افزون بر ۸00 میلیون دلار بوده که سهم ایران 

۷۳ میلیون دلار از این رقم ثبت شد.

 حمایت بیمه ای از صادرکنندگان 
فرش دستباف

در این زمینه، »محمد رضایی« مدیرعامل 
بیمه ایران نیز به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت:  
بســیاری واحدهای تولیدی در کشــورمان، 
اطلاعی از بازارهای خارجی و نحوه صادرات 
ندارنــد و به همین دلیل، جرات ورود به این 

حوزه را ندارند.
وی بیان داشــت: امروز بیمه ایران به طور 
جدی قصد ورود به این حوزه را دارد تا بتواند 
از تولیدکنندگان فرش دســتباف که قصد 

صادرات دارند، حمایت کند.
رضایی خاطرنشان کرد: حتی در تلاشیم 
اگر خریداران خارجی در قبال پرداخت پول 
تولیدکنندگان ایرانی بدعهدی کردند، از آنان 
حمایت کنیم تا با خاطری آسوده در موضوع 

صادرات به فعالیت خود استمرار ببخشند.
وی با اشاره به مشکلات نقل و انتقال پول 
در سال های گذشته ناشی از تحریم ها، افزود: 
در این زمینه با توجه به شعبات خارج از کشور 
بیمه ایران و صرافی ها، برای کاهش مشکلات 

تلاش می شود.
مطابق آمارها تا پایان خرداد ماه امســال 
یک میلیون و 200 هزار و 6۵2 نفر قالیباف 
در کشور فعالیت داشــتند و تعداد شاغلان 
حرفه های وابســته به آن ۱۹۱ هزار و ۵۴۵ 

نفر است.
اکنون ۱0۳ مجتمع قالی بافی، پنج هزار 
و 2۱ کارگاه متمرکــز و غیرمتمرکــز، ۱۳6 
تعاونی روستایی، یک هزار و ۹2۳ تعاونی ثبت 
شــده شهری و ۴0 هزار و ۹۳۳ واحد صنفی 
مرتبط با فرش دســتباف در سراسر کشور 

فعالیت می کنند.

تولید فرش دستباف، منطبق با سلایق کشورهای منطقه

  

  

حمید فلاح 

مسئولیت اجتماعی از بخش های جدیدی در کل 
کشور به شمار می آید که صنعت نفت به آن ورود کرده 
و به جد، آن را دنبال می کند و دســتاوردهای آن در 
این زمینه، اکنون با هشت سال گذشته به همت دکتر 

طالبیان، بسیار متفاوت است.
خبرنگار آوای اقتصــاد / به گزارش روابط عمومی 
شــرکت ملی گاز ایران، بیژن نامدارزنگنه، وزیر نفت 
در دومیــن روز از پنجمین همایش مســئولیت های 
اجتماعــی صنعت نفــت که روزهای چهارشــنبه و 
پنج شــنبه، 2۴ و 2۵ دی ماه در باشگاه نفت و نیرو و 
با حضور سیدامیر طالبیان، مشاور اجتماعی وزیر نفت 
و حســن منتظرتربتی، معاون وزیر نفت و مدیرعامل 
شــرکت ملی گاز ایران به صورت وبینار برگزار شد، با 
بیان این مطلب، اظهار داشــت: مشــکل کشور ما در 
حوزه علوم انســانی، این است که دست اندرکاران آن 
کمتر می توانند از کلیات، وارد حوزه عملیاتی شــوند 
و پیشــنهادهایی بدهند که به بهبود شــرایط کمک 
کنــد، اما در صنعت نفت این اتفاق به لطف برخی از 
جامعه شناســان، محقق شد و امروز می دانیم که اگر 
بخواهیم در این صنعت، طرحی را اجرا کنیم، باید در 
محیــط پیرامونی، مردم و طبیعت را مدنظر قرار داده 

و با آنها دوست باشیم. 
وی ادامــه داد: موضوع مســئولیت اجتماعی در 
صنعت نفت، یک نهاد مســئول مشــاور اجتماعی در 
ســطح وزارتخانه دارد، در شــرکت ها نیز باید همین 
رویه برقرار باشد، اما در بعضی از موارد دیده می شود 
که در شرکت ها، این بخش فقط تبدیل به یک ستاد 
و سمت با گریدهای بالا می شود، در حالی که شرایط 
نباید اینگونه باشد، سنجش صلاحیت و توانمندی افراد 
برای فعالیت در این زمینه الزامی است و باید اطمینان 
حاصل کنیم که این افراد می توانند ما را رشد دهند و 

تکمیل کننده زنجیره باشند.

زنگنه بــا بیان این که البتــه نهادهایی هم مانند 
مدیریــت نظارت بر طرح های عمرانی مناطق نفتخیز 
و امور بانوان و خانواده صنعت نفت به طور مستقیم با 
این حوزه پیوند دارند، گفت: هر چقدر ما بتوانیم کارها 
و طرح های عمرانی را به دور از فشارها و خواسته های 
سیاســی و منطبق بر منافع بلندمدت مردم منطقه، 
تعریف کنیم، به طور طبیعی اثربخشــی این پروژه ها 
و رضایتمندی مــردم افزایش می یابد و افزون بر آن، 
ارتباط بین مردم منطقه و صنعت نفت نیز بیشــتر و 

بهتر تقویت می شود.
وزیــر نفت در بخــش دیگری از ســخنان خود، 
پیشــنهاد اختصاص ۴ درصد از اعتبارات پروژه های 
بــزرگ صنعت نفت برای طرح هــای عمرانی و ایفای 
مسئولیت های اجتماعی را ابتکاری نو و موفق در این 
صنعت برشــمرد و تصریح کرد: این طرح با استقبال 
بســیار خوبی روبه رو شــد و امیدواریم به عنوان الگو 
در دیگر ســازمان ها نیز مدنظر قرار گیرد که البته در 

اجرای آن باید تلاش کنیم، باید مطالعات کارشناسی 
دقیقی روی آن انجام شود.

وی افــزود: مطالعــه کردن ممکن اســت چندان 
هزینه ای نداشــته باشــد ولــی درآوردن محورهای 
عملیاتی از آن، کاری سخت و هزینه بر است. به همین 
دلیل، دقت و تفکر در مطالعات اولیه، پیامدهای بهتری 

برای ما خواهد داشت.
زنگنه ادامه داد: برای نمونه، در نظر داریم طرحی 
عظیم با بیش از دو میلیارد دلار هزینه سرمایه گذاری 
شامل زنجیره ای کامل از تولید گاز تا پالایش و تفکیک 
گاز، طرح پتروشیمی و بخش های پایین دست آن را در 
غرب کرمانشاه اجرا کنیم، از این رو، به منظور اجرای 
آن و همزمــان انجام مطالعات توســعه ای منطقه، از 
همان ابتدا با یک مشاور قرارداد بسته ایم تا اثرگذاری 
ایــن طرح در منطقه، تأثیر آن بر بهبود وضع زندگی 
مردم و رضایتمندی و اوضاع آینده آنان را بررسی کند.

وزیر نفت با بیان این که اثرگذاری اجتماعی همه 

طرح های صنعت نفت باید به همین طریق، بررســی 
شود، گفت: بنابراین، لازم است به این منظور، ارتباط 
ما بــا دانشــکده های علوم اجتماعی تقویت شــود.؛ 
چراکــه این ارتباط یعنی بکارگیــری علم برای بهتر 
کردن زندگی انســان ها که این همان، حوزه فناورانه 
جامعه شناسی است که جامعه را به سمت بهترشدن، 

رهنمون می سازد.
زنگنه، نظام نامه ایفای مسئولیت  اجتماعی صنعت 
نفــت را اقدام مهمی در این بخش برشــمرد و افزود: 
شــاید این طرح در ظاهر شــامل بدیهیات باشد، اما 
وقتــی بدیهیات حوزه اجتماعــی کنار یکدیگر جمع 

شود، تحولات زیادی در جامعه رخ می دهد.
وزیر نفت با بیان این که سند مسئولیت اجتماعی 
صنعت نفت به عنوان جمع بندی از دستاوردهای هشت 
ســال اخیر صنعت نفت است که در زمینه مسئولیت 
اجتماعــی تدوین می شــود، اظهار کرد: این ســند، 
جمع بندی فعالیت های صنعت نفت در بازه زمانی هفت 
تا هشت سال اخیر )دولت های یازدهم و دوازهم( در 
زمینه مسئولیت اجتماعی خواهد بود و برای آینده و 

دولت بعدی نیز سندی مانا خواهد شد.
وی یکی از بخش های مهم در زمینه مســئولیت 
اجتماعی را توجه به بانوان و کودکان جامعه دانست و 
گفت: بانوان و کودکان محور تحول در جامعه هستند، 
از این رو باید به بحث آموزش و اشــتغال بانوان توجه 

زیادی داشت.
وزیــر نفــت در پایان، با اشــاره به ایــن که این 
همایش، آخرین همایش مسئولیت اجتماعی در این 
دولت اســت، تاکید کرد: برای موفقیت در عرصه های 
اجتماعی، باید فکر شده کار و اقدام کنیم؛ ما به عنوان 
خدمتگزاران مردم باید آن ها را دوســت داشته و هر 
چقــدر می توانیم با علاقه به آنان خدمت کنیم که اثر 

آن از سرمایه گذاری های عظیم، بسیار بیشتر است.

کاهش حدود ۱۵00 تومانی قیمت دلار و 2000 هزار 
تومانی یورو در هفته گذشته، کارشناسان بازار ارز را امیدوار 
کرد تا بازار ارز در هفته آتی با شکستن مقاومت دلار در کانال 
2۳ هزار تومان، شاهد عقب نشینی تا کانال 2۱ هزار تومان 
باشد. امیدی که این نگرانی وجود دارد تا تحولات سیاسی 
مانع تحقق آن شود.بازگشت دلار به کانال 2۳ هزار تومان و 
یورو به کانال 2۹ هزار تومانی در هفته ای که گذشت بیانگر 
تحولات مهمی بودند در بازار ارز بود. این کاهش قیمت در 
حالی رخ داد که در هفته پیش از آن دلار توانسته بود به 
کانال 26 هزار تومان ورود کند و یورو هم به آستانه ورود 
به کانال ۳2 هزار تومانی رسیده بود.در هفته ای که گذشت 
بهای دلار در در بازار آزاد و صرافی های بانکی کار خود را 
در محدوده 2۵ هزار و ۳00 تا 2۵ هزار و ۴00 هزار تومان 
آغاز کرد، اما فورا و در همان روز ابتدایی هفته به محدوده 
2۴ هزار و ۸00 هزار تومان کاهش یافت. محدوده ای که 

طی سه روز بعد بازار با افزایش نسبی تقاضا برای خرید، با 
مقاومت مواجه بود، اما مجددا از روز چهارشنبه روند کاهش 
قیمت ها به کار خود ادامه داد تا جایی که در آخرین معاملات 
روز پنجشنبه، دلار در صرافی های بانکی با بهای 2۳ هزار 
و ۹۵0 تومان به فروش رسید و در بازار آزاد هم در قیمت 
2۳ هزار و ۸۵0 تومان معامله شد.این روند برای یورو هم 
کمابیش مشابه بود. این ارز معتبر بین المللی ابتدای هفته را 
در صرافی های بانکی با قیمت فروش ۳۱ هزار و ۵0 تومان 
آغاز کرد و در همان روز شــنبه به بهای ۳0 هزار و ۵20 
تومان رسید. اما در ادامه هفته در محدود ۳0 هزار و ۱۵0 
تومان تا ۳0 هزار و ۳۵0 تومان نوسان داشت، تا این که از 
روز چهارشنبه مجددا به روند نزولی قیمت تمایل نشان داد 
و در آخرین ساعات روز پنج شنبه به بهای 2۹ هزار و 2۵0 
تومان فروخته شد.قیمت یورو در بازار آزاد نیز در طول این 
هفته کار خود را در قیمت ۳0 هزار و ۸00 تومان آغاز کرد 

و در پایان هفته با کاهش دو هزار و ۱00 تومانی به بهای 
2۸ هزار و ۷00 تومان رسید.در هفته ای که گذشت قیمت 
میانگین معامله حواله دلار در سامانه نیما هم از حداکثر 
قیمت 2۵ هزار و ۴20 تومان در روز شنبه به حداقل قیمت 
2۵ هزار و 20 تومان در روز چهارشنبه رسید. در خصوص 
بهای میانگین حواله یورو در این ســامانه اما این نمودار 
متفاوت بود. یورو در بهای ۳۱ هزار و ۳60 تومان کار خود 
را در ابتداء هفته آغاز کرد و در روز دوشنبه به سقف ۳۱ 
هزار و ۳۸0 تومان رسید و در روز سه شنبه شاهد رسیدن 
بــه کف قیمت ۳0 هزار و ۹۳0 تومان بود. روندی که روز 
چهارشنبه مجددا صعودی شد و یورو با بهای میانگین ۳۱ 
هزار و ۱60 تومان در سامانه نیما معامله شد.موج کاهش 
قیمت ارز در هفته ای که گذشــت به نحوی بود که دلار 
در بازار آزاد و صرافی های بانکی شاهد کاهش یک هزار و 
۴۵0 تومانی بود. یورو نیز با کاهش یک هزار و ۸00 تومانی 

بهای خود در صرافی های بانکی و دو هزار و ۱00 تومانی در 
بازار آزاد مواجه بود.از این موج که از روز چهارشنبه هفته 
پیشــین آغاز شد و با آغاز این هفته به اوج خود رسید، با 
عنوان موج دوم کاهش قیمت ها در شــش ماه دوم سال 
۱۳۹۹ نام برده می شود. اتفاقی که گروهی از فعالان بازار 
ارز معتقدند به صورت عمده در پی ناامیدی سفته بازان این 
بازار از موفقیت مقاومت ترامپ در برابر پیروزی جو بایدن 
و رای نهایی کنگره آمریکا نشات می گیرد. البته در آخرین 
روز هفته پیشین، عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی 
نیز در یادداشتی اینستاگرامی پیش بینی کرده بود که بازار 
ارز روزهــای مثبتی را در پیش روی خود دارد. همتی این 
پیش بینی را با استناد به فروکش کردن انتظارات و هیجانات 
سیاســی، رشد صادرات نفت و فرآورده در ماه های اخیر و 
 همچنین گشایش های آغاز شده در خصوص برخی منابع 

بانک مرکزی اعلام کرده بود.

وزیر نفت در پنجمین همایش CSR وزارت نفت:

مسئولیت اجتماعی یک سرمایه گذاری عظیم در حوزه منابع انسانی است

امیدواری فعالان بازار ارز به کاهش قیمت دلار تا کانال ۲۱ هزار تومان

با دستور رئیس جمهوری و از طریق ویدئوکنفرانس

فاز نخست پالایشگاه نفت خام فوق سنگین قشم به بهره برداری رسید
رئیس جمهوری روز پنجشــنبه )2۵ دی مــاه( با صدور فرمانی از طریق 
ویدئوکنفرانس طرح پالایشــگاه نفت خام فوق سنگین در زمینه تولید قیر 
و طرح تأمین پیش نیازهای مورد استفاده در تولید قیر را با سرمایه گذاری 

2۴0 میلیون دلار افتتاح کرد.
 خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نفت، فاز 
نخست پالایشگاه نفت خام فوق سنگین قشم با سرمایه گذاری ۱6۴ میلیون 
دلار و در مســاحتی به وسعت 6۴ هکتار ســاخته شده که دارای ظرفیت 

تولید روزانه ۳۵ هزار بشکه قیر است.
در طــول ســاخت این طرح، یک هــزار و ۱00 نیرو فعــال بودند و با 
بهره برداری از آن 2۵0 نفر به صورت ثابت در این پالایشگاه فعالیت خواهند 
کرد.تولید محصولات باکیفیت بالا مطابق استانداردهای یورو 200۵، کاهش 

آلودگی محیط  زیست، بهره وری انرژی، کمک به ارتقای صادرات از اهداف 
ساخت این طرح است.مرحله نخست تأمین پیش نیازهای پالایشگاه تولید 

قیر با سرمایه گذاری ۷6 میلیون دلار به بهره برداری رسید.
با افتتاح طرح یادشــده 2۱ مگاوات برق، ۸ هزار مترمکعب آب شیرین 
و ۳۸ هــزار تنُ بخــار در روز به عنوان پیش نیازهای تولید قیر پالایشــگاه 

تولید می شود.
این طرح در زمان ســاخت برای ۱۵0 نفر شــغل ایجاد کرد و در زمان 

بهره برداری به ۴۵ نیروی کار ثابت نیاز دارد.
امروز )پنجشــنبه، 2۵ دی ماه( 2۷ طــرح با اعتبار 2۴0 میلیون دلار و 
۱۷ هــزار و ۴۳6 میلیارد ریــال در بخش های نفت، گاز و انرژی، تولیدی، 
شیلات، عمرانی و گردشگری در آیین گشایش طرح های ملی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی کشــور از طریق ویدئو کنفرانس با دستور حسن روحانی، 

رئیس جمهوری به بهره برداری رسید.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1399/10/25

شماره : 1002

ــرای  ــه ب  بازگشــایی مهدهــای کــودک اســتان تهــران/ مکاتب
فعالیــت مهدهــا در وضعیــت قرمــز

مسئول دفتر کودکان بهزیستی استان تهران از فعالیت مهدهای کودک این استان 
با پذیرش یک سوم ظرفیت خبر داد.  پروانه ثمودی  بیان کرد: باتوجه به اینکه استان 
تهران در موقعیت زرد قرار گرفته، مهدهای کودک استان نیز از روز شنبه فعالیت 
خود را با یک سوم ظرفیت آغاز کرده اند.  وی افزود: البته در حال حاضر در حال 
انجام مکاتباتی با ستاد ملی مقابله با کرونا هستیم تا مهدهای کودک در وضعیت قرمز 
نیز بتوانند با رعایت پروتکلهای بهداشتی و ظرفیت محدود خدماتی را ارائه دهند.

 غربالگری زودهنگام کرونا در مساجد و محات
مدیرعامل بنیاد احسان ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( با اشاره به راه اندازی 
طرح غربالگری زودهنگام بیماری کرونا در مساجد و محلات گفت: تا کنون در استان 
تهران در قالب ۱00 پایگاه فعال بیش از ۵0 هزار مورد مشکوک به بیماری کرونا 
طی سه ماه غربالگری شده اند که حدود 20 هزار مورد از مراجعین از طریق سامانه 

تله مدیسین یا دوراپزشکی معاینه شده  اند.
سعید سلیمانی با اشاره به طرح این بنیاد پیرامون خدمات دوراپزشکی اظهار 
کرد: ستاد اجرایی فرمان امام با توجه به تاکید مقام معظم رهبری در دیدار با ستاد 
ملی کرونا بر تشخیص زودهنگام بیماری کرونا تاکید کردند. در همین راستا ستاد 
اجرایی فرمان امام نیز توسط بنیاد احسان طرح غربالگری زودهنگام بیماری کرونا 

در مساجد و محلات را راه اندازی کرد.
وی افزود: در واقع در گام دوم خدمات ســلامت الکترونیک بنیاد احسان که با 
همت سامانه ۴0۳0 و شرکت برکت تل توسط بنیاد احسان ستاد اجرایی فرمان 
امام خمینی )ره( آغاز شــده، امکان خدمت رسانی در حوزه سلامت الکترونیک از 
طریق سامانه دوراپزشکی در سراسر کشور ایجاد شد. در این طرح که با همکاری 
گروه های جهادی دانش آموخته  علوم پزشکی و مرکز  رسیدگی  به  امور مساجد تا 
کنون در اســتان تهران اجرایی شده است، در قالب ۱00 پایگاه فعال بیش از ۵0 
هزار مورد مشکوک طی سه ماه غربالگری شده اند که حدود 20 هزار مورد از آن ها 
از طریق دوراپزشکی معاینه شده  است. مدیرعامل بنیاد احسان ستاداجرایی فرمان 
امام با بیان اینکه این طرح در مرحله دوم خود علاوه بر خدمات به بیماران کرونایی، 
آمادگی خدمات دهی به مراجعین دیگر بیماری ها را هم دارد، در پاســخ به اینکه 
چه کسانی می توانند از این خدمت بهره مند بشوند گفت: همه افراد می توانند با 
مراجعه به مراکز ایجاد شده در سطح استان تهران که غالبا در مناطق کم برخوردار 
اســت، بدون پرداخت هزینه و به صورت رایگان از معاینه، ویزیت پزشــک و ارائه 
داروهای مورد نیاز استفاده کنند. سلیمانی ادامه داد: مراکز ایجاد شده این طرح به 
صورت شیفت های روزانه فعال هستند و هر روز نیز امکان ارتباط گیری با پزشک 
مقدور اســت. تمامی خدمات در این طرح، رایگان است. وی درباره ارائه خدمات 
تخصصی از طریق خدمات دوراپزشکی نیز گفت: در روش دوراپزشکی امکان ارائه 
خدمات برای دیگر بیماری ها به جز کرونا وجود دارد و در روند توسعه این خدمت 
در سراســر کشور به وسیله پایگاه های سلامت و کاروان های سیار سلامت احسان 
گسترش پیدا خواهد کرد. وی ادامه داد: پس از معاینه ابتدایی توسط کارشناس در 
پایگاه سلامت و بررسی علائم ابتدایی و بعد از ویزیت توسط پزشک متخصص در 
سامانه دوراپزشکی نیاز بخش اعظمی از مراجعین برطرف می شود، ولی در صورت 
نیاز به بررسی تخصصی تر نیز با صلاحدید پزشک، مراجعین با کمک کارشناس 

حاضر در پایگاه به مراکز تخصصی هدایت می شوند.

 بسته آموزشی کرونا برای سالمندان تدوین شد
رئیس اداره سلامت سالمندان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از تدوین 
بسته آموزشی در خصوص بیماری کرونا در سالمند و اطرافیان آنها و همکاری در 

تهیه بسته خدمت آموزشی برای خانواده خبر داد.
محسن شتی درباره اقدامات وزارت بهداشت در شرایط کرونایی برای سالمندان 
افزود: در شــرایط کرونایی اقداماتی در حوزه ســالمندان انجام شــده که تدوین 
دستورالعمل مراکز نگهداری و توانبخشی بهزیستی با همکاری معاونت توانبخشی 
ســازمان بهزیستی و اساتید هیات علمی دانشگاه های علوم پزشکی در خصوص 
پیشــگیری و کنترل بیماری کرونا، تدوین چک لیست و دستورالعمل تکمیل آن 
برای پایش و ارزیابی مراکز نگهداری و توانبخشی، آغاز زودهنگام آموزش کارشناسان 
سلامت سالمندان دانشگاه های علوم پزشکی همزمان با شروع همه گیری کرونا در 
شهر ووهان چین، از جمله این برنامه ها بودند. وی افزود: همچنین در این مدت، 
آموزش عموم جامعه شامل آموزش از طریق رسانه های عمومی مانند صدا و سیما 
و مطبوعات و شــبکه های اجتماعی در خصوص همه گیری، سه دوره غربالگری 
تلفنی اکثریت ســالمندان جامعه )در هر مرحله حدودا ۷ میلیون نفر سالمند( و 
آموزش و ارجاع موارد محتمل به مراکز ۱6 ساعته برای ارزیابی های بیشتر بر اساس 

غربالگری های دوره ای نیز انجام شده است.
رئیس اداره ســلامت ســالمندان وزارت بهداشــت تصریح کرد: ارائه مشاوره 
تخصصی تلفنی 2۴ ساعته به سالمندان برای پاسخگویی به نیازهای بهداشتی و 
درمانی توسط سامانه ۴0۳0 و پویش ملی همدلی با سالمندان با مشارکت انجمن 
علمی طب سالمندی و سالمندشناسی، مشارکت فعال دانشگاه های علوم پزشکی 
کشــور در آموزش، غربالگری، مراقبت و کنتــرل کووید ۱۹ در مراکز نگهداری و 
توانبخشی درگیر با سالمندان مبتلا و مشکوک به کووید ۱۹ نیز بخشی از برنامه 
های این اداره برای سالمندان در شرایط کرونا بوده است. وی اضافه کرد: همچنین، 
برقراری سیستم ثبت و گزارش دهی روزانه و هفتگی وضعیت آمار موارد محتمل، 
مثبت و فوتی ناشی از کرونا در مراکز نگهداری شبانه روزی سالمندان در سیستم 
پورتال اداره سلامت سالمندان با مشارکت سازمان بهزیستی و با همراهی مستقیم 
کارشناسان دانشگاه ها، استخراج و پیگیری فعال مشکلات و کمبودهای موجود بر 
سر راه اجرای مطلوب دستورالعمل ابلاغی )کمبود منابع، تجهیزات، نیروی انسانی( 
در مراکز نگهداری توسط کارشناسان سلامت سالمندان دانشگاه ها با هماهنگی 
ستاد کرونا استان ها، بهزیستی استان یا شهرستان و سایر دستگاه ها و پتانسیل 

های استان، برنامه های دیگر این اداره در یکسال گذشته بوده است.
شتی از هماهنگی مرکز مدیریت عملیات بحران اورژانس کشور، معاونت پرستاری 
و درمان وزارت بهداشــت، هلال احمر، بسیج جامعه پزشکی و قرارگاه بهداشت و 
درمان نیروهای مسلح به منظورحل مشکلات مراکز نگهداری سالمندان در حوزه 

پیگیری موارد کووید ۱۹ بدحال و انتقال آنها به بیمارستان خبر داد.

 ذخیره گاه های زیست کره ایران ردیف اعتباری می گیرند
 معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: تاکنون با همکاری سازمان برنامه و بودجه برای دو ذخیره گاه گلستان و دنا 
ردیف اعتباری مســتقل ایجاد شده و اقدامات لازم برای سایر ذخیره گاه ها نیز در 

دست اقدام است.
کیومرث کلانتری در کارگاه آموزشــی آشنایی با ذخیره گاه های زیست کره 
افزود: ایران کشوری پهناور و دارای تنوع زیستی و طبیعی وسیعی است و اکنون 
۱۳  ذخیره گاه زیست کره با نام های گلستان، میانکاله، ارسباران، ارومیه، ارژن و 
پریشان، گنو، حرا، هامون، دنا، تنگ صیاد، سبزکوه، توران، کویر و کپه داغدر برنامه 
انسان و کره مسکون یونسکو ثبت شده است.  وی اظهارداشت: هدف از ایجاد ذخیره 
گاه های زیست کره، توسعه مشارکت مردم در مدیریت منطقه، استفاده پایدار از 
سرزمین و انتفاع آنها از ذخیره گاه ها و حفاظت از تنوع زیستی اکوسیستم های 
نمونه کشور است. کارگاه آموزشی مجازی آشنایی با ذخیره گاه های زیستکره با 
هدف تبیین مفاهیم، زون بندی، مدیریت و مشارکت ذی نفعان با همکاری دانشگاه 
تهران ، دانشــگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات و کمیسیون ملی یونسکو و 
مشارکت فعال استان ها در دفتر زیستگاه ها و امور مناطق این معاونت برگزار شد.

طبق اعلام یک عضو هیات مدیره اتحادیه 
طلا و جواهــر تهران، طی یک هفته اخیر، 
علیرغم ثبــات قیمتی هر اونس جهانی در 
پایان هفته نسبت به ابتدای هفته، به دلیل 
کاهــش نرخ ارز، در بازار ســکه و طلا نیز 

ریزش قیمت  دیده می شود.
ایوب اکبری پور در تشریح وضعیت یک 
هفته اخیر بازار سکه و طلا داخلی، با بیان 
اینکه در طول هفته نوسانات قیمتی وجود 
داشــته اما در انتهای هفته نسبت به اولین 
روز هفتــه، ثبات قیمتــی در قیمت اونس 
جهانی دیده می شــود؛ اظهار کرد: از جهت 
پارامتر موثر خارجی که آخرین قیمت ثبت 
شده برای اونس جهانی همان ۱۸۵0 دلاری 
است که در ابتدای هفته بود. از سوی دیگر 
در عیــن ثبات قیمت اونس جهانی، ریزش 
نرخ ارز در کشور طی هفته اخیر ایجاد شد 
که به نســبت بر روی قیمت ســکه، طلا و 
سایر اقلام فلزی داخلی تاثیر گذاشته است.

ایــن عضو هیات مدیــره اتحادیه طلا و 
جواهــر تهران ادامــه داد: بنابراین اینطور 
می توان گفت در هفته ای که گذشت، از  نظر 
بــازار جهانی، اونس جهانی ثبات قیمتی را 

تجربه کرده اما در بازار داخلی، افت نرخ ارز، 
ســبب ریزش قیمت سکه و طلا شده است 
بدین صورت که هر گــرم طلای ۱۸ عیار 
نسبت به ابتدای هفته ۵۸ هزار تومان و هر 
قطعه سکه 600 هزار تومان کاهش قیمت 

داشته اند. در مجموع در پایان هفته، آرامش 
در بازار سکه و طلای داخلی با افت قیمت ها 

نسبت به آغاز هفته همراه شده است.
وی تاکید کــرد: افت تقاضا نیز در بازار 
دیده می شود؛ چراکه باتوجه به اینکه ثبات 

نرخ ارز تاثیر مستقیم بر قیمت سکه و طلا 
خواهد داشت، مردم منتظر هستد تا قیمت 
ارز نیز به یک ثبات کامل برســد و سپس 
اقــدام به خریــد کنند.اکبری پور در رابطه 
بــا تغییرات قیمتــی در طول هفته اخیر و 

آخرین قیمت ها، گفت: هر قطعه سکه تمام 
بهار طرح جدید در حال حاضر ۱0 میلیون 
و 600 هزار تومان قیمت دارد که نسبت به 
ابتدای هفته 600 هزار تومان ارزان تر شده 
است. همچنین سکه تمام طرح قدیم نیز از 
نزدیک ۱۱ میلیون تومان در ابتدای هفته 
به ۱0 میلیون و ۳00 هزار تومان در پایان 
هفته رسید. در حال حاضر حباب سکه نیز 
بــرای هر قطعه ســکه مابین ۳۵0 تا ۴00 
هزار تومان نوســان دارد.ایــن عضو هیات 
مدیره اتحادیه طــلا و جواهر تهران افزود: 
در پایان هفته هر قطعه نیم سکه با کاهش 
۱۵0 هزار تومانی، پنج میلیون و ۸۵0 هزار 
تومان و ربع سکه با افت ۱00 هزار تومانی، 
سه میلیون و ۹00 هزار تومان تعیین قیمت 
شده اند. سکه های یک گرمی نیز با حدود ۳0 
هزار تومان کاهش قیمت نسبت به ابتدای 
هفته در حال حال حاضر دو میلیون و 2۷0 

هزار تومان قیمت دارد. 
وی اظهار کرد: همچنین هر مثقال طلا 
با افت 2۵0 هــزار تومانی، چهار میلیون و 
۵۴2 هزار تومان و هر گرم طلای ۱۸ عیار  
نیز با کاهش حدودا ۵۸ هزار تومانی نسبت 
بــه آغاز هفته، به یــک میلیون و ۵0 هزار 

تومان رسیده است.

ریزش قیمت سکه و طلا بی توجه به ثبات اونس جهانی

به گفته عضو اتحادیه کشوری کسب وکارهای مجازی در پی شیوع ویروس 
کرونا عرضه آنلاین کالا و مواد غذایی بیش از دو برابر شده، اما خدمات آنلاین 

در حوزه گردشگری و مشاغل خدماتی ۹۷ و ۸6 درصد کاهش داشته است.
رضا الفت نســب اظهار کرد: پیش از کرونا پیش بینی شده بود ۷0 درصد 
کسب کارها طی شش تا هفت سال آینده به فضای آنلاین وارد شوند، شیوع 

کرونا این زمان هفت ساله را به دو تا سه سال کاهش داد.
به گفته وی در ابتدای شیوع کرونا در بخش سفارش آنلاین غذا 60 درصد، 
تاکسی های آنلاین ۵۱ درصد، گردشگری ۹0 درصد و بخش خدماتی نیز ۸۷ 
درصد کاهش رخ داد که در طول چند ماه گذشته بخشی از این زیان جبران 
شــده اســت،  اما در مقابل، در عرضه آنلاین کالا و مواد غذایی ۱۳6 درصد و 

عرضه محصولات دیجیتالی ۱۳2 رصد رشد داشته اند.
عضو اتحادیه کشوری کسب وکارهای مجازی همچنین از انجام دو مرحله 
نظر سنجی یکی مربوط به سه ماهه نخست شیوع کرونا و دیگری مربوط به 
اواخر آبان ماه خبر داد که بر اساس نتایج آن ها بخش عرضه کالا و مواد غذایی 

زود مصرف )ســوپرمارکتی( در زمان شیوع کرونا با ۱2۱ درصد رشد مواجه 
شده و در نظرسنجی دور دوم این بخش ۱۵ درصد دیگر هم رشد داشته است.  
بازار محصولات دیجیتالی نیز ابتدا با ۳2 درصد رشد مواجه شد و در دور دوم 

نظرسنجی، این شاخص رشد ۱00 درصدی را تجربه کرد.
الفت نسب همچنین با بیان اینکه یکی دیگر از حوزه های کسب وکارهای 
آنلاین،  خدمات مشاوره پزشکی است که در ابتدا ۱2 درصد رشد داشت، اما 
در نظر سنجی دوم معلوم شد رشد ۱00 درصدی را تجربه کرده، تصریح کرد: 
این موضوع نشان می دهد مردم در ابتدا با این پلت فرم ها آشنایی نداشتند و 

استفاده از آن به مرور رشد کرده است.

 کدام مشاغل آناین از کرونا آسیب دیدند؟
عضو اتحادیه کشوری کسب وکارهای مجازی در ادامه درباره مشاغل آنلاینی 
که از شیوع ویروس کرونا آسیب دیدند نیز گفت: مشاغل خدماتی در این دوره 
با ۸6 درصد کاهش رو به رو شــد که اکنون فقط ۹ درصد آن جبران شده و 

همچنان ۷۷ درصد کاهش سفارش در این حوزه وجود دارد. البته پیش بینی 
می شود با بهبود اوضاع و زرد شدن تهران و بسیاری از شهرها شرایط به مرور 
در این بخش بهبود یابد. در بخش تاکسی های آنلاین نیز در حال حاضر ۱۴0 
شرکت تاکســیرانی آنلاین در سراسر کشور فعال است که در ابتدای شیوع 
کرونا 60 شــرکت از این تعداد فعال بودند. در دور اول نظرسنجی ۵۱ درصد 
کاهش در این بخش اتفاق افتاد و در دور دوم مشــخص شــد 20 درصد این 
کاهش جبران شده است.وی افزود: حوزه گردشگری هم با ۹۷ درصد کاهش 
مواجه شــده که تاکنون نهایتا ۱0 درصد آن جبران شــده است.  در بخش 
ســفارش آنلاین غذا هم در ابتدا با کاهش 60 درصدی خدمات مواجه بودیم 
که تا کنون ۴0 درصد آن جبران شده است. خدمات آنلاین در حوزه مسکن 
نیز ابتدا ۱۵ درصد کاهش داشت اما در دور دوم نظرسنجی ۱2درصد از این 
کاهش جبران شد. حوزه تبلیغات آنلاین نیز در ابتدا ۵۵ درصد کاهش داشت 
که نشــان می داد کسب و کارها نتوانسته اند هزینه تبلیغات را تامین کنند و 

اکنون فقط ۱6 درصد آن جبران شده است.

از 2۸2 هزار و 600 میلیارد تومان چک وصول شده در آبان ماه امسال 
۵۹.۹ درصد آن مربوط به چک های عادی است که  ۴0.۵ درصد دیگر آن 

را نیز چک های رمزدار تشکیل می دهند.
مجموع چک های مبادله شده در آبان سالجاری به بیش از ۸ میلیون فقره 
رسید که ترکیبی از انواع چک از جمله عادی، رمرزدار و... را تشکیل می دهد.

جدیدترین آمار بانک مرکزی بیانگر این اســت که از مجموع چک های 
مبادله شــده بیش از ۷.۸ میلیون فقره وصول شــده که از این تعداد ۷.۳ 
میلیون فقره عادی و بیش از 0.۵ میلیون فقره رمز دار بوده است بنابراین، 
در کل کشور ۹۳.2 درصد از کل چک های وصولی را چک های عادی و 6.۸ 

درصد را چک های رمز دار تشکیل می دهند.
از نظر مبلغی نیز، از 2۸2 هزار و 600 میلیارد تومان چک های وصولی 
در کل کشــور بیش از ۱6۸ هزار میلیــارد تومان برای چک های عادی و 
حدود ۱۱۴ هزار و 600 میلیارد تومان خاص چک های رمزدار بوده است. 
بر این اســاس، در کل کشور ۵۹.۵ درصد از کل مبلغ چک های وصولی را 
چک های عادی و ۴0.۵ درصد دیگر را چک های رمزدار به خود اختصاص 
داده اند.طبق این گزارش، در آبان ماه امسال در کـل کشـور حـدود ۵۳2 

هـــزار فقـره چـک رمـزدار بـه ارزشـی معادل ۱۱۴ هزار و 600 میلیارد 
تومان وصول شــده که نســبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 

۱6.۴ و ۱6.۵ درصد کاهش داشته است.
در ماه مورد بررسی، در استان تهران بالغ بر ۱۵۸ هزار فقـــره چـــک 
رمـــزدار بـــه ارزشـــی حدود 6۷ هزار و ۱00 میلیارد تومان وصول شد 
کــه در این مــاه، ۴۷ درصد از تعــداد چک های رمزدار وصولی در ســه 

استان تهـــران )2۹.6 درصـــد(، اصفهان و خراســان رضوی )هر کدام 
 ۸.۷  درصد( وصول شــده اســت که بیشــترین ســهم را در مقایســه با 

سایر استانها دارا بوده اند.
در  فــــوق  ارزش چــک هــــای  از  درصــــد   6۹.2 همچنــــین 
اســتان هــای تهــران )۵۸.۵ درصــد(، اصفهان )۵.۷ درصد( و خراسان 
رضوی )۵ درصد( وصول شــده اســت.در این بین لازم اســت بدانید که 
چک های عادی به چک هایی گفته می شــود که اشخاص به حساب جاری 
خــود صادر کرده و دارنده آن تضمینی جــز اعتبار صادرکننده آن ندارد. 
گیرنده وجه چک ممکن اســت خود صادرکننده و یا حامل آن بوده و یا 
چک در وجه شــخصی معین و یا به حواله کرد آن صادر شده باشد.علاوه 
براین، چک های رمزدار چک هایی هســتند که بنا به درخواست مشتری و 
به نام اشــخاص حقیقی یا حقوقی توســط بانک به عهده همان بانک و یا 
شــعب آن و همچنین می توانند بر عهده ســایر بانک ها تحت عنوان چک 
رمزدار بین بانکی صادر شود. این قبیل چک ها جهت تسهیل و تسریع در 
نقل و انتقال وجوه بین بانکی صادر شده و پرداخت وجه آن توسط بانک 

صادرکننده تضمین می شود.

سود و زیان کرونا برای مشاغل آنلاین چقدر بود؟

چند درصد چک های وصولی رمزدار است؟  

رونق صادرات به قفقاز با تمایل ارمنستان برای افزایش واردات از ایران

موجودی کالای اساسی به٥.٦ میلیون تن رسید

ریحانه لامعی مقدم

رییس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و ترکیه گفت: 
افزایش تجارت ارمنســتان با ایــران برای واردات کالا 
به جای ترکیــه برای تولیدکننــدگان و تجار فرصت 

محسوب می شود.
طی روزهای گذشــته نامه ای از ســوی ســازمان 
توسعه تجارت منتشــر شد که بر اساس آن اعلام شد 
که ارمنســتان به دلیل تحریم کشور ترکیه قصد دارد 
کالاهــای ایرانی را جایگزین 2 هزار و 2۵0 قلم کالای 

وارداتی خود از این کشور کند.
همچنین ارمنســتان قصد دارد مــواد اولیه و خام 
وارداتــی خود را از ایــران دریافت کند که این فرصت 
خوبی را برای شــرکت های ایرانــی فراهم می کند تا 

بتوانند کالاهای خود را به این بازار عرضه کنند.
از ســوی دیگر اواخر دی ماه جاری قرار است یک 
هیات بلندپایه پایه با ریاست وزیر اقتصاد ارمنستان به 
تهران سفر کنند و گروهی از تجار بخش خصوصی نیز 
در این ســفر حضور دارند که می تواند اقدامی موثر در 

افزایش مبادلات تجاری باشد.
بر همین اساس رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و ترکیه  روز جمعه با بیان اینکه باید از فرصت افزایش 

تجارت با ارمنســتان هوشمندانه استفاده کنیم، اظهار 
داشت: در صورتی که اقدام به صادرات کالای بی کیفیت 
کنیم بازار این کشور را به سرعت از دست می دهیم.

»مهرداد ســعادت« افزود: فرصتی برای تجار ایرانی 
پیش آمده تا بتواند انواع کالای تولیدی ایران را به بازار 
کشور همسایه معرفی کند و تولیدکننده برای حفظ این 

بازار باید کالای با کیفیت صادر کند.
وی با تاکید بر اینکه به دلیل منافع خریدار و پرداخت 
اندک برای کالا نباید کیفیت کالای عرضه شده ایرانی 
را کاهش دهیم، خاطرنشــان کرد: کاســتن از کیفیت 
تولیدات ایرانی زحمات چندین ساله تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان را از بین می برد و کالای ایرانی را تبدیل 

به محصولی بی ارزش خواهد کرد.
در ۹ ماهه سال جاری، ۱۱0 میلیون تن کالا به ارزش 
۵2 میلیارد دلار بین ایران و کشورهای مختلف مبادله 
شد که ســهم صادرات ۵۸ میلیون و 200 هزار تن به 
ارزش 2۵ میلیارد و ۱00 میلیون دلار و سهم واردات 2۵ 
میلیون تن به ارزش 26 میلیارد و ۸00 میلیون دلار بود.

صادرات ایران طی هشت ماهه ۹۹ به ارمنستان 2۳۳ 
میلیــون دلار بوده که 2۳ میلیون و 600 هزار دلار آن 

محصولات کشاورزی و مواد غذایی بوده است.
از آبان ماه سال ۹۸ موافقت نامه تجاری میان ایران 
و اتحادیه اوراســیا به امضا رسید که بر اساس آن ۸60 
قلــم کالایی میان ایران و پنج کشــور متحد اقتصادی 
مبادله می شــود و در حال حاضــر مذاکرات تجارت 
آزاد بــا این اتحادیه آغاز شــده است.اوراســیا که یک 
اتحادیه اقتصادی است که با حضور پنج کشور روسیه، 
قزاقســتان، بلاروس، قرقیزستان و ارمنستان به عنوان 
اعضــای اصلی از ســال 20۱۵ کار خــود را در زمینه 
سیاست گذاری اقتصادی، اقتصاد کلان و مهاجرت نیروی 
 کار در جهت تجارت آزاد و موافقت نامه های تجاری با 

کشورهای دیگر آغاز کرد.

موجــوی کالاهای اساســی در گمــرک و بنادر به 
همراه کالای موجود در ۳2 شــناور  به ۵.6 میلیون تن 
رســیده است.در آبان ماه ســال جاری و طی مصوبات 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت با رفع موانع اصلی در 
ترخیص کالاهای دپو شده که در اهم آن مسایل ارزی 
قرار داشت، ترخیص کالاهای دپو شده تسهیل و از ۱۸ 
آبان ماه در دســتور کار قرار گرفــت. پیگیری آخرین 
وضعیــت موجودی کالاها در گمــرک و بنادر به ویژه 
کالاهای اساســی با توضیحاتی از سوی مهرداد جمال 
ارونقــی -معاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران - به 
ایسنا همراه بود.طبق گزارش معاون فنی گمرک ایران 
تا 2۴ دی ماه، مجموع کالاهای غیر کانتینری موجود در 
گمرک و بنادر به بیش از ۷.۴ میلیون تن می رسد که 
از این میزان حدود ۴.2 میلیون تن مربوط به کالاهای 

اساسی است. همچنین موجودی کالاهای کانتینری که 
۹0 درصد آن را کانتینرهای پر وارداتی تشکیل می دهد 

به ۸۵ هزار و TEU ،۵۷۸ می رسد.  

 ۱.۴ میلیون تن کالای اساسی در شناورها
اما در رابطه با میزان کالاهای اساسی، حدود چهار 
میلیون و 22۹ هزار تن در بنادر موجود اســت که باید 
به آن ۳2 شناور حامل این کالاها که در حال تخلیه و 

یا منتظر در لنگرگاه هستند را نیز اضافه کرد.
این در حالی است که ۱۷ شناور تا تاریخ مورد بررسی 
کنار اســکله و در حال تخلیه هستند که موجودی آن 
به بیش از 6۴2 هزار تن می رســد و حاوی جو، ذرت، 
روغن، دانه های روغنی و ســویا  اســت. همچنین ۱۵ 
شــناور در لنگرگاه منتظر تخلیه بوده که موجودی آن 

شامل حبوبات و ذرت، کنجاله سویا و دانه های روغنی 
به بیش از ۷۳۴ هزار تن می رسد.  

بر ایناســاس حدود ۱.۴ میلیون تن کالای اساسی 
در شــناورهای حامل کالاهای اساسی وجود دارد که 
به همراه موجودی ۴.2 میلیون تنی، مجموع کالاهای 
موجــود در گمرکات و بنادر  بــه بیش از ۵.6 میلیون 

تن می رسد.  

 چقدر از کدام کالا در بنادر است؟
اما آن چه که در موجودی ۴.2 میلیون تنی کالاهای 
اساســی اکنون در گمرکات و بنادر کشور وجود دارد 
نشــان می دهد که ذرت با 2.۴ میلیون تن بیشــترین 
حجم را داراســت، همچنین موجــودی گندم ۱۵0.۵ 
هزار تن، جو 2۷۱.۱ هزار تن، ســویا ۵0۸.۵ هزار تن، 

برنج ۹۱.۴ هزار تن، شــکر ۱0۴.۷ هزار تن، روغن خام 
۴02 هزار تن و دانه های روغنی 2۵۱.۴ هزار تن است.

 جزئیات موجودی کالا در ۱۱ بندر 
گزارش اعلامی معــاون فنی گمرک از این حکایت 
دارد که از موجودی ۴.2 میلیون تنی کالاهای اساسی 
موجود در گمرکات و بنادر کشــور، بیشــترین میزان 
مربــوط به بندر امام خمینی با ۳.۱  میلیون تن و بعد 
از آن بندر شــهیدرجایی بندرعباس با ۳60.۳ هزار تن 
و امیرآباد با ۳۱۳.۱ هزار تن اســت.  در سایر بنادر نیز 
در بندر انزلی ۱۳0.۵ هزار تن، نوشهر ۱۳۹.۹ هزار تن، 
چابهار ۷۵.۵ هزار تن، بوشــهر ۵۱ تن، باهنر ۳۸2 تن، 
فریدونکنار ۱6.2 هزار تــن، بندر لنگه ۱.6 هزار تن و 

آستارا ۱0.۴ هزار تن است.



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1399/10/27

شماره : 1003

پرونده برنج مازندران برای رفتن به بورس کالا در دست بررسی است
وزیر اقتصاد و دارایی گفت که پرونده برنج 
مازندران برای عرضه در بورس کالا در دست 
بررسی است ولی نیازمند کار همه جانبه برای 

تطبیق با شرایط بازار سرمایه است.
دکتر فرهاد دژپســند روز پنجشنبه در 
بازدیــد از پایانه بیــن المللی صادرات برنج 
آمل در جمع خبرنــگاران افزود : پرونده و 
درخواست ورود برنج مازندران به بازار بورس 
کالا به سازمان بورس کشور ارجاع شده است 

تا جوانب آن بررسی شود. 
وی گفت : وزارت اقتصاد با ورود برنج به 
بازار بورس موافق است و از آن حمایت می 
کند ، اما این موضوع نیازمند بررسی دقیق 
و کار کارشناسی است که روند آن آغاز شده 
و اکنون در حال بررسی همه جانبه است. 

دژپسند افزود : خوشبختانه بررسی های 
اولیه صــورت گرفته و حتی کارشناســان 
بورس نیز از پایانه بین المللی صادرات برنج 
آمــل بازدید کردندکه رضایت آنها را نیز در 

پی داشت.
وزیــر اقتصاد و دارایی ورود برنج به بازار 
بــورس را نیازمنــد طی مراحــل متعدد و 
همچنین در نظر گرفتــن متغیرهای مهم 
دانست و گفت : در مرحله نخست باید جهاد 

کشاورزی به این موضوع ورود کند. 

وی با بیان اینکه بورس کالا دارای ویژگی 
هایی است که باید محصول برنج خود را با 
آن سازگار کند ،افزود : یکی از این مباحث 
کیفیت است که ســازمان جهاد کشاورزی 
باید در این مورد ورود کند تا برنج مورد نیاز 

با کیفیت مورد نظر مطابق با استانداردهای 
لازم بورس تامین شود.

دژپسند همچنین میزان توزیع را یکی از 
دغدغه ها و الزامات ورود برنج به بازار بورس 
دانست و گفت : تولید و عرضه برنج باید به 

استاندارد ثابتی برسد و این تعهد داده شود 
که میزان عرضه برنج نوسان نخواهد داشت. 
وی تعهــد تولید و عرضــه برنج در بازار 
بورس را یکی از مهم ترین دغدغه کارشناسان 
این بازار برشــمرد و افزود : لازم است پایانه 

صادراتــی برنج مازندران مقدار مســتمر و 
ثابتی را بــرای عرضه برنج پیش بینی کند 
تا در آینده به جایگاه خود در بازار بورس و 

همچنین سرمایه گذاران آسیب نزند. 
وزیر اقتصاد یکــی دیگر از الزامات ورود 
برنج مازندران به بازار ســرمایه و همچنین 
جلوگیری از واردات برنــج را تولید متنوع 
آن دانســت و اظهار داشــت : برنج کشور 
به خصوص مازندران بــه دلیل تقریبا تک 
محصولی و کیفیت مرغوب قیمتی بســیار 
بالا دارد که فقط در ســبد قشر خاصی قرار 
می گیرد. لازم است کشاورزان اقشار دیگری 
را نیز در نظر بگیرنــد و برای جلوگیری از 
واردات برنج محصولات خود را متنوع کنند 
تا بر سر سفره طیف گسترده ای از مصرف 

کنندگان قرار بگیرد. 
دژپسند تاکید کرد : زیرساخت های خوبی 
برای صادرات و همچنین ورود برنج مازندران 
به بورس بویژه از طریق پایانه صادراتی برنج 
آمل مهیا شده است که امیدواریم در کوتاه 
مدت این زیرســاخت ها بــا تمام ظرفیت 

استفاده شود. 
مازندران با داشتن 2۳0 هزار هکتار زمین 
شــالیزاری ، سالانه بیش از یک میلیون تن 
برنج ســفید تولید و وارد بازار می کند . این 
میزان بیش از ۴0 درصد نیاز کشور به برنج 

را تشکیل می دهد.

  

  

افسانه عباس زاده 

گرمایش زمین مشکل شماره یک محیط زیست است

در سومین روز برگزاری نمایشگاه صنعت آب و تاسیسات آب و فاضاب؛

نشست تخصصی اطلس اجتماعی آب برگزار شد

مدیر کل دفتر حفاظت و احیای تالابهای سازمان حفاظت محیط زیست با 
بیان اینکه گرمایش زمین مشکل شماره یک محیط زیست است، آن را همانند 
مشکل میکروپلاستیک ها برشمرد و به نقش تالاب ها در گرمایش زمین پرداخت.

مسعود باقرزاده کریمی، در وبینار »رهیافتی برای احیای تالابها و دریاچه ها 
که با مشارکت دانشگاه شیراز و حفاظت محیط زیست برگزار شد، گفت: یکی 
از محورهای مهم حوزه تالاب، موضوع پایش تالاب هاست؛ تالاب ها از جنبه 
های کمی و کیفی، نوســانات تراز آب، نوسانات سطح آب و وضعیت کیفیت 
آب دارای پارامترهای بسیار زیادی در این حوزه به شمار می رود که مستلزم 
ارایه مدل پایش اســت.به گزارش محیط زیست فارس، باقرزاده، در ارتباط با 
کارکرد های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی تالاب، در آستانه پنجاهمین سالگرد 
کنوانسیون رامســر، ضمن تبریک این روز، گفت: کنوانسیون رامسر یکی از 
قدیمیترین کنوانسیون هاست، پنجاه سال پیش، ایران و چند کشور معدود 
جهان، اولین میثاق بین المللی محیط زیست را تهیه کردند، اینک بیش از ۱۷0 
کشور و بیش از 2200 تالاب معرفی شده در این کنوانسیون همکاری دارند.

او ادامه داد: با رویکرد این کنوانســیون، بــرای اولین بار، حفاظت و بهره 
برداری پایــدار به طور همزمان اتفاق می افتد، یعنی تنها به حفاظت صرف 
تاکید نمی شود و بهره برداری خردمندانه را هم کنار آن خواهیم داشت. زیرا 

تصمیم گیرندگان، به این نتیجه رسیده اند که تالاب را بدون جوامع بومی و 
بهره بردار اطراف تالاب نمی توان حفظ کرد، پس باید تعامل افراد، مسوولیت 

ها و منافع اقتصادی-اجتماعی را به طور صحیح تعریف کنیم.
مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب های کشور افزود: در کنوانسیون رامسر، 
برنامه مشارکت و آگاهی افزایی)CEPA( مصوب و بعدها نیز اصطلاح ظرفیت 
سازی به آن اضافه شد و باعث جلب مشارکت مسئولانه تری در بین بهره برداران 
و سایر ذینفعان می شود.باقرزاده گفت: در این مقوله، برنامه های جامعی برای 
مدیریت تالابها در حال تدوین است که بر مشارکت های اقتصادی اجتماعی 
تــالاب ها اتکا دارد؛ این برنامه ها باید به صورت مشــارکتی و در فرآیندهای 
کارگاهی تدوین می شد که خوشبختانه در چند تالاب انجام شد؛ این حوزه 
نه تنها تالاب، بلکه حوضه آبخیز آن را بررســی می کند و همه جوانب را مد 
نظر قرار می دهد.او گفت: اعتراف می کنم که جامعه نگری اجرایی شده در 
مدیریت زیست بومی، فراتر از آبخیزداری و منابع آب است. بنابراین این نگاه 
جامع حاصل نگاه اقتصادی اجتماعی و فرهنگی به تالابهاست که امیدواریم 
در حوزه ذینفعان هم این جامعه نگری اتفاق بیفتد و همه ذینفعان به عنوان 
اعضا و تدوین کننده برنامه باشند.باقرزاده با اشاره به اینکه موضوع کلان نگری 
و سیاست گزاری در حوزه تالابها از اهمیت بالایی برخوردار است، ادامه داد: 

تالاب ها از عوامل کلیدی در وقوع یا کنترل پدیده هایی مثل گرد و غبار، سیل، 
گرمایش کره زمین، گســترش آفات، بیماری ها و مسائل بهداشتی انسان به 
شمار می روند که به نظر از جایگاه بسیار مهمی برای حیات بشر برخوردارند.

این مقام مسئول در سازمان حفاظت محیط زیست، گفت: مشکل گرمایش 
کره زمین، مشــکل شــماره یک محیط زیست کشــور و هم تراز با مشکل 
میکروپلاستیک هاست. بیش از 20 درصد گرمایش کره زمین در اثر خشک 
شدن تالاب ها به وقوع می پیوندد و ۳0 درصد کربن کره زمین نیز در تالاب 
هاست که دانشگاه شیراز در حال بررسی موضوع است.باقرزاده با بیان اینکه، 
یک سوم حجم سیل استان گلستان در سال ۹۸ در تالاب ها ذخیره شد، افزود: 
در صورت نبود این تالاب ها، خسارت سیل چندین برابر می شد؛ در استان 
های دیگر نیز وضع به همین شکل بوده به طوریکه، تالاب هورالعظیم استان 
خوزستان، به تنهایی ۴ میلیارد متر مکعب سیلاب کرخه را در خود ذخیره کرد.

او گفت: از دیگر عوامل بحران زا در حوزه تالاب می توان به آفات و بیماری هایی 
نظیر آنفولانزای فوق حاد پرندگان که از طریق پرندگان مهاجر گسترش پیدا 
می کند یا مشکلات بهداشتی و بیماریهایی که در اثر خشک شدن تالاب ها 
برای مردم سیستان و بلوچستان رخ داد، اشاره کرد. بنابراین زنده بودن تالاب ها 

منافع فراوان و خشکی و نابودی آنها گرفتاری های فراوانی را به دنبال دارد.

نشست تخصصی اطلس اجتماعی آب، همزمان با سومین روز از نمایشگاه 
بین المللی صنعت آب و تاسیســات آب و فاضلاب در غرفه نمایشگاه جانبی 

شرکت مدیریت منابع آب ایران برگزار شد.
خبرنگار آوای اقتصاد /به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، عباس 
جنگی مرنی مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان اردبیل در این مراسم با 
ارائه گزارشی از روند پایلوت ملی اطلس اجتماعی آب، گفت: اهداف این طرح 
ایجاد درک درست و مبتنی بر پژوهش از کنشگران کلیدی در موضوع آبهای 
زیرزمینی، دیدگاهها، حساسیتها و نگرشهای آنها در رابطه با مسئله آب می باشد.

وی ادامه داد: اطلس اجتماعی آب استان اردبیل در سه فاز طراحی شده است 
که در فاز اول مطالعات پایه، در فاز دوم، حساسیت سنجی و در فاز سوم بررسی 
واکنش نسبت به اجرای طرح تعادل بخشی و احیای منابع آب زیرزمینی است.

وی به خروجی ها و انتظارات مردم از اطلس اجتماعی آب اســتان اردبیل 
نیز اشاره کرد و یادآور شد: مردم انتظار دارند با اجرای برنامه های اجتماعی 
در زمینه آب شاهد اثربخشی این برنامه ها در تمام سطوح زندگی خود باشند.

جنگی مرنی همچنین با اشاره با قانون مداری و عمل به شرعیات توسط 

مردم استان بعنوان دو خصلت بارز اظهار داشت: همین دو عامل باعث شده 
تا در زمینه مباحث اجتماعی آب در استان با کمترین تنش مواجه شویم.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اردبیل در بخش دیگری از سخنان خود 
تعداد بســیار پایین چاه غیرمجاز در ســطح استان را نشان از عمل به قانون 
توســط مردم عنوان کرد و افزود: استان اردبیل جزو معدود استانهای کشور 

است که کمترین تعداد چاه غیرمجاز در کشور را دارد و ما از این حیث مدیون 
دیدگاههای قانونمدارانه مردم هستیم.

جنگی مرنی با اشاره به پتانسیل بالای استان اردبیل در تمامی زمینه های 
منابع آب عنوان کرد: یکی از دلایل انتخاب استان اردبیل بعنوان پایلوت در 
زمینه اجرای طرح اطلس اجتماعی آب در سطح کشور، وجود منابع آب سطحی 
و زیرزمینی و آبهای گرم و معدنی در سطح استان دلیل واضحی بر این امر بود.

در ابتدای این نشســت، مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل شرکت 
مدیریت منابع آب ایران نیز با تشریح مبحث اجتماعی آب اظهار کرد: اطلس 
اجتماعی آب در راستا و تکمیل طرح تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی آب 
ظهور پیدا کرد و چون بحث اجتماعی از موضوعات پیچیده و متنوعی است، 
بایستی مخاطب شناسی و  مردم شناسی در برنامه  شرکت های تابعه منابع آب 
ایران قرار بگیرد.عبداله اسکویی تصریح کرد: اگر صحبت ها و نیازهای مخاطبان 
و مراجعان شنیده شود و بنا به نیازمندی های آنان تصمیمات مطلوبی اتخاذ 
گردد، شــاهد بالندگی و شکوفایی در صنعت آب کشور به لحاظ اجتماعی و 

فرهنگی خواهیم بود.

اصل موضوع همکاري هاي اقتصادي تهران و بغداد به توسعه فعالیت 
بخش هاي خصوصي وابسته است

وزیــر نیــرو و رئیس ایراني کمیســیون مشــترک 
همکاري هاي اقتصادي ایران و عراق با اشاره به توافق هاي 
تهران و بغداد در بخش هاي مختلف در چارچوب چهارمین 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاري هاي اقتصادي ایران و 
عراق گفت: اصل موضوع همکاري هاي اقتصادي به توسعه 

فعالیت بخش هاي خصوصي وابسته است.
خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش پایگاه اطلاع رســانی 
وزارت نیرو )پاون(، »رضا اردکانیان« امروز - چهارشنبه - در 
حاشیه مراسم اختتامیه کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی ایران و عراق در ســالن جلسات وزارت نیرو در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت:  این اجلاس بعد از 6 سال 
برگزار شد؛ البته مسئولیت کمیسیون مشترک تنها سه 
ماه اســت که از سمت جمهوري اسلامي ایران به وزارت 
نیرو محول شده است.وي افزود:  در این مدت، اصلي ترین 
کار ما این بود که با وزیر تجارت عراق که به تازگي به این 
سمت منصوب شده و مسئولیت کمیسیون را هم از طرف 
عراق عهده دار است، به توافق براي برگزاري اجلاس برسیم 
که در سفر دو هفته پیش بنده به بغداد، موضوع، قطعي و 
تدارک لازم نیز براي آن دیده شد.وزیر نیرو یادآوري کرد: 
هیئت عالي رتبه اي افزون بر ۵0 نفر از مسئولان دولتي و 
همچنیــن بخش خصوصي عراق حضور پیدا کردند و در 
خصوص جنبه ها و عرصه هاي مختلفي بحث و تصمیمات 
خوبي هم گرفته شد.اردکانیان در پاسخ به سوالي درباره 
توافق هــاي تهران و بغــداد در خصوص انرژي هم گفت: 
مــا دو قرارداد صادرات بــرق و گاز به عراق داریم و البته 
پیشنهادهاي متعددي هم براي مشــارکت در بازسازي 
صنعت برق عراق قبلا ارائه و حتي از سمت ایران قراردادهاي 
مربوطه تحویل وزارت برق عراق شده است که منتظر نهایي 
شدن آن از سوي این کشور هستیم.  وزیر نیرو افزود: سعي 

ما این اســت که با توجه به مجموع شرایطي که داریم و 
مقررات موجود، پایبند به قراردادهایمان بمانیم؛ البته باید 

همه شرایط را با هم سنجید.

 توسعه همکاري هاي انرژي در یادداشت تفاهم 
اجاس چهارم

وزیر نیرو یادآوري کرد: خوشــبختانه دو هفته پیش 
توافق هاي خوبي در ســفر به بغداد با وزارت برق عراق و 
همچنین مقامات بانکي این کشــور صورت گرفت که ما 
شــاهد حرکت در جهت اجراي این توافق ها هستیم.وي 
افزود: در یادداشت تفاهم این اجلاس نیز موارد متعددي 
که همه دال بر توســعه همکاري ها در زمینه انرژي است 
گنجانده شده که امیدواریم هر چه زودتر به سرانجام برسند.

 اصل موضوع همکاري هاي اقتصادي به توسعه 
بخش هاي خصوصي وابسته است

وزیــر نیرو در عین حــال در خصوص اهمیت و نقش 
تشکیل صندوق مشترک سرمایه گذاري ایران و عراق و تاثیر 
آن در مناسبات دوجانبه گفت: اصل موضوع همکاري های 
اقتصادي بین کشورها و در این مورد خاص میان ایران و 
عراق به تحرک و توســعه بخش هاي خصوصي دو کشور 

وابسته است.
اردکانیان ادامه داد: عراق کشوري در حال توسعه است 
و زمینه هاي متعددي براي اجراي طرح هاي عمراني دارد 
و همچنین ظرفیت هاي وسیعي در این کشور وجود دارد 
که در اجراي طرح هاي توسعه اي کشور خودشان مي توانند 

مشارکت داشته باشند.
وي همچنین خاطرنشان کرد: شرکت هاي پیمانکاري 
و مهندسان مشاور متعددي از ایران در عراق فعال هستند 

و همکاران خوب عراقي هم دارند.
وزیــر نیرو گفت: ایده اي که پیشــنهاد دادیم و مورد 
توافق قرار گرفت تشکیل صندوق مشترک سرمایه گذاري 

براي حمایت از بخش هاي خصوصي دو کشور است؛ البته 
ترتیب هاي این کار باید توســط مسئولان ذي ربط مورد 
بررســي قرار گیرد.وي تشــکیل صندوق سرمایه گذاري 
مشــترک را شــروع خوب و نقطه دلگرم کننده اي براي 
بخش هاي خصوصي دو کشور عنوان کرد که این بخش ها با 
مشارکت همدیگر و نیز مشارکت دولت ها که در شکل گیري 
و تقویت این صندوق خواهند داشت، پشتوانه خوبي براي 

اجراي طرح ها داشته باشند.

 تجارت؛ محور اصلي توافق هاي تهران و بغداد
وزیر تجارت عراق هم با اشــاره بــه برگزاري اجلاس 
چهارم کمیسیون در دو روز اخیر اظهار داشت: در ارتباط 
با صورتجلسه ها و بحث هاي گذشته در جاي مشخص در 
خصوص تجارت، حمل و نقل و تعرفه هاي گمرگي صحبت 
شد که هماهنگي هایي را با هم داشتیم و کمیته اي براي 

پیگیري این مسائل نیز با هم ایجاد کردیم.
»علاء احمد الجبوری« همچنین در پاســخ به سوالي 
درباره دستاوردها و توافق ها با ایران اظهار داشت: سندي 
که ما امضا کردیم در رابطه با بحث هاي مرزي، حمل و نقل،  
تعرفه هاي گمرکي و سرمایه گذاري مشترک بین دو کشور 
بــا محور تجاري بود، همچنین در خصوص همه مواردي 

که براي هر دو کشور مهم است صحبت شد.
وزیر تجارت عراق در پاسخ به سوال دیگري در خصوص 
آینده توسعه روابط ایران و عراق گفت: آینده بسیار خوبي 

براي این کمیته و روابط دو جانبه پیش بیني مي کنم.
وي افزود: در کمیته امروز در ارتباط با مســائل فني، 
مشکلات واقعي و چالش هاي فعلي مذاکره شد که حل این 
مشکلات مي تواند به نفع هر دو طرف باشد و کمیسیون 

مطمئنا تصمیمات مهمي را خواهد گرفت.

 مدیر کل دفتر فني و نظارت شبکه انتقال شرکت توانیرتاکید کرد
ضرورت توسعه زیرساخت برق در ساوه و زرندیه

مدیر کل دفتر فني و نظارت شبکه انتقال شرکت توانیر گفت: توسعه زیرساخت 
برق در شهرستانهاي ساوه وزرندیه ضروري است.

 خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش  روابط عمومي شرکت توزیع نیروي برق استان 
مرکزي،دکتر هاشم علیپور در بازدید از مجموعه هاي فعال در حوزه صنعت ، کشاورزي 
وشرکت هاي بزرگ شهرستانهاي ساوه و زرندیه بابیان اینکه شهرستان زرندیه به 
دلیل مجاورت به پایتخت کشــور و نزدیکي به راه آهن مورد توجه خاص ســرمایه 
گذاران واقع شده است ،افزود: توسعه زیرساخت برق در این شهرستان ها لازم است.

وي با اشاره به اینکه برق ،زیرساخت صنایع دیگر است ،افزود: باتوجه به تحقق 
منویات مقام معظم رهبري در ســال جهش تولید و پیشــرفت فیزیکي طرح هاي 
صنعتي متقاضیان برق و همچنین صنایع بزرگ باید ،توسعه برق در این شهرستانها 

در دستور کار ویژه قرار دارد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروي برق اســتان مرکزي هم در این بازدید با بیان 
اینکه اســتان مرکزي پایتخت صنعت کشــور و بیش از ۷0درصد مصرف برق در 
بخش صنعت و کشاورزي است،افزود: همکاري، همراهي و تعامل بین شرکت توزیع 
برق وسرمایه گذاران موجبات رشد اقتصادي و توسعه روز افزون شهرستانهاي ساوه 

و زرندیه را فراهم مي سازد.
مهندس محمد اله داد افزود: امروزه نقش و اهمیت انرژي و تأثیر آن در اقتصاد بر 
کسي پوشیده نیست وانرژي به یکي از عوامل مهم در فرآیند رشد و توسعه تبدیل 
شــده است و کاهش مصرف برق موجب کاهش سرمایه گذاري در تجهیز صنعت 

برق مي شود
وي با بیان اینکه شــرکت توزیع نیروي برق استان مرکزي تامین برق صنایع را 
اولویــت کاري خود مي داند،افزود:همت همه همکاران مجموعه توزیع نیروي برق 
استان مرکزي تحقق مولفه هاي اقتصاد مقاومتي در حوزه برق است که همانا افزایش 

بهره وري انرژي، کاهش تلفات شبکه و مدیریت مصرف برق به شمار مي روند.

 کشــورهای حوزه خلیج فارس مقصد بخــش زیادی از محصولات 
کشاورزی البرز

نائب رئیس کمیسیون کشاورزی، صنایع تبدیلی و محیط زیست اتاق بازرگانی 
البرز گفت: در استان البرز خوشبختانه ظرفیت صادراتی بسیار بالایی داریم و جزو 
اولین استان هایی هستیم که محصولات کشاورزی زیادی را به کشورهای حاشیه 

خلیج فارس صادر می کنیم.
محمد بهرو با اشــاره به مشــکلاتی که حوزه های مختلف البرز از جمله بخش 
کشاورزی در بحث آمایش سرزمین با آن درگیر است، بیان کرد: متاسفانه مطالعات 
زیربنایی و کلی در مورد آمایش سرزمین انجام نشده و در نقاط مختلف استان بدون 
توجه به این مقوله پروژه های مختلف در حوزه کشاورزی اجرایی شده است.وی به 
عنوان عضوی از کمیته آمایش سرزمین البرز که اخیرا در این استان تشکیل شده 
است، گفت: مطالعاتی بر اساس تصمیمات این کمیته در حال انجام است که در این 
قالب قابلیت های علمی و توانایی های هر نقطه ای از استان به تفکیک بررسی می شود.

نائب رئیس کمیسیون کشاورزی، صنایع تبدیلی و محیط زیست اتاق بازرگانی 
البرز گفت: در راســتای مطالعات انجام شــده مواردی مانند الگوی کشت مناسب 
برای گلخانه ها ارائه  می شود تا محصولات تولیدی در این بخش بر اساس میزان 
مصرف محصولات و فرآورده های مختلف کشــاورزی در البرز و استان های مجاور 
آن و همچنین سهم صادرات از این محصولات تعیین شود.وی در ادامه یکی دیگر از 
اهداف کمیته آمایش سرزمین استان البرز را استفاده از ظرفیت مازاد تولید محصولاتی 
مانند فرآورده های کشاورزی استان برای صادرات برشمرد و افزود: در استان البرز 
خوشبختانه ظرفیت صادراتی بسیار بالایی داریم و جزو اولین استان هایی هستیم 
که محصولات کشاورزی زیادی را به کشورهای حاشیه خلیج فارس صادر می کنیم.

بهرو با بیان اینکه تولیدکنندگان محصولات باغی اســتان البرز در کشــورهای 
حوزه خلیج فارس به یک برند تبدیل شــده اند، عنوان کرد: کســب رتبه نخست 
کشــوری در زمینــه تولید محصولات باغــی از جمله هلو، شــلیل، آلو، گوجه و 
 یــا محصــولات گلخانه ای ماننــد توت فرنگــی از جمله موفقیت هــای فعالان

 اقتصادی البرز در حوزه کشاورزی است.
وی با اشاره به اینکه بر طبق آخرین آمارهای ارائه شده البرز در تولید تخم مرغ 
رتبه دوم کشوری را دارد،گفت: در زمینه تولید پولت تخم گذار نیز البرز در کشور حائز 
رتبه برتر است، کسب رتبه نهم تولید شیر خام  و رتبه پنجم شیر صنعتی از دیگر 
ظرفیت های استان است که در سایه موفقیت تولیدکنندگان استان محقق شده است.

نائب رئیس کمیسیون کشاورزی، صنایع تبدیلی و محیط زیست اتاق بازرگانی 
البرز گفت: در زمینه تولیداتی مانند فرآورده های لبنی، تخم مرغ و گوشت مرغ هم 

البرز از استان های مطرح کشور است.

 صندوق های حمایت از بخش کشاورزی فعالیت های یکپارچه ارائه دهند
فرماندار خوسف بر هم افزایی و همکاری همه صندوق ها در بخش کشاورزی 
تاکید و اظهار کرد: اگر همه صندوق ها با محوریت یک دستگاه انجام شود بهتر 
از پراکندگی کارها توســط ارگان های مختلف خواهد بود و ســرمایه ها بصورت 
متمرکز و با قدرت بیشــتری به اهداف از پیش تعیین شــده نیل خواهد کرد.

محمدعلی آخونــدی در دیدار با اعضای هیات مدیره صندوق حمایت از بخش 
کشــاورزی شهرســتان با بیان اینکه این صندوق با شرایط خاص و ریسک بالا 
تشکیل از محل اعتبارات خاص تشکیل شده است، افزود: این صندوق در اختیار 
خود کشاورزان بوده و اگر اختصاص اعتباری از طریق دولت انجام شود در راستای 

منافع تمام کشاورزان است.
وی اظهــار کرد: از محل اعتبارات بحران میــزان 6 میلیارد و ۷00 میلیون 
تومان طی ســال های گذشته کمک شــده است و امیدواریم طی مواقع بحرانی 
نیز دولت کمک های به این صندوق برای حمایت بخش کشاورزی داشته باشد. 
آخوندی بیان کرد: یکی از اهداف تشــکیل صندوق ها این اســت که در بحث 
ضمانت و پرداخت ســریع تسهیلات به دلیل زمان بر بودن دریافت از بانک های 
عامل و بخصوص سرمایه در گردش کشاورزان و کارگاه تولیدی بخش کشاورزی 
کمک کند.فرماندار خوسف تصریح کرد: بر اساس اهداف اساسنامه صندوق باید 
برنامه ریزی های مدونی صورت پذیرد تا بتواند مشکلات کشاورزان را به صورت 

تجمیعی پیگیری کند.
وی با اشــاره به اینکه صندوق حمایت از بخش کشــاورزی دولتی نیز باید با 
کمک و همراهی کشاورزان برای آنها برنامه ریزی های مدونی انجام دهد، افزود: 
حدود شش هزار نفر بهره بردار در بخش کشاورزی فعالیت می کنند که شایسته 
نیست فقط این صندوق ۳۳0 نفر عضو داشته باشد.فرماندار خوسف اظهار کرد: 
لزوم اطلاع رسانی در خصوص حوزه فعالیت های این صندوق باید بصورت گسترده 
تری صورت پذیرد و می توان از ظرفیت دهیاران و اعضای شورای اسلامی روستاها 

بیش از گذشته استفاده شود.
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شرایط تولید نیروگاه های برق پایدار شد
معاون برق و انرژی وزیر نیرو با اشــاره به 
تامین ســوخت نیروگاه ها ، از پایدار شــدن 

شرایط نیروگاه های تولید برق خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شرکت 
تولید، انتقال و توزیع نیــروی برق ایران، » 
همایون حائری » افــزود: اکنون و با کمک 
همکاران شرکت گاز سوخت برای نیروگاه ها 
تامین شده و مشکلی ندارند.وی در عین حال 
برضرورت مدیریت مصرف چه در بخش برق 
و چه گاز تاکید کرد و خاطرنشــان ساخت: 
همکاران بخش برق در تلاشــند تا با تداوم 
اقدام های خــود به صرفه جویی در مصرف 
انرژی کمــک کنند.معاون وزیر نیرو یکی از 
این اقدام ها را تعدیل روشنایی معابر و بزرگ 
راه ها برشمرد و گفت: پایش اداره های دولتی 
از دیگر اقدام ها است که پایش می شوند تا 
در زمان تعطیلات به طور حتم روشنایی ها و 

سیستم های گرمایشی خاموش باشد.
حائری ادامه داد: دانشــگاه ها و مدارس 
هم پایش می شــوند تا در ایام تعطیل هیچ 
سیستمی در مدار نداشته باشند و این اقدام 

ها برای مدیریت مصرف بهینه انجام می شود.
وی گاز و برق را واحد های خدماتی دانست 
که وظیفه تامین برق و گاز مردم را بر عهده 

دارند.معاون وزیر نیرو خاطرنشــان ساخت: 
روزهای ســخت بخش برق تابســتان است 
که وســایل سرمایشــی وارد مدار می شوند 

اما روزهای ســخت بخش گاز زمستان است 
که میزان مصرف گاز در بخش خانگی بسیار 

افزایش می یابد.

حایری میزان مصرف برق در تابستان را 
دو برابر زمســتان اعلام کــرد و گفت: براین 
اساس همه نیروگاه ها باید آمادگی لازم برای 
تامین نیاز برقی این ایام را داشته باشند.وی 
میزان مصرف گاز در بخش خانگی را بر اساس 
آمارهای اعلامی سه برابر تابستان دانست و 
افزود: بالا رفتن مصرف گاز در بخش خانگی 
سبب می شود ســوختی که بایددر اختیار 

نیروگاه ها قرار گیرد محدود شود.
معاون برق و انــرژی وزیر نیرو ادامه داد: 
میزان مصرف گاز در بخش خانگی هشــت 
برابر مصــرف نیروگاه ها اســت و این روند 
محدودیت تحویل گاز به نیرگاه ها را به همراه 
دارد کــه دو روز پیش نتیجه این محدودیت 
منجر به خاموشی شد.حائری گفت: اکنون با 
هماهنگی های انجام شده اکنون مشکلی در 
تامین سوخت وجود ندارد.وی بر تداوم اقدام 
های مدیریت مصرف با هدف کمک به بخش 
گاز کشور تاکید کرد.روزهای گذشته برق در 
پاره ای از مناطق کشور از جمله پایتخت قطع 
شد که مسوولان علت آن را نرسیدن سوخت 

به نیروگاه ها عنوان کردند.

غلبه توان و تخصص ایرانی بر سختی های کرونا و تحریم

جمع آوری بیش از هزار مرکز غیرمجاز استخراج رمز ارز

برگــزاری این دوره نمایشــگاه صنعت آب و برق ایــران با وجود همه 
ســختی های بیماری و تحریم نشان از غلبه تخصص و توان داخلی براین 

مشکلات و تداوم توسعه کشورمان است.
بیســتمین نمایشگاه بین المللی صنعت برق امسال توام با شانزدهمین 
نمایشگاه صنعت آب در حالی از بیست و سومین روز دی ماه آخرین زمستان 
قرن حاضر کار خود را آغاز کرد که نزدیک به یکســال است که کشورمان 
همانند سایر نقاط جهان درگیر بیماری کرونا بوده و بسیاری از فعالیت ها 

از این بیماری آسیب دیده اند.
اما برگزاری این نمایشگاه که محل عرضه توانمندی متخصصان ایرانی 
در کنار رقیبان خارجی خود است نشان از اراده آهنین متخصصان داخلی 
دارد و این پیام را مخابره می کند که هیچ مشــکلی نمی تواند مانع توسعه 

کشورمان باشد.
نمایشگاه صنعت آب و برق همچنین در شرایطی با حضور »علا احمد 
الجبــوری« وزیر تجارت جمهوری عراق و »رضــا اردکانیان« وزیر نیروی 
کشورمان فعالیت خود را آغاز کرد که شدیدترین تحریم های بین المللی 
از ســوی دشــمنان این کشور بر آن حاکم شده اســت و این حضور وزیر 
تجارت عراق حاوی پیامی مهمی اســت که با وجود ســختی های تحریم، 
ایران درکنار همســایگان خود هم به فکر توســعه خود و هم به فکر یاری 
رســاندن به کشورهای همســایه اســت و هیچ تحریمی نمی تواند مانع 

توانمندی ایرانی باشد.
ویژگی امسال برگزاری توامان نمایشگاه صنعت آب و برق آن است که 
وجود بیماری کرونا این نمایشگاه را بیشتر تخصصی کرده و بازدیدکنندگان 
آن آنگونه که ستاد برگزاری نمایشگاه و پروتکل های بهداشتی اعلام کرده 

اند فقط مختصص متخصصان و دست اندرکاران صنعت آب و برق است و 
همین امد مزیت بیشتری برای این نمایشگاه به همراه آورده که تنها کسانی 
که فعال در این دو صنعت هســتند ضمن دیدار از آن می توانند نیازهای 

یکدیگر را شناخته و برطرف سازند.
رئیس ستاد برگزاری نمایشگاه های صنعت آب و برق در باره این نمایشگاه 
گفت: بخش خصوصی با وجود همه موانع و عوامل بازدارنده، این توانمندی 
را دارد که شــرایط نامناســب را به فرصتی بی نظیر برای بالندگی خود و 
تکیه بر دانــش و قابلیت های داخلی تبدیل کرده و آرمان جهش تولید را 

دست یافتنی کند.
رضا اردکانیان« وزیر نیرو در حاشیه مراسم افتتاح بیستمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت برق و شانزدهمین نمایشگاه صنعت آب و تاسیسات آب 
و فاضلاب نمایشگاه را پل ارتباطی میان بخش خصوصی و دولتی دانست و 
افزود: در این رویداد بین المللی شاهد حضور 200 شرکت صنعت برق و بیش 
از ۷۵ شرکت بخش آب و فاضلاب در کنار چندین شرکت خارجی هستیم.

وی تاکید کرد: در ســالی که دشمنان این کشور فشار حداکثری خود 
را به ســقف توان خود رسانده اند این نمایشگاه در حال برگزاری است و با 
وجود این اقدامات طی دو ســال اخیر توانسته ایم سهم انرژی بیشتری را 
به بخش های تولیدی کشــور عرضه کنیم و هم آب کافی را در بخش های 

مختلف تامین کنیم.
عــلاء احمد الجبــوری، وزیر تجارت عراق و رئیس عراقی کمیســیون 
مشــترک اقتصادی ایران و عراق نیز در این مراسم با اشاره به حجم بالای 
تبادل تجاری میان ایران و عراق، گفت: امروز هیات بلندپایه ای از کشــور 
عراق وارد تهران شــده تا موانع موجود در راستای افزایش تبادلات تجاری 

میان دو کشور را از بین ببرد.
وی با اشاره به اینکه بخش زیادی از انرژی مورد نیاز عراق از ایران وارد 
می شود، افزود: در حال حاضر برنامه ای برای واردات گاز از ترکیه وجود ندارد.

مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل وزارت نیرو  نیز در این باره گفت: 
بیســتمین نمایشگاه بین المللی صنعت برق ایران و شانزدهمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت آب و تاسیسات آب و فاضلاب ایران به صورت همزمان 
درحالی برگزار می شــوند که شــرایط ویژه جهانی ناشی از شیوع بیماری 
کووید ۱۹، درکنار استمرار پیامدهای تحریم و دشمنی بدخواهان میهنمان، 
موقیعت خاصی را رقم زده اســت.  »صدیقه ببران« افزود: در وضعیتی که 
عموم کشورها به شدت تحت تاثیر شیوع بیماری قرارگرفته و فعالیت های 
عــادی چه در بخش دولتی و چه در بخش خصوصی دچار اخلال و توقف 
شده، به گونه ای که طبق برآورد صاحبنظران، تاثیر بیماری بر اقتصاد جهان 
تا دســت کم یک دهه آینده به طور کامل قابل جبران نخواهد بود، بخش 
خصوصی کشــورمان در صنعت آب و برق، با شــناخت درست از موقعیت 
به وجود آمده، همت خود را در تحقق آرمان جهش تولید مضاعف کرده و 
ضمن یاری وزارت نیرو در برآوردن نیازهای هموطنان به دو کالای خدماتی 
و اساســی آب و برق، به بهترین شــکل ممکن و با حداقل تاثیر پذیری از 
موانع موجود، حضوری چشــمگیر و قابل قبول در نمایشگاه امسال دارد. 
ببران، از مهمترین ویژگی های رویداد امســال، علاوه بر برگزاری همزمان 
نمایشــگاه های آب و تاسیســات آب و فاضلاب و صنعت برق که بر غنای 
آن افزوده اســت، به حضور چشمگیر متخصصان و صاحبان فناوری، کالا 
 و خدمات در دو بخش اشــاره کرد که این امر، بر وجهه علمی و تخصصی

 نمایشگاه افزوده است.

سخنگوی صنعت برق کشور گفت: تاکنون 260 مگاوات در ۱622 مرکز 
غیر مجاز استخراج رمز ارز جمع آوری شده است و فعالیت برای جمع آوری 
مراکز غیرمجاز ادامه دارد.مصطفی رجبی مشــهدی در حاشیه سومین مانور 
سراســری اصلاح روشنایی معابر از محل مرکز پایش صنعت برق، در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه با وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در حال همکاری 
هســتیم تا از طریق اینترنت مصرفی و IP این مراکز با تعداد زیادی از آنها 
شناسایی و برخورد شود، تاکید کرد: از مردم تقاضای مدیریت مصرف برق را 
داریم، منظور فقط مشترکان خانگی نیست و در بخش تجاری که روشنایی 
های غیر ضرور دارند نیز تقاضا داریم که به این مهم توجه کنند.وی با بیان 
اینکه عمده برق کشــور از طریق نیروگاه های حرارتی تامین می شود، گفت: 
از برق تولیدی در نیروگاه های برق آبی با لحاظ میزان ذخیره سازی استفاده 
شد، امسال همچنین از برق تولیدی توسط نیروگاه اتمی و نیز از نیروگاه های 
تجدیدپذیر استفاده شد.سخنگوی صنعت برق کشور ادامه داد: ظرفیت اسمی 
نیروگاه های تجدیدپذیر ۸۵0 مگاوات است، و این نیروگاه ها می توانند ۴00 
مگاوات برق تولید کنند که همه اینها ســرجمع تولید برق در کشور است. 
نیروگاه های دیزلی در اختیار صنایع هستند و اینها هم با تامین سوخت، برق 

تولید می کنند که در خود صنعت استفاده می شود.
رجبی مشــهدی به بروز خاموشی های اخیر اشــاره کرد و گفت: میزان 
خاموشی ها نسبت به کل انرژی روزانه ناچیز برآورد شده و عدیی حدود ۱.۵ 
درصد است اما به دلیل وابستگی شدید زندگی مردم به برق اثرگذاری بالایی 

داشت. اولویت تامین برق با بخش های خانگی، تجاری، بیمارستان ها و مراکز 
حساس بوده و با اقدام های انجام شده اکنون شرایط پایدار است.

وی با تاکید بر اینکه روز گذشته هیچ خاموشی اعمال نشد، تصریح کرد: 
با دستگاه های پرمصرف برخورد جدی می شود برخی دستگاه ها در تهران 
مصرف را رعایت نکردند و ما مجبور شــدیم برای ساعتی برق آن ها را قطع 
کنیم، وزارت ورزش، سازمان برنامه و بودجه، سازمان حفاظت محیط زیست 
و بانک مسکن از جمله این دستگاه ها بودند و برخورد جدی با دستگاه های 
پر مصرف در روزهای آینده هم ادامه خواهد یافت.ســخنگوی صنعت برق 
کشور با اشاره به طرح تعدیل روشنایی معابر گفت: ادر این شرایط که الویت 
تامین برق بخش خانگی، تجاری و مراکز حساس مجبور به تعدیل روشنایی 

معابر هستیم، تقریبا مصرف هر پایه  روشنایی معادل یک خانه است و تعداد 
آن ها نیز زیاد است.

همچنین غلامعلی رخشانی مهر معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر گفت: 
امروز در این مانور ۵000 نفر در قالب ۱600 اکیپ به شکل سراسری برای 
برطرف کردن مشکلات  موجود در شبکه های توزیع، تعدیل روشنایی ها اقدام 
می کنند.وی با اشاره به این که این مانور به شکل هماهنگ در سراسر کشور 
و در پنجشنبه و جمعه پایان هر ماه برگزار می شود، خاطرنشان کرد: محور 

اصلی این مانور تعدیل روشنایی معابر با هدف مدیریت مصرف انرژی است.
رخشانی مهر با اشاره به این که مردم می توانند از طریق سامانه سراسری 
برق ایران یا همان اپلیکیشــن »برق من« خرابی ها را گزارش کنند، اظهار 
کرد: مردم می توانند در این سامانه خرابی شبکه های سراسری برق را اطلاع 
دهند. اطلاعات دریافتی از مردم جمع آوری شــده و پس از دسته بندی در 
یک اقدام هماهنگ برای برطرف کردن آنها اقدام می شود.معاون هماهنگی 
توزیع شــرکت توانیر همچنین از بکارگیری فناوری های جدید برای تعدیل 
روشــنایی ها خبر داد و گفت: در این خصوص ساعات نجومی با هدف بهره 
گیری از میزان روشنایی ها بر حسب نیاز استفاده می شود.رخشانی مهر گفت: 
در اقدامی دیگر با استفاده از تجهیزات جدید و حسگرهایی حساس به تردد 
و حرکت که روی پایه های روشنایی نصب می شود، به دنبال استفاده بهینه از 
انرژی هستیم. استفاده از این حسگرها بیشتر در جاده ها و نقاطی که حادثه خیز 

نباشد نصب خواهد شد.

جایگاه داران، حلقه فراموش شده صنعت 
بررسی ها نشان می دهد مصوبه کارمزد جایگاه داران 

CNG نواقصی دارد و به طور کامل اجرا نشده است.
صنعت ســی. ان. جی صنعتی که با حضور وزیر نفت 
در ساختمان خیابان حافظ به طور غیر مستقیم به حالت 
نیمه تعطیــل درآمد. با تکمیل فازهای پارس جنوبی و 
افزایش تولید گاز و به تبع آن افزایش تولید سی ان جی 
پالایشگاه های گازی، ورق برگشت وصنعت سی ان جی بار 
دیگر مورد توجه قرار گرفت. البته اسیاست های تشویقی و 
حتی یارانه ای برای خودروسازان که در دولت نهم و دهم 
وجود داشت و بر اساس آن وزارت نفت بخشی از درآمد 
جایگزینی سوخت گاز با بنزین را به خودروسازان می داد تا 
هزینه خودرو گازسوز کاهش یابد، نیز به خاطره ها پیوسته 
بود. به این ترتیب که به دستور رستم قاسمی، وزیر وقت 
نفت کشور، خودروسازان موظف بودند حدود 20 درصد 
از خط تولید خود را خودروی گازسوز تولید کنند. با در 
نظر گرفتن چنین مزیتی میل به خرید خودرو ســی ان 
جی سوز بالا می رفت. با لغو این دستور و افزایش هزینه 
تولید خودروهای گازســوز، مشــتریان رغبتی به خرید 
نداشتند و شاهد کندی روند گازسوز شدن خودروهای 
کشور بودیم. به نحوی که آمار گازسوز شدن خودروها از 
ابتدای آغاز به کار دولت یازدهم تا حدود دو سال پیش 

رقمی تقریباً ثابت بود.
اردشیر دادرس، رئیس انجمن جایگاه داران سی ان 
جی در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه توسعه صنعت 
ســی ان جی همانند سایر صنایع باید به صورت متوازن 
انجام شــود تا پایداری و رونق به همراه داشــته باشد، 
گفت: نمی توان روی بخش متمرکز شــد و از توسعه و 

حمایت سایر حلقه های این صنعت غافل ماند. از طرفی 
نمی توان در برهه زمانی تقاضای نامتوازنی را تحریک و 

باقی بخش ها را رها کرد.
وی افزود: صنعت سی ان جی از زمان تولید این گاز 
تــا مصرف نهایی در جایگاه ها، یک زنجیره بلند را در بر 
می گیرد.به گفته این مقام مسئول انقطاع توسعه صنعت 
سی ان جی از مرحله تولید تا مرحله بهره برداری نهایی 
که به جایگاه ها و مصرف کنندگان ختم می شود، موجب 
شــد تا آسیب شناســی های این روند متوقف شد. اگر 
این مســیر ادامه دار و مســتمر می ماند، علاوه بر اینکه 
از واردات بنزین جلوگیری می شــد، می توانستیم سهم 
صادراتی بازارهای منطقه را سال ها قبل با ایجاد ظرفیت 

آزاد شــده بنزین در برابر توسعه مصرف سی ان جی در 
خودروها، ایجاد کنیم.هم اکنون به طور میانگین روزانه 
2۱ میلیون مترمکعب گاز ســی ان جی در کشور توزیع 
می شود. با وجود اینکه وزارت نفت معتقد است که عزم 
حمایت از این صنعت را دارد اما بررســی و اطلاعات به 
دســت آمده نشان می دهد که کارمزد ثابت سال جاری 
جایگاه داران سی ان جی کشور حدود هزار و ۷00 میلیارد 
تومان اســت که این رقم در ســال آینده از رقم 2 هزار 
میلیارد تومان عبور می کند و این موضوع در تبصره ۱۴ 
احکام لایحه بودجه سال ۱۴00 دیده نشده است و تنها 
رقم ۳00 میلیارد تومان برای هوشمند سازی جایگاه های 
ســی ان جی دیده شده است. اما اینکه این مبالغ از چه 

محلی تأمین می شود خود به تنهایی سوال مهمی است.
نکته دیگر تبدیل ضوابط فنــی کارمزد ۷0 ریال به 
۳۱0 ریال که دومین شکل کارمزد جایگاه داران سی ان 
جی است که با گذشت 2 سال از مصوبه شورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی همچنان رقم ۷0 ریال را دریافت 
می کنند که حدود یک پنجم هزینه هایی است که برای 
استاندارسازی جایگاه های سی ان جی پرداخت می شود. 
به این ترتیب حدود ۵00 جایگاه سی ان جی در کشور 
از برنامه استاندارسازی خود عقب هستند. سومین نوع 
کارمزد نیز مربوط به نوســازی کمپرسورهای جایگاه ها 
است که امســال آخرین سال فرصت تصویب آن است. 
نوع دیگــر از پرداخت کارمزد مربــوط به درجه بندی 
جایگاه ها است که باید جداگانه دیده شود که دیده نشده 
و جایگاه ها به یک شــکل درجه بندی می شوند و عمده 
آنها درجه ۳ و ۴ هستند.بر اساس اطلاعات به دست آمده 
کارمزد جایگاهداران CNG در سال ۹۸ برای جایگاه های 
غیرخصوصــی با تجهیزات بلاعوض دولتی ۱2۱ تومان، 
برای جایگاه هــای CNG خصوصی با تجهیزات بلاعوض 
دولتی ۱۳۴ تومان، جایگاه های CNG درغیرکلانشهر ها 
توسط بخش خصوصی 2۱6 تومان و جایگاه های CNG در 
کلانشهرها توسط بخش خصوصی 2۴۳ تومان است. این 
در حالی است که کارمزدها در حال حاضر بصورت حق 
العمل ثابت است.به این ترتیب مشخص است که هرچند 
وزارت نفت روی بخش هایی از این صنعت متمرکز شده 
است، اما توسعه متوازن را که بخشی از آن استاندارسازی، 
ایمن سازی و حمایت از جایگاه داران این صنعت است را 

به فراموشی سپرده است.

 نفت سنگین ایران گران شد
جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشــان داد قیمت نفت سنگین ایران در ماه 
میلادی گذشــته شش دلار و ۳2 ســنت معادل ۱۴.۷ درصد نسبت به نوامبر 

افزایش داشت.
قیمت نفت ســنگین ایران در دسامبر برای دومین ماه متوالی افزایش پیدا 
کرد و به ۴۹ دلار و 20 ســنت در هر بشــکه رسید که در مقایسه با قیمت ۴2 
دلار و ۸۸ سنت در نوامبر، شش دلار و ۳2 سنت معادل ۱۴.۷ درصد بالاتر بود.

میانگین قیمت نفت سنگین ایران در سال 2020 به ۴0 دلار و ۷۷ سنت در 
هر بشکه در مقایسه با 6۱ دلار و ۸۵ سنت میانگین قیمت سال 20۱۹ رسید.

ارزش ســبد نفتی اوپک در دســامبر به ۴۹ دلار و ۱۷ ســنت در هر بشکه 
رســید و در مقایسه با ۴2 دلار و 6۱ ســنت در نوامبر، شش دلار و ۵6 سنت 
معادل ۱۵.۴ درصد رشد داشت که بزرگترین رشد ماهانه از فوریه سال 2020 
بود. این شــاخص برای دومین ماه متوالی تحت تاثیر قیمتهای بالاتر گریدهای 
نفتی مربوط در بحبوحه نشانه های بهبود عوامل بنیادین بازار نفت رشد کرد.

میانگین ارزش ســبد نفتی اوپک در سال 2020 به ۴۱ دلار و ۴۷ سنت در 
هر بشکه رسید که در مقایسه با میانگین قیمت 6۴ دلار و چهار سنت در سال 
20۱۹ به میزان 22 دلار و ۵۷ سنت معادل 2۵.2 درصد کاهش سالانه داشت 

و پایینترین میانگین قیمت سالانه از سال 20۱6 بود.
طبق گزارش منابع ثانویه، تولید نفت اوپک متشکل از ۱۳ کشور در دسامبر 
به 2۵.۳6 میلیون بشکه در روز رسید که 0.2۸ میلیون بشکه در روز  در مقایسه 
با نوامبر افزایش داشت. تولید نفت به طور عمده در لیبی، عراق و امارات متحده 
عربی افزایش پیدا کرد و در نیجریه، کنگو و آنگولا کاهش داشت. تولید نفت ایران 
20 هزار بشکه در روز افزایش داشت و به 2.002 میلیون بشکه در روز رسید.

 پیش بینی اوپک از تقاضای جهانی برای نفت ثابت ماند
اوپک در جدیدترین گزارش ماهانه خود پیش بینی کرد تقاضای جهانی برای 
نفت به میزان ۵.۹ میلیون بشکه در روز در سال 202۱ در مقایسه با میانگین 

۹0 میلیون بشکه در روز تقاضای جهانی در سال 2020 رشد خواهد کرد.
اوپــک برآوردش از تقاضای جهانی برای نفت را در مقایســه با گزارش ماه 
گذشته تغییر نداد اما هشدار داد که همه گیری ویروس کرونا ریسکهای نزولی 

شدن این برآورد را تشدید کرده است.
اوپــک در گزارش ماهانه بازار نفت اعلام کرد تقاضای اقتصادهای توســعه 
یافته برای نفت شامل آمریکای شمالی، امسال 2.6 میلیون بشکه در روز رشد 
می کند در حالی که تقاضای اقتصادهای نوظهور شــامل چین و هند به میزان 
۳.۳ میلیون بشــکه در روز رشــد خواهد کرد. در مجموع تقاضای جهانی برای 
نفت به طور میانگین ۹۵.۹ میلیون بشــکه در روز در ســال 202۱ خواهد بود 
که حدود پنج میلیون بشــکه در روز پایین سطح پیش از شیوع ویروس کرونا 

در سال 20۱۹ است.
اوپک برآورد کرده تقاضای جهانی برای نفت در ســال 2020 به میزان ۹.۸ 
میلیون بشــکه در روز ســقوط کرد و به ۹0 میلیون بشــکه در روز بالغ شد و 
هشــدار داد تقاضا برای نفت در سال 202۱ از رکود سال 2020 به طور کامل 

احیا نمی شود.
طبق گزارش ماهانه اوپک، در اقتصادهای توسعه یافته آمریکای شمالی و اروپا 
پیش بینی ها برای تقاضای نفتی به روند احیای اقتصادهای این کشورها و خروج 
آنها از قرنطینه بستگی دارد. در آمریکای شمالی، بهبود مصرف سوختهای حمل 
و نقل شامل بنزین علاوه به بهبود بازار کار و قیمتهای خرده فروشی بنزین هم 
بســتگی دارد. در اروپا ابهامات بالا مانده و ریسک ارزیابی منفی تر از تقاضا به 
دلیل تدابیر قرنطینه و تاثیر آن روی رفتار مصرف کننده وجود دارد. اما اوپک 
انتظار دارد چین که بزرگترین واردکننده نفت جهان است همچنان رشد قوی 
را در همه بخشــهای اقتصادی تجربه کند. در بخش عرضه، منابع ثانویه اوپک 
برآورد کردند تولید نفت این گروه در دســامبر به 2۵.۳6 میلیون بشکه در روز 
رسید که 2۸0 هزار بشکه در روز در مقایسه با نوامبر افزایش داشت. تولید لیبی 
ماه میلادی گذشته ۱۳6 هزار بشکه در روز افزایش یافت و به ۱.22۴ میلیون 
بشکه در روز رسید. عراق و امارات متحده عربی هم تولیدشان را بالا بردند در 

حالی که تولید عربستان سعودی در ۸.۹6۴ میلیون بشکه در روز ثابت ماند.
اوپک همچنین اعلام کرد دورنمای نفت شیل آمریکا به دلیل رشد قیمتها و 
بهبود بیشتر تولید در نیمه دوم سال 202۱، خوش بینانه تر شده است. این گروه 
پیش بینی کرد تولید نفت شیل آمریکا امسال ۷0 هزار بشکه در روز رشد کرده 
و به ۷.۳۷ میلیون بشکه در روز می رسد. اوپک برآورد خود از عرضه غیراوپک 
را تغییر نداد.بهبود قابل توجه تولید شــیل مانع تلاشــهای اوپک و متحدانش 
برای حمایت از بازار نفت خواهد شــد. قیمتهــای نفت تحت تاثیر محدودیت 
عرضه اوپک پلاس، هفته جاری به بالای ۵۷ دلار در هر بشکه صعود کردند که 
بالاترین رکورد در ۱۱ ماه اخیر بود.بر اساس گزارش رویترز، اوپک پیش بینی 
کرد تقاضا برای نفت این گروه امســال 2۷.2 میلیون بشکه در روز خواهد بود 
که در مقایسه با گزارش دسامبر اوپک تغییر نداشت و همچنان اجازه می دهد 

اوپک در سال 202۱ میانگین تولید بالاتری داشته باشد.

 غول نفتی چین به لیست سیاه آمریکا اضافه شد
دولت ترامپ شرکت CNOOC چین را با متهم کردن این شرکت به کمک به 
پکن برای ارعاب همسایگانش در دریای چین جنوبی به لیست سیاه اقتصادی 
اضافه کرد و تنشهای میان دو کشور را در روزهای پایانی عمر خود تشدید کرد.

وزارت بازرگانی آمریکا علاوه بر افزودن شرکت CNOOC که سومین شرکت 
نفتی دولتی بزرگ چین اســت، شرکت اسکای ریزون را به دلیل توانایی برای 
ساخت محصولات نظامی شامل موتورهای هواپیما به لیست کاربر نهایی نظامی 

اضافه کرد تا دسترسی این شرکت به صادرات آمریکایی محدود شود.
دولت پرزیدنت ترامپ که قول داده بود در صورت به قدرت رسیدن، موضع 
سخت گیرانه ای در قبال چین اعمال خواهد کرد، در روزهای پایانی عمر خود 
به فشــار بر این کشــور ادامه داده و شرکتهایی را هدف گرفته که مدعی است 
چین از آنها برای استفاده از فناوری غیرنظامی برای اهداف نظامی استفاده می 
کند.ویلبر راس، وزیر بازرگانی آمریکا که بر لیست سیاه اقتصادی نظارت دارد، 
اظهار کرد: اقدامات بی پروا و جنگ طلبانه چین در دریای چین جنوبی و تلاش 
برای دستیابی به فناوری و مالک معنوی حساس برای تلاشهای نظامی سازی، 
تهدیدی برای امنیت ملی آمریکا و امنیت جامعه بین الملل است.شرکتهایی که 
در این لیست قرار می گیرند برای خرید کالاهای فناوری پیشرفته از شرکتهای 
آمریکایی باید مجوز ویژه وزارت بازرگانی آمریکا را دریافت کنند.آمریکا مدتها 
با ادعاهای سرزمینی چین در منطقه غنی از منابع دریای چین جنوبی مخالف 
بوده و پکن را متهم کرده به دنبال ارعاب کشورهای دیگری است که در جنوب 
شرقی آسیا واقع شده اند. چین اعلام کرده آمریکا به دنبال برانگیختن جنجال 
بر سر ادعاهای حاکمیت دریایی در این منطقه بوده و تلاش کرده است با ارسال 
کشتیها و هواپیماهای نظامی به  دریای چین جنوبی، این منطقه را بی ثبات کند.

راس در بیانیه خود اعلام کرده که شرکت CNOOC در راستای اهداف ارتش 
خلق چین برای ارعاب همسایگان این کشور عمل می کند.

وزارت بازرگانی آمریکا شرکت CNOOC را به آزار و تهدید فعالیتهای اکتشاف و 
استخراج فراساحلی نفت و گاز در دریای چین جنوبی متهم کرده است تا ریسک 

سیاسی شرکای خارجی علاقمند در کشورهایی نظیر ویتنام را افزایش دهد.
بر اساس گزارش رویترز، شرکت CNOOC ماه گذشته به لیست سیاه آمریکا از 
شرکتهایی که با ارتش چین ارتباط دارند اضافه شده و سرمایه گذاران آمریکایی 

ملزم شدند تا نوامبر 202۱ داراییهای خود در این شرکت را واگذار کنند.
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مدیرکل شــیلات هرمــزگان گفت:این 
اداره با نگاه پژوهش محور از صیادان بومی 
استان که به صورت قانونی در راستای صید 
و صیادی و حفظ ذخائر ارزشــمند مشغول 

هستند،حمایت می کند.
عبدالرســول دریایــی افــزود: ایجــاد 
توســعه پایــدار نیازمنــد برنامه ریــزی و 
اســتفاده از ظرفیت های علمی اســت که 
 بدون شــک پژوهشــکده اکولوژی خلیج

 فارس ودریای عمان می تواند نقش مهمی 
داشته باشد.

وی ادامــه داد: افق روشــن توســعه و 
پیشــرفت بدون شــک با پژوهش، فعالیت 
علمــی و در کنار آن پیگیــری و حمایت 
میســر خواهد شــد و بی شــک این مهم 
نقشی اثرگذاری بر شکوفایی بیش از پیش 

فعالیت های شیلاتی دارد.
وی دراین رابطه گفت: وجود زمین های 
جدید پرورش ماهیان خاویاری در آب های 
داخلی اســتان، پرورش ماهیان گرمابی و 
تیلاپیا، امکان تولید و پرورش خیار دریایی، 
گیاهان دریایی و صدف های مرواریدســاز، 
آرتمیــا، لابســتر بخشــی از ظرفیت های 

آبزی پروری در اســتان هرمزگان است که 
می توان از ایــن ظرفیت ها برای ارزآوری و 

جایگزینی با نفت استفاده کرد.

مدیرکل شیلات هرمزگان با بیان اینکه 
با تلاش صیادان استان افزون بر ۳۸ درصد 
از صید انواع آبزیان کشــور در این استان 

داشــت: حمایت  بیان  صورت می گیــرد، 
از صیــادان بومــی، صاحبان شــناورهای 
 ســبک و توانمندســازی ایــن بخــش از 

جامعه صیادی در حمایت از اشتغال و تامین 
معیشت پایدار آنان ضروری است.

دریایی گفت: برای ترمیم دریا و تقویت 
ذخایر دریایی، رهاسازی بچه ماهی و میگو 
در فصولی از سال صورت می گیرد که این 
کار با توجه بــه کمبود برخی ذخایر آبزی 
باید در حــوزه خلیج فارس و دریای عمان 

نیز عملیاتی شود.
وی بــا بیــان اینکــه از طرفــی باید 
فعالیت هایمــان را به ســمت آب های دور 
ببریم، زیــرا ثروت خوبــی در آنجا نهفته 
است، ابرازداشت: در راستای رونق صنعت 
پــرورش ماهــی در دریا نیــز باید صید را 
مدیریت کنیم و با ساماندهی صیادان محلی 
در قالب تعاونی هــا آن ها بهتر می توانند با 
ســرمایه گذاری در این طرح ها مشــارکت 

خوبی داشته باشند.
استان هرمزگان  علاوه بربندرهای صیادی، 
موج شکن و ۳۹ مرکز تخلیه صید است که با 
 برخورداری از چهار هزار و ۵00 فروند شناور

 صیــادی و ۳۱ هــزار صیــاد فعالیت های 
گسترده ای برای حفاظت از منافع صیادان 

و ذخایر آبزیان دارد.

شیلات با نگاه پژوهش محور از صیادان بومی حمایت می کند

۲۳۰۰ هزار تن بذر گندم بین کشاورزان هرمزگان توزیع شد

بیکاری در پاییز ۹۹ چگونه به پایین ترین نرخ ۲٥ سال اخیر رسید؟

رییس اداره خدمات فنی و کشاورزی تعاون روستایی هرمزگان گفت: 
امســال 2 هزار و ۳00 تن  بذر گندم با قیمت مصوب دولتی در سراســر 

استان توسط شبکه تعاون روستایی بین کشاورزان توزیع شد.
عزیز سیدی در حاشیه بازدید از مرکز تولید بذر اتحادیه تعاون روستایی 
اســتان افزود: از ایــن میزان، توزیع بیش از ۸۵0 تن بذر گندم توســط 
اتحادیه تعاون روســتایی حاجی آباد بوجاری)پاک سازی(، ضدعفونی و 

بین کشاورزان توزیع شد.
وی بیان داشت: سال گذشته یکهزار و ۱۵0 تن بذر گندم بین کشاورزان 
هرمزگان توزیع شــد که امسال نسبت به همسنجی با پارسال افزایش 2 

برابری داشته ایم.
رییــس اداره خدمات فنی و کشــاورزی تعاون روســتایی هرمزگان 

خاطرنشــان کرد: در سالجاری باتوجه به اســتقبال کشاورزان از کشت 
گندم و افزایش ســطح زیرکشت این محصول درهرمزگان، در توزیع این 

بــذر کمبود پیش آمد و به همین جهت تعاون روســتایی اقدام به توزیع 
بذر گندم با قیمت مصوب دولتی کرده است.

سیدی با اشــاره اینکه بیشتر بذرهای توسط اتحادیه تعاون روستایی 
حاجی آباد در شهرســتان های حاجــی آباد، میناب، رودان، بســتک و 
بندرعباس توزیع شــده است، تصریح کرد: یکی از بیشترین فعالیت های 

اتحادیه این تعاونی تامین نهاده های کشاورزی برای کشاورزان است
وی افــزود: شــبکه تعاون روســتایی هرمــزگان ایــن آمادگی دارد 
کــه حجم تولیــد بذرهای گندم را بــه مراتب بیش از رقم اعلام شــده 
بالاببرد، اما ســعی ما براینست که براســاس درخواست و نیاز کشاورزان 
 به ســمت تولیــد این بــذر که کشــت بیشــتر هرمــزگان را به خود 

اختصاص می دهند، برویم.

نرخ بیکاری در پاییز امسال به ۹.۴ درصد رسیده که 
پایین ترین نرخ در 2۵ سال گذشته است، اما دلیل این 
کاهش نرخ علیرغم شیوع کرونا و کساد شدن بسیاری 

از کسب و کارها چیست؟
بازار کار یکی از بخش هایی بود که پس از شــیوع 
ویروس کرونا به شــدت تحت تأثیر قرار گرفت، چراکه 
بسیاری از کسب و کارها متأثر از شیوع این ویروس یا 
رو به تعطیلی رفتند و یا مجبور به تعدیل نیرو شــدند، 
به شکلی که طبق اعلام معاون اول رئیس جمهوری، در 
فصل بهار ۱.۴ میلیون نفر بیکار شدند که این عدد در 
فصل تابستان با کاهش 200 هزار نفری به ۱.2 ملیون 
نفر رســید. در فصل پاییز نیز یک میلیون و ۳۳ هزار 

نفر همچنان بیکار مانده اند.
در این بین، اگرچه به تعداد بیکاران کشــور افزوده 
شده است اما نرخ بیکاری اعلام شده از سوی مرکز آمار 
ایران برای پاییز امسال عدد ۹.۴ درصد را نشان می دهد 
یعنــی اگرچه یک میلیــون و ۳۳ هزار نفر به جمعیت 
بیکاران کشــور در پاییز امســال افزوده شده است اما 
نرخ بیکاری نسبت به پاییز پارسال ۱.2 درصد کاهش 
یافته اســت.نکته مهم اینکه نرخ بیکاری ۹.۴ درصدی 
پاییز امســال، کمترین رقم بیکاری در کشــور از سال 

۱۳۷۵ تاکنون است.

 کاهــش نرخ بیکاری چگونــه رکورد 25 
ساله زد؟

برای پاسخ به این سوال لازم است به جمعیت فعال 
کشور )شاغل و بیکار( نگاهی کرد چراکه جمعیت فعال 
مهم ترین فاکتور در تعیین نرخ بیکاری و نرخ اشتغال هر 
کشوری است. در پاییز امسال نرخ جمعیت فعال کشور 
نسبت به فصل مشابه در سال قبل )پاییز ۱۳۹۸( 2.۹ 
درصد کاهش یافته است؛ بنابراین رسیدن نرخ بیکاری 
به ۹.۴ درصد متأثر از کاهش نرخ جمعیت فعال کشور 
بوده اســت و ارتباطی به کاهش واقعی جمعیت بیکار 

کشور و بهبود وضعیت بازار کار ندارد.
این گزاره به این معناســت که بــا توجه به اینکه 
2.۹ درصــد از افرادی که قبلًا تمایل به پیدا کردن کار 

داشــتند و یا اینکه شاغل بودند، دیگر هیچ تمایلی به 
حضور در بازار کار ندارند و جزو هیچکدام از دو دسته 
بیکار و شاغل نمی شوند، بنابراین نرخ بیکاری محاسبه 

شده نیز کاهش یافته است.
به بیان دیگر، کاهش نرخ بیکاری کشور به ۹.۴ درصد 
ناشی از افزایش فرصت های جدید اشتغال و شاغل شدن 
بیکاران نیست؛ بلکه جمعیت بیکاران از جستجوی کار 
دســت کشیده اند و بدنبال کار نیستند؛ یعنی از شمار 

جمعیت فعال کشور خارج شده اند.
در این ارتباط، محمدرضا عبداللهی، کارشناس حوزه 
کار بــه خبرنگار مهر می گوید: اگر برای جمعیت فعال 
دو ریشه در نظر بگیریم، این دو ریشه شامل بیکاران و 
شاغلین می شود؛ اینکه تمایل به کار در افراد کم می شود 
را بایــد بخش بندی کرد. به عنوان نمونه یک گروه از 
شــاغلین که گروه عمده ای هم هستند، خانم هایی را 
شامل می شود که از مشاغلی که عایدی مالی چندانی 
برایشــان نداشته است و چندان با کیفیت نبوده است، 

استعفا داده اند و دیگر تقاضای کار نکرده اند.
وی افزود: گروه دیگر افرادی هســتند که به دلیل 

ملاحظات بهداشتی فعلًا از بازار کار خارج شده اند چراکه 
شــغل آنها تأمین کننده اصلی معیشــت خانوار نبوده 
است و مثلًا درآمد خانوار را از محل هایی همچون سود 
سپرده های بانکی، بازار سرمایه و … تأمین می کرده اند. 
از ایــن رو ایــن مدل خــروج از بــازار کار، به صورت 
اختیاری اتفاق افتاده اســت.این کارشناس حوزه کار 
گفت: بیکارانی که از جمعیت فعال خارج و به جمعیت 
غیرفعال پیوســته اند، کسانی هستند که طی یکی دو 
ســال اخیر به دنبال کار بوده اند و طی سال جاری به 
دلیل دلســردی از یافتن شغل، از بازار کار خارج شده 
و جزو جمعیت غیرفعال شده اند و اصلًا دیگر به دنبال 

کار هم نیستند.

 سهم عمده اشتغال ناقص در میان شاغلین
از ســویی دیگر ۹.۹ درصد از جمعیت شاغل کشور 
فاقد شــغل ثابت بوده و جزو شاغلین ناقص محسوب 
می شوند یعنی این افراد اگرچه آمادگی ورود به اشتغال 
کامل را دارند اما به دلیل کمبود شــغل مناســب، در 
هفته کمتر از ۴۴ ساعت کار می کنند. بنابراین اگرچه 

جمعیت شــاغلین کشور در پاییز امسال 2۳ میلیون و 
۴۱۳ هزار نفر بوده اما ۹.۹ درصد از این افراد اشــتغال 

ناقص داشته اند.
عبدالهــی در این رابطه نیز می گویــد: تقریباً نرخ 
اشــتغال ناقص ما ۱0 درصد است یعنی اینکه افرادی 
که در هفته زیر ۴۴ ســاعت کار می کنند و برای بهبود 
وضعیت معیشــت خانوار علاقمند به کار کردن بیشتر 
هســتند اما امکانش وجود دارد، بنابراین اگر از منظر 
سیاســت گذاری نگاه کنیم افراد دارای اشتغال ناقص 
هم باید بیکار لحاظ شــوند زیرا معیشــت خانوارشان 

تأمین نمی شود.
وی افــزود: وقتی در مورد شــغل صحبت می کنیم 
در مورد شــغلی صحبت می کنیم که فرد در بنگاهی 
مشغول به کار اســت و حداقل دستمزد وزارت کار را 
دریافت می کند و بیمه هم دارد و مابقی افراد جامعه را 
بیکار تلقی کنیم، در این صورت نرخ بیکاری سرسام آور 
می شود.نرخ بیکاری ۹.۴ درصدی به لحاظ شاخص های 
بین المللی درســت اســت اما به لحاظ کارکردی برای 
برنامه ریزی در حوزه کار نمی تواند شــاخص درســتی 
باشــد، از این رو اگر سیاست گذار به دنبال بهبود بازار 
کار کشور اســت نباید فقط به عدد نرخ بیکاری توجه 
داشته باشد بلکه باید نرخ جمعیت فعال و نرخ اشتغال 
ناقص را در نظر بگیرد؛ از ســویی دیگر نیز طبق اعلام 
مرکز پژوهش های مجلس 60 درصد از جمعیت شاغل 
کشــور فاقد بیمه هستند، بنابراین سیاست گذار حتماً 

باید این موضوع را نیز در نظر بگیرد.
گفتنی اســت؛ جمعیت غیرفعال به کســانی گفته 
می شود که در سن اشــتغال قرار دارند؛ شغلی ندارند 
و در جســتجوی کار هم نیســتند. بنابراین آن دسته 
از بیکارانی که از جســتجوی کار دســت می کشند، یا 
شــاغلانی که بیکار شــده و قصدی برای شاغل شدن 

ندارند جزو جمعیت غیرفعال دسته بندی می شوند.
جمعیت فعال نیز به کسانی گفته می شود که در سن 
اشتغال قرار دارند و در زمان بررسی، یا شاغل هستند، یا 
در جستجوی کار. بنابراین جمعیت فعال شامل جمعیت 

بیکار و جمعیت شاغل می شود.

مدیرعامل شرکت گاز  استان سمنان:
نیروهای پیمانکاري بازوان پرتوان اجرایي و نمایندگان شرکت گاز در جامعه هستند 

مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ســمنان نیروهای 
پیمانکاری را جزو کارکنان پرتلاش این شرکت دانست و 
تأکید کرد: توجه به نیروی انسانی و کاهش دغدغه های 

منابع انسانی از اولویت اصلی سازمان است.
بــه گزارش روابط عمومي؛ علیرضا اعواني مدیرعامل 
شــرکت گاز استان ســمنان در نشســتی که با هدف 
طرح مسائل و مشکلات نیروهاي عملیاتي تدارک دیده 
شــد با ۳0 نفر از نماینــدگان پیمانکاري در حوزه هاي 
امداد، گازباني، کنتور خواني و وصول مطالبات دیدار  و 

گفتگوکرد. 
علیرضا اعواني در ابتداي جلسه اظهار داشت:  توجه 
به نیروهاي انســاني یکي از اهداف و اولویت ها در برنامه 
استراتژیک شرکت گاز استان می باشد و فلسفه تشکیل 
این نشســت را، دیدار رو در رو با همکاران پیمانکاری، 
شناسایی مشکلات و کاهش دغدغه هاي منابع انساني، 
همچنین ایجاد رضایتمندي و افزایش کیفیت خدمات 

دانست.
مدیر عامل شرکت گاز استان سمنان در این نشست 
صمیمی ضمن شنیدن درخواست ها و مشکلات مطرح 

شده، گفت: در این فضا امکان بیان بی واسطه مشکلات 
توســط نیروهاي عملیاتي فراهم شده است و بی شک 
بررســی درخواســت ها، در صورت نبود موانع قانوني و 

مقرراتي پیگیری شــده  و اهتمام لازم در این خصوص 
به عمل خواهد آمد. 

اعواني به نقش مهم نیروهاي عملیاتي به عنوان بازوان 
اجرایي ونمایندگان مجموعه بزرگ شرکت گاز اشاره کرد 
وافزود: اقدامات ارزشمند شما عزیزان در رسیدن به اهداف 
عالیه شرکت بسیار مؤثر است اما تلاش، انگیزه و همت 
والاي شما لازمه اقداماتی است که  عهده دار آن هستید. 
در بخش دوم جلســه مدیر عامل شرکت پیمانکاری 
ضمن حضور در این نشست به مشکلات مطروحه نیروها 
توجه نمود و گفت: منابع انسانی جزو سرمایه اصلی هر 
سازمان محسوب می شود و اینجانب وظیفه دارم در جهت 
رفع مشکلات شغلی و برقراری رفاه زندگی حداکثر تلاش 

خود را به کار گیرم.
لازم به توضیح اســت این جلسه به مدت ۸ ساعت با 
رعایت پروتکل هاي بهداشتي در سالن اجتماعات شرکت 

گاز استان سمنان برگزار شد.

 توسعه بخش دریایی پایانه صادرات نفت جاسک به زودی آغاز می شود
معاون امور توســعه و مهندســی شــرکت ملی نفت ایران با اشــاره به روند ساخت خط لوله گوره به جاسک و پایانه صادراتی جاسک، گفت:  از چند روز دیگر کار دریا آغاز می شود و با احداث هفت کیلومتر خط لوله، گوی شناور اول را نصب 
می کنیم و با این کار ارتباط خشکی و دریا برقرار می شود. »رضا دهقان« با بیان اینکه پروژه احداث خط لوله انتقال نفت گوره-جاسک در مجموع بیش از 60 درصد پیشرفت دارد، ادامه داد: لوله گذاری تقریبا 600 کیلیومتر از هزار کیلومتر این 

خط لوله انجام شده است.وی افزود: نزدیک به ۹00 کیلیومتر از لوله ها نیز تولید شده است.دهقان با اشاره به اینکه در ساخت تلمبه خانه ها نیز پیشرفت عموما خوب است، گفت: به ویژه تلمبه خانه های اصلی بالای 60 درصد پیشرفت دارند.
وی با تاکید بر اینکه تلاش می کنیم بتوانیم تا آخر سال عملیات اجرایی تمام شود، افزود: بخش دریایی هم پیشرفت خوبی دارد و به زودی گوی شناور برای صادرات نصب می شود.

معاون امور توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: تعدادی از پمپ هایی اصلی طرح ساخته شده و در بهمن ماه برای نصب ارسال می شود.

پنج هزار بازدید از نازلهای مجاری عرضه ســوخت در اســتان 
گلستان انجام شد

مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان گفت: در ۹ ماه 
نخست سال جاری، نازل های مجاری عرضه استان ۵ هزار بار توسط کارشناسان 
منطقه مورد پایش قرار گرفته و براســاس اســتاندارد های لازم کالیبره شدند.

مومنی :گلســتان-   به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی منطقه گلستان ، عیسی افتخاری افزود: در بازدید ها و بازرسی های انجام 
شده از نازل های سوخت مشخص شد که نازل ها از استاندارد های لازم برخوردار 
بوده و مشــکلی در این خصوص وجود ندارد.وی اظهار داشت:کنترل و آزمون 
نازل های جایگاه های ســوخت به منظور  حفظ و صیانت از حقوق شهروندی و 
بررسی صحت عملکرد نازل و جلوگیری از کم فروشی و ضرر و زیان به مصرف 
کنندگان انجام می شود.افتخاری بیان کرد: تمامی نازل های جایگاه های استان 
گلستان به صورت ماهیانه توسط همکاران کنترل کمّی واحد خدمات مهندسی 
پایش و اندازه گیری می شــود  و این روند در ســه ماهه پایانی سال نیز با قوت 
بیشتری ادامه خواهد داشد.مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
گلســتان گفت: مرکز پاسخگویی و ارتباط با مشتریان 0۹62۷ این شرکت به 
صورت شــبانه روزی آماده دریافت نظرات، انتقادات و پیشــنهادات مردم در 

خصوص نحوه عملکرد جایگاه است.

 نزدیک به   99/5 درصد خانوار  شهرســتان گرگان ازنعمت گاز 
بهره مندند 

مهندس  حامد ا... مقصودلو  رئیس بهره برداری مرکزاستان گلستان درگفتگو 
با پایگاه اطلاع رسانی شرکت گاز این رابطه گفت:شهرستان گرگان  به عنوان 
مرکز و پرجمعیت ترین شهر استان گلستان  با دو منطقه  گازرسانی ، نزدیک 
به   ۵/۹۹  درصد خانوار آن ازنعمت گاز بهره مند می باشند مومنی:گلستان-  
به گزارش روابط عمومی ،وی  افزود:تاکنون به منظورگازرســانی به شهرستان 
مذکور بالغ بر ۱۳6۸ کیلومتر لوله گذاری انجام شده که 2۷ کیلومتر آن در سال 
جدید اجرا شده  است .وی در ادامه گفت : ازمجموع  ۹۵  روستای شهرستان  
گرگان تعداد ۹۴ روستا قابلیت گازرسانی داشتند که تاکنون  تعداد ۹۱  روستا 
از نعمت گاز بهره مند  گردیده اند وگاز رســانی به  ۳  روستای شاهکوه علیاه 
،شــاهکوه سفلی و چهار باغ نیزدر دست اجرا بوده  و یک روستا نیزشهرستان 
نیز در حال حاضر شــرایط گازرســانی را ندارد.وی افزود:عملیات گازرسانی به 
۳ روســتای  مذکور با ۵۵ درصد   پیشرفت فیزیکی در حال اجرا است  که در 
صورت فراهم بودن شرایط لازم تلاش داریم تا درایام هفته دولت سال   ۱۴00  
به بهره بردری برســند.رئیس بهره برداری  مرکز استان گلستان  تصریح کرد: 
تاکنون در شهرســتان گرگان تعداد  ۱62  هزار مشــترک گاز جذب  ، بالغ بر 
62 هزار و ۴20  انشــعاب  نصب  و بیش از  ۱۷۵   هزار خانوار این شهرستان  

ازاین سوخت طبیعی بهره مند شده اند.

 23۰۰ هزار تن بذر گندم بین کشاورزان هرمزگان توزیع شد
رییس اداره خدمات فنی و کشاورزی تعاون روستایی هرمزگان گفت: امسال 
2 هزار و ۳00 تن  بذر گندم با قیمت مصوب دولتی در سراســر استان توسط 

شبکه تعاون روستایی بین کشاورزان توزیع شد.
عزیز ســیدی در حاشــیه بازدید از مرکز تولید بذر اتحادیه تعاون روستایی 
استان افزود: از این میزان، توزیع بیش از ۸۵0 تن بذر گندم توسط اتحادیه تعاون 
روســتایی حاجی آباد بوجاری)پاک سازی(، ضدعفونی و بین کشاورزان توزیع 
شــد.وی بیان داشت: سال گذشته یکهزار و ۱۵0 تن بذر گندم بین کشاورزان 
هرمزگان توزیع شد که امسال نسبت به همسنجی با پارسال افزایش 2 برابری 
داشــته ایم.رییس اداره خدمات فنی و کشــاورزی تعاون روســتایی هرمزگان 
خاطرنشــان کرد: در سالجاری باتوجه به اســتقبال کشاورزان از کشت گندم 
و افزایش ســطح زیرکشت این محصول درهرمزگان، در توزیع این بذر کمبود 
پیش آمد و به همین جهت تعاون روستایی اقدام به توزیع بذر گندم با قیمت 
مصوب دولتی کرده است.ســیدی با اشاره اینکه بیشتر بذرهای توسط اتحادیه 
تعاون روستایی حاجی آباد در شهرستان های حاجی آباد، میناب، رودان، بستک 
و بندرعباس توزیع شده است، تصریح کرد: یکی از بیشترین فعالیت های اتحادیه 
این تعاونی تامین نهاده های کشاورزی برای کشاورزان استوی افزود: شبکه تعاون 
روستایی هرمزگان این آمادگی دارد که حجم تولید بذرهای گندم را به مراتب 
بیش از رقم اعلام شــده بالاببرد، اما سعی ما براینست که براساس درخواست 
و نیاز کشــاورزان به سمت تولید این بذر که کشت بیشتر هرمزگان را به خود 

اختصاص می دهند، برویم.

 موافقت یا عدم موافقت با ثبت نام ۷ میلیون جامانده از سهام عدالت!
البته جمعیت جامانده از سهام عدالت نیز مشخص نیست و پورابراهیمی درحالی 
از جمعیت 20 میلیون نفری صحبت کرده که زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴00  به جمعیت هفت میلیونی اشاره کرده و گفته است که موضوع 
واگذاری سهام عدالت به هفت میلیون ایرانی در این کمیسیون به تصویب نرسیده 

و جهت بررسی بیشتر به کمیته مربوطه ارجاع داده شده است. 
اما در آن سوی ماجرا عزیزی، عضو کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی از 
موافقت این کمیسیون با پیشنهاد ثبت نام هفت میلیون نفر از جاماندگان سهام 
عدالت در کل کشــور خبر داده اســت! این درحالی است که بیگی، نماینده مردم 
تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی در مورد آخرین وضعیت جاماندگان 
سهام عدالت گفته که ما این موضوع را از طریق مجلس از دولت پیگیری کردیم اما 
دولت می گوید سهام عدالت ندارد و علی القاعده اگر ما در این وضعیت این قانون 

را تصویب کنیم، شورای نگهبان رد خواهد کرد.
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راز بازگشت سرمربی پرسپولیس به تمرینات چه بود؟

گام موفق بانوان رکابزن همدان در آوردگاه بین المللی
دوچرخه سواری همدان اگرچه در سال های اخیر به 
نسبت دهه ۸0 با افت مواجه شد، اما حالا با برنامه ریزی و 
پشتکار دست اندرکاران، در اندیشه بازگشت به دوران اوج 

گذشته و رسیدن به قله های افتخارآفرینی است.
تاریخ دوچرخه سواری همدان سرشار از موفقیت های 
شایســته بانوان رکابزن از جملــه »مریم غیاثوند، ماندانا 
دهقان، انسیه بیاتی و دلارام ذاکرانی« است که توانسته اند 
مدال های رنگارنگ ملی و بین المللی را برای این اســتان 
به ارمغان آورند.کارنامه طلایی دختران رکابزن همدانی در 
حالی ویترین افتخارات ورزش استان را درخشان تر کرده 
که در این سال ها به دلیل نبود پیست اختصاصی، تردد در 
مسیرهای پرحادثه جاده ای را به جان خریدند تا بتوانند به 
مدال قهرمانی دست یابند.حالا پس از رکود چند سال از 
تداوم درخشش بانوان رکابزن، باردیگر شاهد افتخارآفرینی 
نسل جدیدی از بهترین های دوچرخه سواری همدان در 

میادین بین المللی هستیم.

 رکابزنی که تاریخ ساز شد
پیوستن بانوی دوچرخه ســواری همدان به یک تیم 
خارجی به عنوان نخستین لژیونر این استان تاریخ ساز شد.

»پریسا مجنونی« سومین بانوی لژیونر تاریخ فدراسیون 
دوچرخه سواری کشور و نخستین دختر همدانی است که 

موفق به حضور در لیگ های خارجی می شود.
مجنونی دوچرخه سوار همدانی و زاده شهرستان بهار با 
درخشش در میادین مختلف مورد توجه تیم »کنتینانتال« 
بحرین قرار گرفت و قرار است در لیگ این کشور رکاب بزند.

این اتفاق بی نظیر در ورزش همدان به طور قطع موفقیت 
بزرگ در تاریخ قهرمانان این استان خواهد بود.

او بزودی راهی بحرین می شــود تا ضمن عقد قرارداد 
رسمی، در لیگ این کشور فعالیت کند.

این ملی پوش شهرستان بهار تنها چند سال است که 
در میادین ورزشی رکاب می زند.

مجنونی در این باره می گوید: از یک سال قبل فیصل 
مدیر تیم بحرینی تمرین هایم را زیر نظر داشت و در نهایت 

با توافق صورت گرفته توانستم قراردادم را منعقد کنم.
وی افزود: مسوولان فدراسیون و کادر تیم ملی حمایت 
همه جانبه داشتند و همین مساله باعث حضورم در این 

تیم بحرینی شد.
مجنونی با اشــاره به اینکه قرارداد یکســاله و تا پایان 
202۱ میلادی با این تیم بحرینی دارد، خاطرنشان کرد: 
این باشگاه بسیار مطرح است و در لیگ عراق و اسپانیا نیز 

تیمداری می کند.
این رکابزن بهاری حضور در نخستین اردوی تیم ملی 

را خوشایند می داند و می گوید: هدفم حضور قدرتمند در 
رقابت های قهرمانی آسیا و کسب مدال است.

مجنونی افزود: برای رســیدن به این مهم باید سخت 
تلاش کنم و با آمادگی لازم به این مسابقات اعزام شوم.

 قهرمان سابق داور جهانی شد
»مریم قیاســوند« دیگر رکابزن پرافتخار تاریخ ورزش 
همدان نیز توانست مدرک بین المللی داوری را از فدراسیون 

جهانی دوچرخه سواری اخذ کند.
قیاسوند قهرمان آسیا، مربی تیم ملی، نایب رییس بانوان 
هیات دوچرخه سواری شهرستان و مسئول کمیته مربیان 

هیات دوچرخه سواری استان همدان است.
او از نخستین بانوان ایرانی بود که توانست مدال نقره 

آسیا را کسب کند.پس از خداحافظی از میادین قهرمانی 
نیز در دوره های مختلف مربیگری و داوری شرکت کرد.

حالا او با کســب مدرک بین المللی سطح یک داوری 
می تواند از این پس در میادین مختلف آسیایی و جهانی 

قضاوت داشته باشد.

 دوچرخه سواری از ورزش های موفق همدان
مدیــر کل ورزش و جوانان اســتان همدان با تمجید 
از درخشــش بانوان دوچرخه سواری استان،گفت: رشته 
دوچرخه ســواری از ورزش های موفق این استان است و 
جزو شانس های قهرمانی آسیا و کسب المپیک محسوب 
می شود.»حمید سیفی« اظهار کرد: هم اینک بهنام آرین 
جزو امیدهای ورزش همدان برای کسب سهمیه المپیک 
به شمار می رود و پریسا مجنونی نیز از شانس های مدال 

در قهرمانی آسیا است.
وی در ادامه با تاکید بر حمایت دستگاه ورزش استان 
همدان از هیات های فعال و موفق در عرصه مدال آوری، 
گفت: تمامی ورزشــکارانی که بتواننــد در میادین مهم 
بین المللی افتخارآفرین باشند، مورد حمایت جدی قرار 
می گیرند.سیفی با تاکید بر تداوم استعدادیابی و پرورش 
نخبه ها در هیات های ورزشــی، خاطرنشــان کرد: پریسا 
مجنونی حاصل همین استعدادیابی و نخبه پروری است 
و به طور قطع نظیر این چنین قهرمانان ارزنده در سطح 

استان پرشمار است.
وی بیان کرد: بانوان ورزشکار همدان به نسبت گذشته 
پیشــرفت های بســیار خوبی داشــته اند و اکنون شاهد 
افتخارآفرینی دختران این استان در رشته های دوچرخه 

سواری، تنیس روی میز، قایقرانی و والیبال هستیم.
 ۱۴0 دوچرخه ســوار به صورت مستمر و حرفه ای در 

استان همدان فعالیت دارند.

ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس پس از 
دربی پایتخت بــرای برکناری رئیس هیات 
مدیره باشــگاه اولتیماتوم ۴۸ ساعته تعیین 
کرد اما پس از گذشــت این زمان از موضع 
خود کوتــاه آمد.یحیی گل محمدی پس از 
طوفانی که در نشست خبری پس از تساوی 
دو - دو پرسپولیس مقابل استقلال تهران در 
دربی ۹۴ پایتخت داشت از پنجشنبه گذشته 
به تمرینات پرسپولیس بازگشت تا کار خود را 

در راس کادر فنی این تیم ادامه دهد.
ســرمربی تیم فوتبال پرســپولیس پس 
از کسب چهارمین تســاوی متوالی خود در 
رقابت هــای فصل جاری لیــگ برتر مقابل 
استقلال تهران اولتیماتوم ۴۸ ساعته ای در 
خصوص برکناری مهدی رســول پناه رئیس 
هیات مدیره باشگاه به مسعود سلطانی فر وزیر 
ورزش داد.او در ادامه صحبت هایش استعفا از 
سرمربیگری پرسپولیس را رد کرد اما به طور 
صریح عنوان کرد: »آقایانی که رسول پناه را 
انتخاب کردند عواقــب آن را هم بپذیرند!« 
جمله ای که با فشــار حداکثــری هواداران 
پرسپولیس مبنی بر برکناری مهدی رسول 
پناه در فضای مجازی روبرو شد اما سلطانی 
فر بدون توجه به این موضوع حاضر به برکناری 

رسول پناه هم نشد.

 ادامه فایل ویدئویی رکیک آقای 
دندانپزشک!

پس از اولتیماتوم یحیی مبنی بر برکناری 

رسول پناه ادامه صحبت های جنجالی رئیس 
هیات مدیره در زمانیکه سرپرستی باشگاه را 
بر عهده داشت منتشر شد؛ ادامه ویدئویی که 
چند ماه پیش باعث استعفای او از سرپرست 
باشگاه شد تا این بار او را از ریاست هیات مدیره 
نیز برکنار کند. صحبت هایی که بار دیگر نشان 
داد رسول پناه دایره توهین و تهمت هایش به 
بازیکنان و سرمربی پرسپولیس گسترده تر از 

یحیی و شجاع خلیل زاده است.
امــا او باز هم ماندن در راس هیات مدیره 
را در جنگ با ســرمربی تیم به رفتن ترجیح 
داد تا همه منتظر تصمیم یحیی پس از پایان 

مهلت دو روزه اش باشند.

 بازگشت یحیی با مصاحبه عجیب!
یحیــی گل محمــدی پــس از کش و 

قوس های فراوان در تمرین پنجشنبه گذشته 
تیمش حاضر شد و سرخپوشان را تمرین داد 
تا به شایعه درباره قهر خود با این باشگاه پایان 
دهد. یحیی نه تنها به تمرین پرسپولیس آمد 
بلکه مصاحبه ای عجیب انجــام داد. او تمام 
صحبت های خود را به دلیل تساوی در دربی 
۹۴ پایتخت تحت فشار زیاد دانست و عنوان 

کرد حالا وقت اتحاد و همدلی است.

بر کسی پوشیده نیست پرسپولیس پس 
از چهار قهرمانی متوالی در لیگ برتر با جنگ 
عجیب بین سرمربی و رئیس هیات مدیره خود 
روبروست. دو نفری که حتی حاضر به نشست 
حضوری با همدیگر هم نشده اند اما یحیی به 
طرز عجیبی در کوتاه ترین زمان ممکن حرف 

از همدلی زد.

 آرامش یا وعده اخراج؟
سرمربی پرسپولیس در حالی صحبت هایی 
را در خصــوص اتحاد و همدلی به زبان آورد 
که انتظار اخراج رســول پناه را در طی مدت 
دو روز داشــت. اینکــه یحیی بــا صبوری 
بیشــتر وعده ای بابت برکناری رئیس هیات 
 مدیره باشــگاه دریافت کرده است می تواند

 ابهام تازه ای در سرنوشت مدیریت این باشگاه 
به وجود بیاورد.

 پای افشاگری جدید در میان است؟
در روزهایی که نایب قهرمان لیگ قهرمانان 
2020 آسیا با حاشیه های این چنینی روبرو 
اســت شــایعات در خصوص افشاگری های 
جدید از قراردادهای عجیب در سال های اخیر 
نیز مطرح شده است. جایی که هم اطرافیان 
رسول پناه و علی رغبتی عضو هیات مدیره، 
حرف های زیادی برای گفتن از متمم قراردادها 
داشته هم منتقدان هیات مدیره ابهاماتی را در 
ذهن دارند. جایی که برخی قراردادها در طول 
یک ســال گذشته ناگهان جهشی دو برابری 
داشــته و می تواند پرسپولیس را در آینده با 

مشکل مواجه کند.

کیارش بیرامی 

تکرار سرنوشت علیرضا منصوریان برای رحمان رضایی در ذوب آهن

اعلام آمادگی کمیل قاسمی و حسن رحیمی برای حضور در المپیک

موضع باشــگاه ذوب آهن در قبال رحمان رضایی ســرمربی تیم فوتبال 
این باشــگاه یادآور اتفاقاتی است که فصل گذشته برای علیرضا منصوریان 

در این تیم افتاد.
باشگاه ذوب آهن دو روز پیش و در آستانه دیدار تیم فوتبال این باشگاه 

مقابل سایپا خبر و مصاحبه عجیبی را روی خروجی رسانه خود قرار داد.
رســول کربکندی سخنگوی باشگاه ذوب آهن گفت: طبق مصوبه هیأت 
مدیره باشگاه، چنانچه رحمان رضایی در ۵ بازی آینده ۱۵ امتیاز کسب کند، 
علاوه بر پاداش ویژه، در سمت خود تا پایان فصل تثبیت خواهد شد و چنانچه 
در این پنج بازی ۱۱ امتیاز کسب کند، بحث تغییر سرمربی فعلًا از دستور 
کار هیات مدیره خارج می شود. اگر رحمان رضایی در پنج بازی آینده نتواند 

حداقل ۱۱ امتیاز به دست بیاورد، با او قطع همکاری خواهیم کرد.

این اظهارات، واکنش تند رحمان رضایی را در پی داشت. رضایی با بیان 
اینکه کربکندی می خواهد »پدرخوانده« تیم باشد، به شدت به وی حمله کرد 
و گفــت: »من در صحبتهای آقای کربکندی اثری از خیرخواهی نمی بینم و 
ظاهراً ایشان به دوران کودکی خودش برگشته که حرفهای دیگران را بزند. 
البته من همیشه سعی کردم به ایشان احترام بگذارم اما این میزان دخالت و 

چوب لای چرخ گذاشتن را در عمرم ندیده بودم.«
این در حالی اســت که این ســبک از اولتیماتوم دادن به رحمان رضایی 
تکرار سناریویی است که سال گذشته برای علیرضا منصوریان سرمربی وقت 

ذوبی ها رقم خورد.
هشت هفته نبردن ذوب آهن با منصوریان باعث شده بود خبرهای زیادی 
دربــاره احتمال برکناری منصوریان و اولتیماتوم به این مربی مطرح شــود. 

منصوریان در هفته نهم مقابل شــاهین پیروز شد اما شرط و شروط باشگاه 
تمامی نداشت و در نهایت باعث شد این مربی از جمع سبزپوشان جدا شود.

منصوریــان بعد از جدایی از ذوب آهن گفته بود: »تعهد کرده بودم در ۵ 
بازی ۱0 امتیاز به دســت بیاورم که نتوانستم. از مجموعه ذوب آهن تشکر 

می کنم که این فرصت را به من دادند.«
ذوب آهن بعد از کنار رفتن منصوریان، روزهای عجیب و غریبی را تجربه 
کرد و حتی تا پای سقوط به لیگ یک هم پیش رفت. بعد از منصوریان، مربیان 
بومی به عنوان سرمربی موقت انتخاب شدند. سپس مسئولان باشگاه سراغ 
»میــودراگ رادولوویچ« مونته نگرویی رفتند. بعد از تعطیلی لیگ به خاطر 
کرونا، رادولوویچ به ایران بازنگشت و ذوبی ها را مجبور کرد مجدداً سراغ یک 

مربی خارجی دیگر یعنی »لوکا بوناچیچ« بروند.

کمیل قاسمی و حسن رحیمی کشتی گیران نامدار کشورمان برای حضور در 
بازی های المپیک 202۱ توکیو ابراز تمایل کردند.

کمیل قاسمی قهرمان و نایب قهرمان المپیک و دارنده مدال نقره رقابت های 
جهانی کشتی آزاد این روزها تمرینات خود را از سر گرفته و گویا هوای حضور 
در بازی های المپیک 202۱ را در سر دارد. قاسمی که با کاهش وزن و تمرینات 
کشتی به لحاظ بدنی در فرم ایده آلی قرار گرفته، درباره برنامه های آینده خود 
گفت: به هر صورت کشتی در خون من است و همیشه کشتی گرفتن را دوست 
دارم. وی درباره این سوال که آیا برای حضور در المپیک آماده می شود گفت: 
باید ببینیم در آینده چه اتفاقاتی رخ خواهد داد و چقدر شرایط مهیا است. اگر 

نیاز باشد ممکن است هر اتفاقی بیفتد.
همچنین حسن رحیمی قهرمان و نایب قهرمان کشتی آزاد جهان و عنواندار 

المپیک درباره وضعیت کمیل قاسمی هم تیمی سابقش اظهار داشت: چند روز 
پیش با کمیل تمرین کردیم و وقتی انرژی و انگیزه ای را که داشت دیدم، گفتم 
او همچنان شانس کسب مدال در میادین بزرگ است، برای همین پیشنهاد 
دادم بار دیگر خود برای حضور در رقابت های پیش رو از جمله المپیک 202۱ 
توکیو آماده کند و او نیز به نظرم بدش نیامد، اما باید ببینیم در آینده این ابراز 

علاقه تا چه اندازه اجرایی خواهد شد.
دارنده مدال برنز جهان درباره این سوال که آیا خودش نیز دوست دارد برای 
بازی های المپیک کشــتی بگیرد، گفت: حقیقت وقتی انگیزه و انرژی کمیل 
را دیدم من هم بسیار روحیه گرفتم و برای کشتی گرفتن و مسابقه دادن با 
انگیزه شدم اما باید دید در آینده چه اتفاقی رخ می دهد و شرایط چگونه است، 

امیدوارم شاهد خبرهای خوبی باشیم.

 واکنش ساعی به اتفاقات لیگ: توهین ها ادامه پیدا کند نمی مانم
مدیر فنی تیم ملی تکواندو گفت: برخی افراد در فدراسیون تکواندو به عمد با برخی رفتارها به من بی احترامی می کنند.

هادی ساعی در گفتگو با ایسنا، درباره درگیری اش با دبیر سازمان لیگ فدراسیون تکواندو در جریان برگزاری رقابت های لیگ، اظهار کرد: با این بی احترامی ها و توهین هایی که اتفاق می افتد معلوم است آدم از کوره درمی رود. بحث 
بی احترامی ها به کنار. بازیکنی که در ارنج تیمش بوده لحظه آخر پایش آسیب دیده آنوقت ارنج تیم را غیرقانونی تغییر می دهند و بازیکن دیگری را جایگزین می کنند. بعد با اعتراض و فشار مجبور شدند از تصمیم شان صرف نظر کنند.

دارنده 2 مدال طلا و یک برنز المپیک و 2 طلای جهان، درباره اینکه به صورت دبیر سازمان لیگ تکواندو سیلی زده است، گفت: این حرف ها همه دروغ است. این ها 2 سال است به من بی احترامی می کنند. به آن ها گفته بودم نه در 
جایگاه می نشینم و نه اسم من را پشت بلندگو بگویید. هفته گذشته هم به آن ها تذکر دادم. پارسال هم ۴ بار تذکر داده بودم. به آن ها گفتم آقا وقتی وارد سالن می شوم نمی خواهم نام من را بیاورید. وقتی ۵ ساعت بعد از اینکه وارد سالن می 
شوم نام من را صدا می زنند و به من خوش آمد می گویند، آیا این معنایی غیر از بی احترامی عمدی دارد؟ به آن ها گفتم این کارها را نکنید.مدیر فنی تیم ملی تکواندو، ادامه داد: هفته پیش برای لیگ از ۸ صبح تا بعد از ظهر در سالن بودم، 
ده مرتبه با آقایان چشم در چشم شدم و با من صحبت کردند اما به محض اینکه آقای پولادگر وارد سالن شد و او را دیدند، پشت بلندگو به من خوش آمد گفتند. خب معنای این کارها چیست؟ همانجا به آقای پولادگر گفتم می بینید چطور 

به من توهین می کنند؟ او گفت »این ها حتما تو را ندیده بودند.« گفتم نخیر صد بار با من سلام و علیک کردند، هر اره و اوره و شمسی کوره ای که به سالن آمد، آقایان زود دویدند پشت بلندگو اعلام کردند و خوشامد گفتند. 

 رفتار زیدان پس از حذف هواداران رئال مادرید را عصبانی کرد
هواداران رئال مادرید از رفتار سرمربی رئال مادرید پس از حذف از سوپرجام 

اسپانیا عصبانی شدند.
به گزارش بی ســاکر، رئال مادرید به لطف قهرمانی در لالیگا به ســوپرجام 
اســپانیا صعود کرد اما در نیمه نهایی 2 بر یک مغلول اتلتیک بیلبائو شــد و از 

صعود به فینال بازماند.
پس از این شکست رفتار زین الدین زیدان همه توجه ها را به خود معطوف 
کرد. سرمربی رئال مادرید پس از سوت پایان به سمت مارسلینو )سرمربی اتلتیک( 
رفت تا این پیروزی را به او تبریک بگوید. سرمربی فرانسوی در این هنگام لبخند 
بر لب داشت و به سمت تونل رفت تا به رختکن برود که حرکت زیدان برخی از 

هواداران مادرید را عصبانی کرد.
کمی بعد سرمربی رئال مادرید در مقابل رسانه ها درباره این شکست صحبت 
کــرد اما اعلام کرد این حذف تنها یک ضربه در یک فصل طولانی پر از جام به 

حساب می آمد.

 تاوان بازیهای زیاد و خستگی را می دهیم
ســرمربی تیم فوتبال آرسنال عنوان کرد بازیهای زیاد و خستگی باعث شده 

است تا بازیکنان این تیم کیفیت همیشگی را نداشته باشند.
به گزارش ســاکرنت، آرســنال بعد از ۳ برد پیاپی در لیگ برتر انگلیس برابر 
کریستال پالاس به تساوی بدون گل رضایت داد تا تنها یک امتیاز عاید مایکل 

آرتتا و تیمش شود. 
مایکل آرتتا بعد از توقف تیمش برابر پالاس گفت: ما موقعیت های زیادی را 
برابر خط دفاع حریف ایجاد کردیم اما در زدن ضربه نهایی کیفیت بالایی نداشتیم. 
می توانســتیم با تلاش زیاد برنده این دیدار شــویم. ما در حال انجام بازی های 
زیادی هســتیم و می بینید که خستگی باعث شده است تا تاوان بدهیم. شاید 
بعضی تیم ها هم شرایط ما را داشته باشند که به خاطر نداشتن پیش فصل است.

ســرمربی تیم لندنی در بخش دیگری از صحبــت های خود گفت: من می 
خواســتم امروز یک پیروزی ببینم و چند گل بزنیم اما خسته بودیم. ما توپ را 
خیلی راحت به تیم حریف هدیه دادیم. بازیهای زیادی انجام می شود و همین 

کیفیت تیم ما و چند تیم دیگر را پایین آورده است.
آرسنال با این تســاوی در رده یازدهم جدول باقی ماند. آنها در دیدار آینده 
روز دوشنبه در لیگ برتر میزبان نیوکاسل خواهند بود. توپچی های لندن پیش 
از این توانســته بودند نیوکاسل را در جام حذفی شکست دهند و حالا بار دیگر 

برابر این تیم قرار خواهند گرفت.
مایکل آرتتا دستیار سابق پپ گواردیولا در منچسترسیتی از زمان حضور در 
این تیم توانست آرسنال را قهرمان جام حذفی و سوپرجام انگلیس کند ولی در 
لیگ برتر نتایج خوبی به دســت نیاورده است و کار سختی برای کسب سهمیه 

اروپایی دارد.

 پاپاندرئا آمریکایی نامزد ریاست فدراسیون جهانی وزنه برداری شد
نایب رییس فدراسیون جهانی وزنه برداری کاندیداتوری خود را برای ریاست 
وزنه برداری اعلام کرد و معتقد اســت باید فرهنگ فساد را در هیات اجرایی از 

بین برد.
به گزارش Inside the games، اورسلا پاپاندرئا نایب رییس فدراسیون جهانی 
وزنه برداری که مدتی ریاست موقت این نهاد را نیز بر عهده داشت رسما اعلام 
کرد که در انتخابات فدراسیون جهانی  )IWF( قصد کاندیداتوری برای پست ریاست 

دارد و در صورت انتخاب شدن وعده تغییرات اساسی را در وزنه برداری داد.
او اعــلام کرد: هیات اجرایی فعلی فاقد اراده کافــی برای ایجاد تغییرات در 
اساســنامه هســتند و هفت عضو آن از کشورهایی هســتند که به دلیل تخلف 
دوپینگ نمی توانند تیم خود را به صورت کامل به المپیک توکیو بفرستند و دو 

کشور تایلند و مصر نیز از حضور در المپیک محروم هستند.
پاپاندرئا که به طور ناگهانی از ریاست موقت فدراسیون جهانی توسط هیات 
اجرایی برکنار شد گفت: وقتی رییس موقت بودم می دانستم برای انجام برخی 
تغییرات ضروری و مهم نباید منتظر انتخاب رییس جدید باشم. آنچه در این مدت 
متوجه شده ام این است که فساد، در نظر گرفتن منافع شخصی و دوپینگ باعث 
به وجود آمدن وضعیت فعلی وزنه برداری شده است. وضعیت مدیریت فدراسیون 
جهانی، چهره وزنه برداری را مخدوش کرده و باعث شده حتی جایگاه آن برای 

حضور در المپیک  در معرض خطر قرار بگیرد.
برنامه های پاپاندرئا در صورت پیروزی در انتخابات شــامل ایجاد کمیسیون 
اصلاحات حرفه ای متشکل از اعضای توصیه شده توسط اتحادیه فدراسیون های 
بین المللی المپیک تابســتانی، ایجاد یک برنامه استراتژیک برای تغییر فرهنگ 
وزنه برداری، تعیین اعضای مستقل و خارجی برای کلیه کمیسیون های مربوط 

به اخلاق، نظم و انضباط یا امور حقوقی است.
پاپاندرئا در مورد نقش کم رنگ ورزشکاران در تصمیم گیری های فدراسیون 
جهانی گفت: برای سالهای زیادی صدای ورزشکاران حذف شده است. در حالی که 
حذف آنها باعث آسیب رساندن به ورزشکاران پاک می شود و به نفع افرادی است 
که از پشتیبانی هیات اجرایی برخوردارند و ممکن است از قوانین پیروی نکنند.

او در مــورد مبــارزه با دوپینگ گفت: من موضع غیــر قابل مذاکره در مورد 
دوپینگ دارم و می خواهم سیاســت های سختگیرانه ضد دوپینگ اعمال شود. 
من دیده ام که چگونه شیوه های فعلی، از بسیاری از کسانی که هیچ احترامی 
به قوانین ندارند محافظت می کند. تنها زمانی که اعضای هیات اجرایی قدیمی 
و روش های آنها به طور کامل حذف شده و از مشارکت در  آینده  وزنه برداری 
در هر سطح منع شوند، می توانیم فدراسیون جهانی را متحول کنیم.وی در پایان 
گفت: هیچ توهمی نداشته باشید، آینده وزنه برداری در معرض خطر است  و در 

صورت انتخاب من به تغییر واقعی و مورد نیاز خواهید رسید.

 سیتی امسال مدعی قهرمانی لیگ نیست
مدافع فرانســوی ســابق منچســتریونایتد با کنار زدن ســیتی، سه مدعی 
اصلی قهرمانی در لیگ برتر را معرفی کرد.به گزارش ایســنا و به نقل از تایمز، 
منچســتریونایتد بالاتر از لیورپول در صدر جدول لیگ برتر انگلیس قرار دارد و 

بعد از مدت ها شاهد حضور شیاطین سرخ در زمره مدعیان قهرمانی هستیم.
کایکل سیلوستره مدافع سابق منچســتریونایتد درباره مدعیان قهرمانی در 
لیگ برتر صحبت کرده است. او درباره این موضوع گفت: از نظر من تنها ۳ تیم 
امسال مدعی قهرمانی هستند. لیورپول، منچستریونایتد و تیم سوم هم من نظرم 
روی لسترسیتی است.  به نظرم سیتی خیلی فراز و نشیب داشته است و مدعی 

قهرمانی در لیگ نیست.
او در ادامه گفت: این یک فصل کاملا باز است و برای منچستریونایتد خوب 
اســت که اکنون توانسته در صدر جدول باشد. وضعیت تیم الان خیلی خوب و 

مثبت است ولی نباید خیلی به جدول رده بندی تمرکز کرد.
سیلوستر ، ملی پوش اسبق فرانسه ، در مورد شانس شیاطین سرخ اضافه کرد: 
نکته مهم این است که اوله گونار سولسشایر در هفته های اخیر چیزی را تغییر 
نداده است. او به برنامه ها و ایده های خود پایبند است. او مجبور نبود چیزی را 
تغییر دهد. بیشتر این بود که بازیکنان باید به آنچه او از آنها می خواست پاسخ 
دهند. یونایتد در پایان فصل گذشــته یک روند خارق العاده داشت. سپس آنها 
توانستند خریدهای خوبی کنند که باشگاه نقاط ضعف را شناسایی کرد و به وضوح 
آنها دوباره به مسیر خود برگشته اند. یونایتد برگشته است و همان تیم خوب قبل 
شده است.باید دید منچستریونایتد می تواند از دیدار حساس برابر لیورپول که در 
آنفیلد نیز برگزار می شود امتیاز بگیرد و همچنان در صدر جدول بماند یا خیر.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه :
 سعیده محمد

 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 
جعفری ،سمیه امانی ،لیا منصوری

پریسا یادگاری، محمود رضایی، 
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پاک ۷  
 | کد پستی ۱۴۱89-۴3۷53
 |  تلفن و  نمابر : 6656383۰

   | سازمان آگهي ها: 6656383۰ 
 | چاپ :نگار نقش 
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آمار منتشر شده درباره تهران: روزانه شاهد مرگ ۱5۰ تا 2۰۰ انسان به دلیل ابتا به کرونا و آلودگی هوا
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امام علی علیه السام
..ولمَ یبَقَ شَيءٌ مِمّا أحکَمَهُ الّل 

لَهُ إلّا أبرَمَهُ في لیَلَةِ الجُمُعَةِ،  وفَصَّ
فَلَیلَةُ الجُمُعَةِ أفضَلُ اللَّیالي، ویوَمُها 

أفضَلُ الأَیاّمِ، ولیَلَةُ الجُمُعَةِ لیَلَةٌ غَرّاءُ، 
ویوَمُ الجُمُعَةِ یوَمٌ أزهَرُ.

چیزی از آن امور که خداوند مقرّر 
کرده و تفصیل داده، نیست جز 

آن که در شب جمعه، قطعی شان 
می کند. بنا بر این، شب جمعه، 

برترینِ شب ها و روز جمعه، برترینِ 
روزهاست. شب جمعه، شبی تابان و 

روز جمعه، روزی درخشان است.
جامع الأحادیث للقمّي )العروس(: ص۱53

 دلار                         2۴8,55۰ 
 یورو                           3۰۱,8۱۰ 
 پوند انگلیس            3۴۱,۷9۰

 درهم امارات             68,۷5۰   
 لیر ترکیه                   33,3۰۰
 سکه امامی          ۱۱2,۱2۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰۷,9۷9,۰۰۰
 نیم سکه               6۱,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه               ۴۱,۱۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          23,۱5۰,۰۰۰
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  بازارگردی

جعبه هاي جادویي میان رده 
انتخاب یک تلویزیون شاید سخت ترین کار براي خانه باشد. ممکن است ابتداي هفته تصمیم خود را براي خرید یک تلویزیون خانگي بگیرید و در انتهاي هفته رونمایي از مدل جدیدي نظرتان را عوض 
کند. تلویزیون  ها در بازار دیجیتال امروزي با تنوع و سرعت بالایي عرضه مي شوند. اگر تصمیم به خرید یک تلویزیون دارید از شنیدن قیمت هاي نجومي تعجب نکنید. برخي مدل ها تا بیشتر از 3۰ میلیون 

تومان ارزش گذاري شده اند. هفت صبح بهترین انتخاب هاي میان رده را  براي خانه هاي آپارتماني بررسي و معرفي مي کند. 

اگر فقط ده ميليون و 500 هزار تومان پول داشته باشيد، كدام تلويزيون براي شما مناسب تر است؟

$ ۱۰میلیون و 3۰۰ هزار تومان

  Samsung 48JC6960 Curved / صفحه نمايش خميده
1

صفحه نمایش 48 اینچ، تکنولوژي صفحه LED، نوع صفحه Curved، کیفیت تصویر Full HD، رزولوشن 
1920 × 1080، سیستم صوتي دوکاناله، پردازنده چهارهسته اي، دارای قابلیت تله تکست، خاموش 
شدن خودکار، قابلیت نصب کنترل حرارتي، داراي EPG، درگاه USB سه عدد،  درگاه HDMI چهار عدد، 

WI-FI یک عدد، مجهز به)Composite( رابط کامپوزیت
یک محصول دوست داشتنی که با نام 48J6960 شناخته می شود. این تلویزیون 48اینچی سامسونگ برای 
خانه های نسبتا بزرگ مناسب است. تصاویر را با کیفیت Full HD در صفحه نمایش این تلویزیون مي بینید. 

صدای این مدل محبوب سامســونگ به لطف وجود بلندگوهای 10 واتی اش قابل قبول است. 
اما این تمام ماجرا نیســت؛ در قلب این محصول شما یک گیرنده دیجیتال دارید. 

چهار درگاه HDMI، یک ورودی کامپوزیت و کامپوننت ورودی های تصویر را 
شکل داده اند و در کنار آن ها خروجی صدای دیجیتال در کنار هدفون 

به شما برای شنیدن هرچه بهتر کمک می کند. در پایان هم با سه 
درگاه USB این امکان برای شما وجود دارد که از فلش مموری یا 

هارددیسک اکسترنال استفاده کنید. وجود Wi-Fi هم قابلیت 
اتصال به اینترنت را براي شــما فراهم مي کند. تلویزیون 
بســیار زیبای Curved UHD سامسونگ شــما را محو در 
تصاویر می کند. این تلویزیون با مناسب ترین شعاع انحنا 
)2/4 متر(، دید شــما را از کناره ها ارتقا داده و شما را به 
نحوي تحت تاثیر قرار می دهد که گویی در بطن تصویری 
که مشاهده می کنید، قرار داشته و خود را بخشی از آن 

تصویر حس می کنید.
امتیاز : 

4k كيفيت نمايش / LG 49UF69000GI 
2

صفحه نمایش 49 اینچ، تکنولوژي صفحه LED، نوع صفحه تخت، 
کیفیت تصویر Ultra HD - 4K، رزولوشن 2160 × 3840، سیستم 

صوتي دوکاناله، پردازنده دو هســته ایي، دارای قابلیت تله تکست، 
خاموش شدن خودکار، قابلیت نصب کنترل حرارتي، داراي EPG، درگاه 

USB دو عدد،  درگاه HDMI دو عدد، رابط کامپوزیت )Composite(یک عدد، مجهز به 
WI-FI، دارای قابلیت کنترل با تلفن همراه هوشمند از طریق نرم افزار ریموت

  4k49 تلویزیونی با صفحه  تخت اســت که صفحه نمایشی 49 اینچی دارد. کیفیت تصویرUF69000GI
تصاویری با کیفیت بسیار بالا برایتان خواهد ساخت. به لطف این ویژگی قادرید حتي تصاویر قدیمی تان را 
با کیفیتی بالاتر تماشا کنید. این ارتقای تصویر از آنالیز سیگنال آغاز می شود و طی چند مرحله به تصویری 

تبدیل می شود که کیفیتش به 4k نزدیک است. بلندگوهای این مدل ال جي می توانند 20 وات صدا از نوع 
دوکاناله براي شما پخش کنند. صدایی فراگیر که برای یک تلویزیون 49 اینچی کاملا کافی به نظر می رسد. 
 WebOS سیستم صوتی دستگاه می تواند روی چهار حالت صدا تنظیم شود. سیستم عامل این محصول
است. این سیستم عامل دوست داشتنی که در مدل های قبلی هم شاهد آن بوده ایم، حالا با تغییرات جدید و 
با نام WebOS 2 برای این مدل هم استفاده شده است. از امکانات دیگر دستگاه می توان به WiDi و پشتیبانی 

از فرمت های گوناگون صوتی و تصویری اشاره کرد.
امتیاز: 

  SONY 50W800C/ تصاوير سه بعدي
3

صفحه نمایش 50 اینچ، تکنولوژي صفحــه LED، نوع صفحه تخت، 
کیفیت تصویر Full HD، رزولوشن 1080× 1920، سیستم صوتي 
دوکاناله، پردازنده چهارهسته ایي، دارای قابلیت تله تکست، 
خاموش شدن خودکار، قابلیت نصب کنترل حرارتي، داراي 
EPG، درگاه USB دو عــدد،  درگاه HDMI چهار عدد، رابط 
کامپوزیت )Composite(یک عدد، مجهز به WI-FI، سیستم 

عامل اندروید 
مــدل KDL-50W800C یکــی از تلویزیون هاي معروف 
 LED سوني است. صفحه  این تلویزیون 50 اینچی از نوع
است و می تواند تصاویر را با دقت Full HD نمایش دهد. 
ویژگی مهم این مدل ســوني، قابلیت نمایش سه بعدی 
اســت. . همچنین این مدل با زاویه  دید افقی و عمودی 
178درجه ای خود گســتره  دید بهتری برای شما فراهم 
می کند. در قسمت صوتی تلویزیون مهمترین اتفاق وجود 
دو اسپیکر 10 واتی اســت که وظیفه  پخش صدا را بر عهده 
دارند؛ وظیفه ای که به خوبی از پس آن برآمده اند. اما ســونی 
برای احترام به خواسته های شــما از خروجی صدای دیجیتال 
هم استفاده کرده تا صدا به 20 وات محدود نشود. اگر دوست دارید 
صدایی قدرتمندتر بشنوید می توانید از طریق بلندگوی قوی تري که به 
تلویزیون متصل مي کنید، صدا را تا جایی که دلتان می خواهد زیاد کنید. قلب 
تپنده KDL-50W800C از نوع اندروید است. سیستم عاملي که این روزها بازار موبایل ها 
را قبضه کرده است. در قسمت درگاه های ارتباطی دو درگاه USB، چهار ورودی HDMI در کنار ورودی و 

خروجی های دیگر مانند ورودی کامپوزیت و کامپوننت به چشم می خورند. 
امتیاز : 

$ ۱۰میلیون و ۴59 هزار تومان

$ ۱۰میلیون و ۴۰۰ هزار تومان

  سكه

همه تحولات بازار سکه در هفته گذشته  
انواع سکه در هفته گذشــته به خاطر آنچه که تغییرات قیمت جهاني 
طلا خوانده مي شود، نوسانات زیادی داشت و رکورد های جدیدی را در 
بازار آزاد ثبت کرد. به عنوان مثال سکه تمام طرح جدید در حدود ۳۷ 
2هزار تومان نوسان داشت. در هفته اول خرداد این نوع سکه بین سیزده 
میلیون و پنج هزار تومان تا یک میلیون و ۱0 هزار تومان در نوسان بود.

در این هفته  تغییرات سکه شتاب بیشتری به خود گرفت. سوم خرداد 
سکه تمام طرح جدید به ســیزده میلیون و0 ۱۳ هزار تومان رسید و ۵ 

خرداد این نوع سکه نرخ سیزده میلیون و 20 هزار تومان را تجربه کرد.
در ادامه نرخ سکه تمام طرح جدید در اواسط هفته تا حدودی کاهش 
یافت اما در ۸ خرداد به رکورد جدیدی رسید و به قیمت سیزده میلیون 
و 2۹ هزار تومان فروخته شد. رکورد شکنی های سکه ادامه پیدا کرد و 
در ۹ خرداد به سزده میلیون و ۳۳ ۱هزار تومان رسید که بالاترین نرخ 

سکه تمام طرح جدید برای خرداد ماه بود.
اما نرخ نیم سکه در ماه گذشته ۷ میلیون تومان بین ۵۳2 تا ۵۴6 هزار 
تومان، در نوسان بود. در هفتمین روز خرداد نیم سکه ۵۳۵ هزارتومان 
فروخته شــد و در روزهای بعد با روند افزایشی به ۷ میلیون ۵۳۹ هزار 
تومان هم رسید.در روزهای بعد نیم ســکه به روند افزایشی خود ادامه 
داد و با ثبــت قیمت های ۷ میلیــون ۵۴۱، ۵۴۳ و ۵۴6 هزار تومان به 
رکوردهای جدیدی در هفته ها و ماه های گذشــته رسید. نیم سکه در 
روز های پایانی خرداد تا حدودی با کاهش قیمت روبه رو شد و در آخرین 

روز این ماه ۵۴۴ هزار تومان در بازار آزاد عرضه شد اما ربع سکه در خرداد ماه در پایین ترین نرخ خود 2۷۸ هزار تومان 
و در بالاترین نرخ 2۹2 هزار تومان را تجربه کرد تا در نخستین ماه سال ۱۳۹۹ با نوسان ۵۱۴ هزار تومانی همراه باشد.

در روزهای ابتدایی سال جدید ربع سکه ۳۳20 تا ۳۵۸0 هزار تومان در بازار فروخته شد. در میانه ماه، نرخ نیم سکه به 
26۷0 و 2۸۷0 هزار تومان رسید .

 صعود دلار در بازارهای جهانی
پس از تنش جدید تجاری بین اروپا و آمریکا ارزش دلار افزایش پیدا کرد.

به گزارش رویترز، تنش های تجاری بین اتحادیه اروپا و آمریکا ممکن است بار دیگر شعله ور شود. اتحادیه 
اروپا با انتقاد از رویکرد آمریکا در مذاکرات و اشاره به پیشرفت اندک در مذاکرات طرفین اعلام کرده است حدود 
چهار میلیارد دلار تعرفه تجاری بیشــتر بر روی واردات خود از آمریکا وضع خواهد کرد. پیش از این ســازمان 
تجــارت جهانی در پرونده شــکایت اتحادیه اروپا از آمریکا، حــق را به این اتحادیه داده بود. با این حال اتحادیه 
اروپا اعلام کرده اســت در صورتی که آمریکا از موضع قبلی خود در اضافه کردن تعرفه ها عقب نشــینی کند، 

تعرفه های جدید اروپا نیز ملغی خواهد شد.
در زمان دولت ترامپ روابط بین اروپا و آمریکا به شــدت متشــنج شــده بود و انتخاب بایدن نیز با استقبال 
اروپایی ها مواجه شده است. پیتر آلتمایر- وزیر اقتصاد آلمان در همین رابطه گفت: امید داریم که دولت جدید 
آمریــکا مجــددا به نظام بین المللی چندجانبه بازگردد و به تعهدات خود در این عرصه عمل کند تا با همکاری 
هم بتوانیم به راهکارهایی مناسب برای حل و فصل اختلافات دست پیدا کنیم.انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 
پس از کش و قوس های فراوان در حال رســیدن به ایســتگاه پایانی است و جو بایدن- معاون اول دوره اوباما و 
نامزد حزب دموکرات موفق شد با عبور از 2۷0 رای الکترال لازم، رییس جمهور جدید آمریکا لقب گیرد. بایدن 
با فتح ایالت کلیدی پنســیلوانیا و نیز نوادا اکنون 2۹0 رای الکترال دارد. شــمار زیادی از رهبران جهان پیروزی 
وی را در انتخابات تبریک گفته اند که در این بین اروپایی ها از انتخاب وی بیش از ســایرین اســتقبال کرده و 

انتظار می رود شاهد دور جدیدی از مناسبات بین آمریکا و کشورهای اروپایی باشیم.
از طرف مقابل اما دونالد ترامپ- هنوز حاضر به پذیرش شکســت در انتخابات نشــده و تهدید کرده است کار 
را به دادگاه عالی می کشاند. ترامپ و تیم حقوقی وی دموکرات ها را به تقلب سازمان یافته متهم و درخواست 
بازشــماری آرا را در پنج ایالت مطرح کرده اند که تاکنون در ســه ایالت این درخواســت رد شده است. مقامات 
ایالت جورجیا اعلام کرده اند با توجه به اختلاف اندک آرای طرفین، آرا در این ایالت مجددا بازشــماری خواهد 
شد هر چند بعید است اتفاق جدیدی در نتیجه انتخابات رخ دهد. نتایج هنوز در سه ایالت اعلام نشده است.جو 
مانیمبو تحلیلگر ارشــد ارزی در موسســه وسترن یونین بیزینس سولوشنز- گفت: یک چیز واضح این است که 
به آهنگ رشــد اقتصادی آمریکا در ماه های اخیر افزوده شده است اما دولت جدید کار دشواری را برای احیای 

اقتصاد و بازگرداندن شرایط به زمان قبل از آغاز همه گیری خواهد داشت. 
کرونا کماکان اصلی ترین ریســک بر ســر راه اقتصاد آمریکا و جهان محســوب می شود و دستیابی به یک 
واکســن موثر، احتمالا تنها راهی خواهد بود که به این کابوس پایان می دهد و به کســب و کارها این امکان را 
می دهد که با حداکثر ظرفیت خود نسبت به از سرگیری فعالیت های اقتصادی اقدام کنند.هرچند که آمارهای 
جدید منتشــر شده نشــان می دهند اقتصاد اروپا در حال بازگشت به روزهای خوب قبل از آغاز کرونا است اما 
افزایش شــدید مبتلایان و قربانیان به این ویروس مرگبار در قاره سبز بار دیگر باعث افزایش نگرانی ها از تکرار 

عملکرد کابوس وار تابستان شده است.
 هم اکنون شــماری از کشــورهای اروپایی از جمله فرانســه با هدف جلوگیری از شیوع بیشتر این ویروس 
قرنطینه های سراسری اعلام کرده اند و احتمالا در صورت تداوم شرایط فعلی شاهد اعمال محدودیت هایی بر 
فعالیت کســب و کارها نیز خواهیم بود.ســرعت نگران کننده شیوع کرونا به ویژه در اروپا بار دیگر معامله گران 
را به وحشــت انداخته و اکنون زمزمه هایی از بازگشــت قرنطینه های سراسری در قاره سبز به گوش می رسد. 
در آمریکا، لهســتان، فرانســه، آلمان و انگلیس رکوردهای جدیدی از ثبت مبتلایان روزانه گزارش شده و شمار 

قربانیان نیز مجددا در حال بازگشت به پیک های ثبت شده قبلی است.
شرکت دارویی بیونتک آلمان که همکار شرکت پفایزر آمریکا در توسعه واکسن کرونا است از پیشرفت های 
بسیار امیدبخش در ساخت واسکن نهایی کرونا خبر داده است اما احتمالا این واکسن در صورت کسب تاییدیه 
نهایی ابتدا در آمریکا تولید و عرضه خواهد شد و سپس در بازارهای اروپایی عرضه خواهد شد.مقامات بهداشتی 
در دانمارک با صدور بیانیه ای اعلام کردند به دنبال کشــف رابطه مســتقیم بین انتقال ویروس کرونا از سمور و 
واسو به انسان تصمیم گرفته اند صدها هزار حیوان را با هدف کاهش سرعت شیوع کرونا بکشند که این مساله 

با انتقادات شدید فعالان حقوق حیوانات مواجه شده است.
 انگلیس پس از مشاهده جهش کرونا در دانمارک اعلام کرد ورود اتباع دانمارکی به خاک این کشور تا طالاع 
ثانوی ممنوع اعلام  می شــود.تاکنون بیش از ۵۱ میلیون و ۴0 هزار و 6۹۷ مورد ابتلا به کرونا گزارش شــده 
است که در این بین یک میلیون و 266 هزار و ۷۴ نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهای مختلف، 
بالاتریــن تلفــات مربوط به آمریکا با 2۴۳ هزار و ۸20 نفر، برزیل بــا ۱62 هزار و ۳۹۷ نفر، هند با ۱26 هزار و 

۹۵۴ نفر، مکزیک با ۹۵ هزار و 2۷ نفر و انگلیس با ۴۹ هزار و ۴۴ نفر بوده است.
شدت گرفتن سرعت شیوع کرونا باعث شده است تا شاهد رقم خوردن رکوردهای جدید از مرگ و میر روزانه 
ویروس کرونا باشیم تا جایی که روز ششم نوامبر با ثبت ۹20۵ فوتی در یک شبانه روز رکورد قبلی را که مربوط 

به روز هفدهم آوریل با ۸۵۳0 قربانی بود، شکست.
بانک مرکزی انگلیس با صدور بیانیه ای اعلام کرده است شرایط اقتصادی این کشور دشوارتر از چیزی خواهد 
بود که پیشتر تصور می شد و رسیدن به توافق تجاری با اتحادیه اروپا هم در حوزه رشد اقتصادی و هم در حوزه 

توازن بخشی بیشتر به تراز تجاری مفید خواهد بود.
 این بانک متوســط تورم انگلیس در فصل زمســتان را 0.۵ درصد پیش بینی کرده و افزوده است تحقق تورم 

دو درصدی هدف گذاری شده در سال جاری محقق نخواهد شد.
در هشــداری مشابه، کمیســیون اجرایی اتحادیه اروپا نیز با صدور بیانیه ای مشــابه از تداوم شرایط دشوار 
اقتصادی کنونی خبر داده و افزوده اســت بازگشت میزان تولیدات ناخالص داخلی اتحادیه اروپا به سطوح پیش 
از بحران کرونا احتمالا تا سال 202۳ به طول خواهد انجامید. والدیس دومبروفسکیس- نایب رییس کمیسیون 
اروپا گفت: باید توجه داشــت که احتمال شــروع موج جدید همه گیری کرونا کاملا جدی اســت و این ویروس 

اصلی ترین چالش بر سر راه اقتصاد ما در کوتاه مدت خواهد بود.
شاخص دلار

شاخص دلار که نرخ برابری آن در مقابل سبدی از ارزهای جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.6۳ 
درصد افزایش نسبت به روز گذشته در سطح ۹2.۸0۵ واحد بسته شد. نرخ برابری هر فرانک سوئیس نیز معادل 
۱.0۹۵ دلار اعلام شد )نرخ های فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهای ارزی نیویورک محاسبه شده است.(

ارزهای اروپایی
در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.۱۱ درصد کاهش نسبت به روز قبل خود و به ازای ۱.۳۱۴ دلار مبادله 

شد. یورو 0.۵۱ درصد پایین رفت و با باقی ماندن در کانال ۱.۱۸ به ۱.۱۸۱ دلار رسید.
ارزهای آسیایی

در معاملات بازارهای ارزی آسیایی، هر دلار با 2.۱۳ درصد افزایش به ۱0۵.۴۸۵  ین رسید. در برابر همتای 
اســترالیایی، هر دلار آمریکا به ازای ۱.۳۷2 دلار مبادله شــد. همچنین نــرخ برابری دلار معادل 6.62۸ یوان 

چین اعلام شد.

  نگاهی به دارایی و اموال جو بایدن
بر خلاف دونالد ترامپ، جو بایدن جزو طبقه بسیار ثروتمند آمریکا نیست.

به گزارش بیزینس اینســایدر، پس از ماه ها جنجال ســرانجام نامزد دموکرات ها با شکست رقیب جمهوری 
خواهش به چهل و ششمین رییس جمهور آمریکا بدل شد. در حال حاضر مجموع ثروت جو بایدن و همسرش 
جیــل بایــدن حدود ۹ میلیون دلار برآورد می شــود که بخــش بزرگی از این ثروت از محل ســخنرانی های 
عمومی و فروش آثار آن ها بوده اســت. بایدن از ســال ۱۹۷2 وارد زندگی سیاســی حرفه ای شد و با شکست 
رقیب جمهوری خواهش در انتخابات مجلس ســنا به پنجمین ســناتور جوان تاریخ آمریکا بدل شد. وی پس از 
آن نیز به مدت ۳0 ســال ســناتور زادگاهش یعنی ایالت دلاویر بود. بایدن یک بار خود را فقیرترین عضو ســنا 
 خوانده بود و در بعضی مواقع خود را متعلق به طبقه متوســط معرفی می کرد. او ســپس به عنوان یار انتخاباتی

 باراک اوباما برگزیده شد و بین سال های 200۹ تا 20۱6 به عنوان معاون اول در هر دو دوره ریاست جمهوری 
باراک اوباما خدمت کرد. 

واکنش بازار طلا و ارز نسبت به خبر واکسن کرونا چه خواهد بود؟
انتشــار خبر امیدوارکننده ساخت و تولید واکسن کرونا، موج مثبتی را در بازارهای جهانی ایجاد 
کرد و قیمت انس جهانی طلا در کمتر از دو ســاعت ۹0 دلار سقوط کرد. اما چگونگی واکنش بازار 
طلای داخلی و همچنین بازار ارز نسبت به این خبر، موضوعی است که گمانه های مختلفی را ایجاد 

کرده که با فعال شدن معاملات امروز بازار نتیجه آن مشخص خواهد شد.
در حالی که بازارهای جهانی در روزهای اخیر متناسب با اخبار و نتیجه انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا، در روندهای خود اصلاح ایجاد می کردند، اما شب گذشته، انتشار خبری در حوزه بهداشت و 
درمان، همه معادلات را به صورت جدی تحت تاثیر خود قرار داد. کوتاه زمانی پس از انتشار و اعلام 
خبر کشف و تولید واکسن کرونا توسط یک شرکت دارویی، از سوی برخی رسانه های معتبر جهانی، 
بازارهای ســرمایه همگی واکنش نشــان دادند و در بازار جهانی طلا هم قیمت انس طلا، بلافاصله 

حدود ۹0 دلار کاهش یافت.
این درحالی اســت که از ده روز پیش قیمت انس جهانی طلا همزمان با نزدیک شــدن به روز 

برگزاری انتخابات آمریکا از محدود ۱۸۷0 دلار روند افزایشی خود را آغاز کرده بود و با اعلام پیروزی 
جو بایدن در این انتخابات به یکباره شاهد افزایش قیمت بیش از ۵0 دلاری بود و به قیمت ۱۹۵0 
دلار رسید. این روند افزایشی به نحوی بود که عموم کارشناسان پیش بینی ها گذر مجدد قیمت انس 
طلا از مرز 2000 دلار را داشــتند. اما حالا با انتشار خبر ساخت واکسن کرونا، تمام تاثیرات ده روز 
گذشته در کمتر از دو ساعت از میان رفت و قیمت انس جهانی که دیروز )دوشنبه( به ۱۹6۵ دلار 

هم رسیده بود، به قیمت ده روز پیش خود یعنی محدوده ۱۸۷0 دلار بازگشت.
روند افزایش قیمت طلا در بازار داخلی ایران اما طی ده روز گذشته، نسبت به بازار جهانی معکوس 
عمــل کــرده بود که علت این رفتار متناقض به تحولات بازار ارز ایران باز می گردد. بازار ارز در ایران 
طی ماه های شهریور و مهر با موج ناشی از افزایش انتظارات تورمی همراه شد که این مسئله قیمت 
هر دلار آمریکا را تا ۳2 هزار تومان نیز افزایش داد. بنابراین قیمت در بازار طلا و سکه نیز که به طور 
مستقیم تحت تاثیر قیمت بازار ارز قرار دارد، پیرو این انتظارات تورمی، با افزایش شدید همراه بود.


